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نقشه دولت برای دستمزدها
اعضای دولت می گویند نمی گذارند تورم افزایش یابد و کارشناسان صحبت از عدم افزایش حقوق ها می کنند؛
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کاهش داخلی سازی موتورسیکلت
اژه ای با اشاره به سند تحول عنوان کرد؛

هنوز نتوانسته ایم در دستگاه قضایی 
»تحول« ایجاد کنیم

رئیس دســتگاه قضا با تبیین و تشریح شاخصه های 
»تحول« در عدلیه، گفت: اگرچه ما در دستگاه قضائی، 
»سند تحول« تدوین کرده ایم، اما هنوز نتوانسته ایم به 

معنای واقعی کلمه، »تحول« ایجاد کنیم.
 حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای، در ادامه 
بازدیدهــای میدانی خود از مراجــع و مراکز قضائی، 
قریب به ۳ ساعت از مجتمع قضائی بعثت و دادسرای 
ناحیه ۱۶ در جنوب پایتخت بازدید کرد و از نزدیک در 
جریان کم و کیف رسیدگی به پرونده ها در این واحد 
قضائی قرار گرفت.مجتمع قضائــی بعثت دارای ۱۱ 
شعبه دادگاه کیفری و ۸ شعبه دادگاه حقوقی است؛ 
همچنین در دادسرای ناحیه ۱۶ نیز ۷ شعبه بازپرسی، 
۷ شعبه دادیاری و ۵ شعبه اجرای احکام مدنی فعال 

هستند.علاوه بر دیدار بدون واسطه...
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روزنامه سراسری

مصــارف بودجه اگــر حتی دو 
درصــد بیــش از منابع باشــد 
ناترازی ایجاد می کند؛ بنابراین 
شاید در نگاه اول افزایش حقوق 
از ۱۸ بــه ۲۰ درصد مطابق نظر 
نمایندگان مجلــس، کمک به 
اقشار ضعیف جامعه تلقی شــود ولی اقتصاد کشور را به دور 

باطل ناترازی، رشد نقدینگی و تورم می اندازد که دود...
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آن سوی ایده بهارستان؛ 

 دودی که به چشم
 مردم می رود

قیمت خرید تضمینی گندم برای 
ســال زراعی جدید پس از تصویب 
در شورای قیمت گذاری محصولات 
کشــاورزی، از ســوی وزیر  جهاد 
کشاورزی رســماً به نرخ ۱۷ هزار و 
۵۰۰ تومان اعلام شــد؛ رقمی که 
نسبت به نرخ قبلی اعلام شده در شــهریورماه، ۲ هزار  تومان کمتر 

است!  ردپای سازمان برنامه و بودجه در تعیین...
 صفحه3

نرخ خرید تضمینی گندم از نرخ اعلامی قبلی کمتر شد؛

رد پای سازمان برنامه
 در قیمت گندم

در حاشیه جلســه هیات دولت 
که به ریاســت رئیــس جمهور 
کشــورمان برگزار شد، اعضای 
کابینــه دولــت ســیزدهم به 
سوالات خبرنگاران پاسخ دادند.
اعضــای کابینه ســیزدهم در 
حاشیه جلســه دیروز  هیئت وزیران در حیاط دولت با حضور 

در جمع خبرنگاران به سوالات شان پاسخ دادند...
 صفحه2

اعضای هیات دولت در حاشیه جلسه دولت چه گفتند؟

 دفاع از امنیت ملی
 بدون محدودیت

روند رو به ضعف در ساخت موتور ادامه دارد؛
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رئیس جمهور با اشاره به تلاش های دشــمنان برای ناامن جلوه دادن ایران از همه نیروهای نظامی، 
انتظامی و امنیتی که مخلصانه،  مجاهدانه و بی نام و نشان برای تأمین و حفظ امنیت کشور شبانه روز 
تلاش می کنند، قدردانی کرد. حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی در جلسه هیئت دولت با اشاره به 
تلاش های دشمنان برای ناامن جلوه دادن جمهوری اسلامی  ایران، از اقدامات سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در منطقه برای ارتقای آرامش و امنیت قدردانی و با بیان اینکه امنیت در هر  کشوری مهمترین 

مسئله است، از همه نیرو های نظامی، انتظامی و امنیتی که مخلصانه، مجاهدانه و بی نام و نشان برای 
تأمین و  حفظ امنیت کشور شبانه روز تلاش می کنند، قدردانی کرد.رئیسی با اشاره به گذشت ۱۰۰ 
روز از جنایات رژیم کودک کش  صهیونیســتی علیه مردم مظلوم و مقتدر غزه اظهار داشــت: رژیم 
صهیونیســتی در این مدت با وجود حمایت های همه جانبه آمریکا و  برخی کشــور های غربی، هیچ 
دســتاوردی جز کشــتار ۲۴ هزار زن و کودک بی دفاع و بی گناه و مجروح کردن بیش از ۶۰ هزار نفر 

 نداشته و با وجود ارتکاب جنایات گسترده در رسیدن به اهداف اعلامی خود یعنی از بین بردن مقاومت 
و جدا کردن مردم از  مقاومت و مجاهدان فلســطینی ناکام مانده اســت.وزیر امور اقتصادی و دارایی 
گفت: برای رفع ناترازی و کفایت سرمایه پایین بانک ها که یکی از  مهمترین نقاط ضعف شبکه بانکی 
کشور بود، به ترتیب در سال های ۱۴۰۰ حدود ۴۳ هزار میلیارد تومان، در سال ۱۴۰۱ حدود   ۹۸ هزار 

میلیارد تومان و در سال جاری حدود ۱۴۱ هزار میلیارد تومان به سرمایه بانک ها افزوده شده  است.

قدردانی رئیسی از تلاش های مجاهدانه بخش های مختلف برای تأمین و حفظ امنیت

در حاشــیه جلســه هیات دولت که به ریاست رئیس 
جمهور کشــورمان برگزار شــد، اعضای کابینه دولت 
سیزدهم به سوالات خبرنگاران پاســخ دادند.اعضای 
کابینه ســیزدهم در حاشــیه جلســه دیروز  هیئت 
وزیران در حیاط دولت با حضور در جمع خبرنگاران به 

سوالات شان پاسخ دادند.
 سید ابراهیم رئیســی در بخشی از سخنانش در جلسه 
هیات دولت، با اشاره به تلاش های دشمنان برای ناامن 
جلوه دادن جمهوری اســلامی ایران، از همه نیروهای 
نظامی، انتظامــی و امنیتی که مخلصانــه، مجاهدانه 
و بی نام و نشــان بــرای تامین و حفظ امنیت کشــور 

شبانه روز تلاش می کنند، تقدیر کرد.

  دلیل عدم شکایت ایران از اسرائیل به لاهه
محمد دهقان، معاون حقوقی رئیس جمهور در پاسخ به 
پرسشی درباره فعالیتهای علی کریمی علیه منافع ملی، 
اظهار داشــت: هر فردی چه تبعه ایران باشد و یا تبعه 
کشور دیگری را داشته باشد، اگر علیه امنیت ملی کشور 
اقدامی انجــام دهد، تحت پیگرد قــرار خواهد گرفت.

دهقان درباره اقدامات حقوقی ایــران در پرونده ثبت 
شکایت علیه رژیم صهیونیســتی گفت: به دلیل اینکه 

جمهوری اسلامی ایران، رژیم صهیونیستی 
را به عنوان دولت شناســایی نکرده اســت 
در صورت شــکایت در دیــوان بین  المللی  
دادگستری از ســوی ایران، این شکایت رد 
می شد که به صلاح کشــور نبود.وی ادامه 

داد: تاکنون فقط آفریقای جنوبی از رژیم صهیونیستی 
به دادگاه بین المللی شکایت کرده و ایران هم در حال 
آماده ســازی متن خود برای اعلام ورود اســت.معاون 
حقوقی رئیس جمهور گفت: جمهوری اســلامی ایران 
از همان ابتدا از کشورهایی که رژیم صهیونیستی را به 
رسمیت می شناسند، خواسته است که شکایت خود را 
علیه این رژیم ثبت کنند و پس از آن ایران هم می تواند 
به عنوان کشور ثالث اعلام ورود کند.دهقان خاطرنشان 
کرد: به محض ثبت شکایت آفریقای جنوبی، ایران هم 
متن خود را بــرای ورود ثالث آماده کــرد و امیدواریم 
دیوان بین المللی دادگســتری به وظیفه تاریخی خود 
عمل کرده  و دســتور موقت برای توقــف این جنایت 
صادر کند.وی با بیان اینکه اقدامات حقوقی جمهوری 
اسلامی ایران علیه جنایات رژیم صهیونیستی آغاز شده 
است، توضیح  داد: ارتباط با ســازمان های مردم نهاد 
داخلی و خارجی، تشــکیل دادگاه شــبیه سازی شده 
محاکمه نمادین رژیم صهیونیستی در اصفهان با حضور 
اساتید حقوق بین الملل، دعوت از حقوقدان های بین 
المللــی از مهمترین اقدامات ایران برای نشــان دادن 

جنایات رژیم صهیونیستی و توقف آن است.

 آژانس طبق پادمان بر فرایندهای هســته ای 
ایران نظارت دارد

محمد اسلامی، رییس ســازمان انرژی اتمی هم اظهار 
داشت: با فناوری جدید هســته ای به دنبال پاکسازی 
آفات موجود در نخلســتان های کشــور هستیم و در 
این رابطه ســامانه ای طراحی شده اســت.وی افزود: 
کارشناسان ســازمان انرژی اتمی به صورت میدانی در 
نخلستان های کشــور در حال آزمایش این آفت کش 
های جدید هستند که کســانی که با این مشکل روبرو 
هستند از آن استفاده کنند.رییس سازمان انرژی اتمی 
با بیان اینکه سند راهبردی ۲۰ ساله برای این سازمان  
تنظیم و تدوین شده اســت، گفت: تا پایان امسال سه 
مرکز در راســتای تامین ســلامت و امنیــت غذایی 
راه اندازی می شود.اسلامی یادآورشد: موضوع مهم برای 
ما تامین سلامت مردم و امنیت غذایی است ولی نسبت 
به دیگر کشورها دیر شروع کرده ایم.وی ادامه داد: البته 
از دهه ۸۰ این ظرفیت ایجاد شــده اما گســترش پیدا 
نکرده بود که در این رابطه تلاش می شود تا پایان سال 
سه مرکز افتتاح شــود که گام مثبتی در حفظ سلامت 
مردم و زدودن آفات از محصولات کشاورزی خواهد بود.

رییس سازمان انرژی اتمی یادآورشد: یکی از برنامه ها 
و دستاوردهای این ســازمان استفاده از فناوری هسته 
ای برای آفت نخلســتان ها است.اسلامی درباره سطح 
دسترســی بازرســان آژانس انرژی اتمی به تاسیسات 
هســته ای کشــورمان، گفت: ما عضو پادمان هستیم 
و مطابق پادمان با آژانس همــکاری داریم و آژانس نیز 
طبق پادمــان بر فرایندهای ما نظــارت دارد و دوربین 

نصب و کارشناس اعزام می کند.
وی اظهار داشت: سروصدایی که کشورهای اروپایی و 
به ویژه سه کشور اروپایی هر ســه ماه یک بار به پا می 
کنند گزارش های مربوط به ســند برجام اســت که 
همانند قطعنامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت سازمان ملل 
که ایران نیز به موجــب قانون اقدام راهبردی رفتار می 

کند.رییس سازمان انرژی اتمی گفت: 
گزارش هایی که آژانــس انرژی اتمی 
ارائــه می دهد عدم انطباق براســاس 
یکســری از بندها اســت اما ما به بند 
۲۶۳۶ در برجام عمل می کنیم. وظیفه 
آژانس نیست که عدم اجرای تعهدات طرف های برجام 
را گزارش کند این در حالی اســت که ما خودمان باید 
گزارش بدهیم که چه کارهایی انجام می دهیم که این 
کار هم انجام می دهیم اما صدای ما و ملت ایران شنیده 

نمی شود.

  مجوز تولید ۱۰ هزارمگاوات برق خورشــیدی 
صادر شده است

علی سلاجقه، رییس سازمان محیط زیست نیز گفت: 
موضوع مشارکت مردم در اجرای قانون هوای پاک در 
دستور کار سازمان محیط زیســت است و شعاری که 
برای امسال انتخاب کردیم، مسوول پاسخگو و شهروند 
مســوول اســت تا به نحوه مطلوب این قانون اجرایی 
شود.رییس سازمان محیط زیست با بیان اینکه دولت 
اقدامــات ارزنده ای در حــوزه انرژی پــاک انجام داده 
اســت، افزود: در حوزه برق خورشــیدی کارهای لازم 
برای تولید ۱۰ هزارمگاوات برق خورشــیدی درحال 
انجام اســت و مجوزهــای لازم برای کمتــر از ۱۰۰ 
مگاوات برق خورشیدی صادر شــده است.وی با اشاره 
به بازدیدی که هفته گذشــته از منطقه پارس جنوبی 
داشــته اســت، تصریح کرد: این مجموعه برای کشور 
بسیار افتخار آفرین اســت و تاکنون اقدامات ارزنده ای 
با اعتبار حدود یک میلیارد دلار در حوزه محیط زیست 
در این مجموعه صورت گرفته ولی اطلاع رسانی دقیقی 
دراین باره انجام نشــده اســت.رییس سازمان محیط 
زیست کشور درباره افزایش ســواد رسانه ای مردم که 
مورد توجه این سازمان است، عنوان کرد: در این زمینه 
برنامه ریزی لازم صورت گرفته تا مردم بتوانند نسبت 
به محیط زیســت خود توجه بیشتری نشان دهند.وی 
تاکید کرد که طبق گزارشــی که تا پایــان بهمن ماه، 
به معاون اول رییس جمهور ارائه خواهد شــد، وظیفه 
دســتگاه ها، تامین اعتبار و نوع کاری که باید در حوزه 
هوای پاک انجام دهند، مشــخص می شود.سلاجقه در 
ادامه دربــاره اینکه کدام دســتگاه ها در زمینه اجرای 
قانون هوای پاک کوتاهی کردند، گفت: مشــکل ما در 
این بخش بیشتر اعتبار کم و عدم توجه است. همچنین 
مهمترین موضوع در این زمینه ســوخت پاک اســت 
و موضوع بازسازی پالایشــگاه ها و استفاده از سوخت 
پاک در دستور کار اســت، اعتباراتی برای این موضوع 
در نظر گرفته شده است.رییس سازمان محیط زیست 
تاکید کرد: کاهش ســولفور در ۹ پالایشگاه مهم کشور 
را سازمان محیط زیست برنامه ریزی کرده است که با 

اعتبارات بسیار بالایی این موضوع در حال انجام است.

 پنجره ملی خدمات هوشمند دولت فعال است
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با ارائه 
گزارشــی از پنجره ملی خدمات هوشمند دولت اظهار 
کرد: برای اولین بار در ایــن دولت پنجره ملی خدمات 
هوشمند سال گذشته راه اندازی شد. بر اساس تکلیف 
قانونی که در قانون بودجه ۱۴۰۱ مشــخص شده بود 
تکالیفی برای دســتگاه ها مشخص شد تا سال گذشته 
حداقل ۳۰ درصد از خدمات خود را از طریق این پنجره 
ارائه دهند.وی افزود: دستگاه ها ابتدا باید به این پنجره 
متصل می شــدند که آدرس آن my.gov.ir است. در 

قانون بودجه ۱۴۰۲ هم چهار تکلیف مشــخص شده 
بود که اولا دســتگاه های باقی مانده متصل شوند، ثانیا 
تمام خدماتشــان را از طریق این پنجــره ارائه دهند، 
ثالثا تمام استعلامات بین دســتگاهی به شکل برخط 
انجام شود و رابعا ۲۰ درصد خدماتشان را هم به شکل 
هوشمند ازائه دهند. تعریف ما از خدمات هوشمند هم 
این اســت که بدون مراجعه حضوری و بدون دریافت 
هرگونه مدرک چه برخط و غیربرخط و در لحظه بدون 
مداخله انســانی خدمت دریافت شود.زارع پور در ادامه 
عنوان کرد: خوشــحالم که اعلام کنم الحمدلله پنجره 
راه افتاده و الان که در خدمت شــما هستم بیش از ۳۵ 
میلیون کاربر احراز هویت شده دارد یعنی ۳۵ میلیون 
نفر از هموطنان بالای ۱۸ ســال تا به حال حداقل یک 
بار به پنجره ملی خدمات هوشــمند دولت مراجعه و از 
خدمات آن استفاده کرده اند که این رکورد بسیار بزرگی 
اســت. این عدد در فروردین امسال حدود ۱۳ میلیون 
بود یعنی تقریبا سه برابر شده و ۲۸۰ درصد رشد داشته 
است.وی با اشاره به این که »تعداد مراجعات ماهانه به 
این پنجره هم قابل توجه است«، افزود: به طور میانگین 
ما ماهانــه ۸۰ میلیــون مراجعه داشــته ایم یعنی هر 
کدام از آن ۳۵ میلیون کاربر تقریبا ســه بار مراجعه و 
از خدمات این پنجره اســتفاده کرده اند.وزیر ارتباطات 
با یادآوری این موضوع که اتصال بعضی از دســتگاه ها 
مورد اشکال است و باقی مانده اند، خاطرنشان کرد: چند 
زیرمجموعه وزارت جهاد کشاورزی باقی مانده اند. البته 
بعضا متصل شده اند ولی اســتاندارد اتصال را از دست 
داده اند و درحال اتصالند. سازمان بهزیستی هم با وجود 
اینکه از اولین سازمان هایی بود که متصل شد به دلیل 
مشکلاتی که در سامانه های خود داشته فعلا از اتصال 
خارج شده و امیدواریم که هر چه سریع تر متصل شوند

 پرونده مظنــون اصلی ســرقت فرش های 
سعدآباد به دادگاه ویژه روحانیت ارسال شد

سپهر خلجی، رئیس شورای اطلاع رسانی دولت با اشاره 
به وضعیت پرونده دزدیده شــدن فرشهای کاخ  سعد 
آباد، گفت: پرونده سرقت از کاخ سعدآباد که بیش از ۴۸ 
تخته فرش که بعضاً مربوط به دوره قاجار اســت و قابل 
قیمت گذاری نیست در دولت گذشته اتفاق افتاد.رئیس 
شــورای اطلاع رســانی دولت اضافه کرد: این موضوع 
توسط معاونت حقوقی دولت ســیزدهم پیگیری شد 
که در جمع بندی نهایی بــه ۱۰ نفر مظنون از مقامات 
دولت قبل رسیدند. پرونده ای تشکیل شد و با توجه به 
اینکه مظنون اصلی شرایط خاصی داشت، پرونده سال 
گذشته به دادگاه ویژه روحانیت ارسال شد. این پرونده 

در حال بررسی است و منتظر نتیجه آن هستیم.
وی تأکید کرد: سرنوشت این فرشــها معلوم نیست و 
وضعت پرونده توســط معاونت حقوقی اطلاع رســانی 

می شود.

  کســانی که برای عمره مفــرده وجه واریز 
کرده اند می توانند پول خود را پس بگیرند

محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی  
اظهار داشت: هماهنگی ها لازم برای بازپرداخت کسانی 
که وجه بــرای عمره مفرده واریز کرده اند انجام شــده 
است. اینکه برخی درباره رقم پرداختی برای اعزام عمره 
مفرده و کاهش مبلغ صحبت می کنند، باید دوســتان 
ســازمان هواپیمایی و وزارت امور خارجه این اقدام را 
انجام دهند. آنچه را که مربوط به ما و سازمان حج بوده 
انجام داده ایم.وی درباره تکلیف عمره مفرده نیز توضیح 

داد: باید به زودی این مشکل برطرف و یا تعیین تکلیف 
شود. آقای امیرعبدالهیان در ایران نیست چند روز پیش 
در تماس تلفنی از ایشان خواستم سریعتر این موضوع 
را تعیین تکلیف کنند.وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
افزود: معتقدیم وضعیت خوبی نیســت و مردم منتظر 
هستند. وزارت خارجه همت کند با همتاهای سعودی 
این مشــکل به زودی حل شود.اسماعیلی در پاسخ به 
این سوال که بهانه ســعودی ها چیست؟ تصریح کرد: 
من در جریان این موضوع نیســتم.وی گفت: در حوزه 
کتاب، ایجاد شبکه وسیعی از کتابفروشی ها در کشور 
را با رئیس جمهوری و آقای مخبر جمع بندی کردیم و 
یک مجموعه منظمی قرار اســت در تمام استان ها راه 
بیفتد که ستادی هم در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در این باره تشکیل شده است.اسماعیلی اظهار داشت: 
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی و بخش های خصوصی 
در آن مشارکت دارند و کار هم در اختیار مردم و بخش 
خصوصی است.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ 
به این سوال که در حوزه متولی گری قرآنی جایی مانند 
ستاد اقامه نماز که مشخص شود، نداریم؟ اظهار داشت: 
شورای برنامه ریزی توسعه قرآنی زیر نظر شورای عالی 
انقلاب فرهنگی داریم که اخیرا ریاســت آن به سازمان 
تبلیغات داده شده اســت. با رییس سازمان در ارتباط 
هســتند و ناهماهنگی نداریم.وی گفت: رییس کمیته 
ترویج ما هســتیم همه وزارتخانه در آن عضو هستند و 
جلسات ماهانه انجام می شود و اکنون در بهترین حالت 

خود قرار دارد.

 سرمایه بانک های تحت مدیریت دولت به 2۷۰ 
هزار میلیارد تومان می رسد

سید احســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
اظهار داشت: ســال گذشــته افزایش کفایت سرمایه 
بانک ها ۹۸ هزار میلیارد تومان بود که در سال ۱۴۰۰، 
افزایش سرمایه بانک های تحت مدیریت دولت به ۴۳ 
هزار میلیارد تومان رســید.وی با بیــان اینکه تا پایان 
اســفندماه این میزان به ۱۴۰ هزار میلیارد تومان می 
رســد که در مجموع بیش از ۲۷۰ هزار میلیارد تومان 
افزایش سرمایه بانک های تحت مدیریت دولت خواهد 

بود.
وزیر اقتصاد و امور دارایی بیان کرد: این در حالی است 
که در پایان ســال ۹۹ مجموع سرمایه بانک های تحت 
مدیریت دولت در همه دولت های گذشــته در مجموع 
۲۷۰ هزار میلیارد تومان بوده است.خاندوزی افزود: در 
دو سال و نیم اخیر تا پایان اسفندماه معادل کل سرمایه 
تا پیش از این دولت بانک های تحت مدیریت دولت به 
سرمایه بانک های دولتی اضافه خواهیم کرد که توان و 
قدرت اعتباردهی بانک هــا افزایش یابد تا بتوانیم برای 
۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ توان اعتباردهی و تسهیلات و رفع نیاز 
تولیدکنندگان و مردم را در وضعیت بهتری قرار گیرد.
وی در خصوص افزایش نرخ ارز طی روزهای گذشــته 
نیز یادآورشــد: با اتفاقات در منطقــه و حمله به مردم 
یمن و تحولات دیگری از جمله آغاز ســال نو میلادی 
چینی ها بســیاری از حواله ها به ناچار باید تسویه می 
شــد و مجموعه این تدابیر موجب افزایش نرخ ارز در 
بازار شــد که با ورود بانک مرکزی طی روزهای آینده 
شــاهد ثبات در نرخ ارز خواهیم بود.وزیر اقتصاد و امور 
دارایی درباره ســنگ اندازی بانک ها در ارائه تسهیلات 
با وجود تاکیدات رئیس جمهور نیز گفت: دستور آیت 
الله رئیسی در مجمع عمومی بانک مرکزی جدی است 
و تمهیدات بســیار خوبی در این زمینه از سوی بانک 

مرکزی ایران اندیشــیده شده اســت.خاندوزی بیان 
داشــت: بانک مرکزی ۱۲۰ هزار مورد افزایش سهمیه 
پرداخت وام ازدواج را به شبکه بانکی کشور ابلاغ کرده 
و اکنون نیز بیش از ۱۰۰ هزار مــورد افزایش ظرفیت 
پرداخــت وام فرزندآوری از ســوی بانک مرکزی ابلاغ 

شده است.

 صدور کــد رهگیــری رایگان در ســامانه 
خودنویس 

مهرداد بذرپــاش، وزیر راه و شهرســازی   گفت: موجر 
و مســتاجر می توانند به صــورت رایگان به ســامانه 
قراردادهای اجاره یا سامانه خودنویس مراجعه کرده و 
قراردادهای فی مابین شان را با حضور شاهدان نوشته، 
امضا و ثبت کنند.وی ادامه داد: ایــن نوع قراردادها در 
شوراهای حل اختلاف معتبر و قابل استناد است.وزیر 
راه و شهرســازی از ثبت و صدور کد رهگیری برای ۶۰ 
هزار قرارداد ســامانه خودنویس ســخن گفت و افزود: 
از ۲۰۰ هزار نفری که وارد ســامانه شــده و اطلاعات 
اولیه شان را ثبت کرده اند، ۶۰ هزار نفر قراردادهای شان 
را نهایی کرده اند. برای همه این قراردادها کد رهگیری 
صادر شــد که همگی این قراردادها در نظام معاملات 
مسکن کشور معتبر است.بذرپاش ابراز امیدواری کرد 
ســامانه خودنویس در کاهش قیمت تمام شده ملک و 

مسکن نیز تاثیرگذار باشد.
وی از افتتــاح ســامانه خودنویــس از روز ۲۷ دی 
۱۴۰۲ خبــر داد و گفت: این ســامانه همان ســامانه 
قراردادهای اجاره بود که در گذشــته میزبان موجران 
و مســتاجران برای ثبت قراردادهای فی مابین شان به 
صورت رایگان روی ســامانه بود. این سامانه امروز با نام 
جدید قراردادهای اجاره ملک را ثبــت و برای آنها کد 
رهگیری صادر می کند که در محاکم حل اختلاف قابل 
استناد اســت.وزیر راه و شهرسازی در بخش دیگری از 
صحبت هایش با اشاره به برنامه های وزارتخانه متبوعش 
برای بافت فرســوده، گفت: تعــداد قراردادهای ما در 
سامانه شرکت بازآفرینی شــهری از ۲۱۰ هزار قرارداد 
عبور کرد و روزانه رشــد فزاینده ای را شــاهد است و 
عملیات احداث و نوســازی ۶۰ هزار واحد از واحدهای 
ثبت نام شــده در بافت فرســوده به اتمام رسید.وی از 
اتمام و تحویل ۱۱۳ هزار مســکن مهر به صاحبان آنها 
خبر داد و گفت: از ۲۴۰ هزار مســکن مهر باقی مانده 
از دولت های گذشــته با وجود همه مشکلات و کمبود 
منابعی که داشتیم ۱۱۳ هزار واحد را تکمیل و تحویل 
دادیم.بذرپاش با اشاره به نتایج جلسه مشترک با وزیر 
امور خارجه هندوستان، گفت: مراحل نهایی مذاکرات 
برای انعقاد قرارداد بندر شهید رجایی چابهار انجام شد. 
توافق شد طی یک ماه آینده توافقات باقی مانده، نهایی 
و توسط مسوولان دو کشور امضا شــود. با اتمام پروژه 
خط آهن چابهار و زاهــدان، کریدور حمل و نقل بار در 
این بخش از کشور فعال می شود.وزیر راه و شهرسازی 
ادامه داد: در جلسه امروز هیات وزیران گزارشی جامعه 
از کریدورهای شــمالی - جنوبی و شــرقی - غربی به 
رییس جمهور و هیات وزیران دادم. قرار شــد  ســایر 
دســتگاه های مســوول هم برای اجرایی شدن هر چه 
ســریعتر این کریدورها همکاری جدی تری داشــته 
باشند. بندرعباس به بندر کاسپین در دهه فجر امسال 

متصل می شود.

 مجلس همراهی کنــد، عدالت در پرداخت ها 
محقق می شود

علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت گفت: از مجلس 
خواهش می کنم کمک و همراهی کنند که پیشــنهاد 
دولت برای افزایش میانگین حقوق ها در لایحه بودجه 
تصویب شود تا شرمنده حداقل بگیرها نباشیم و بتوانیم 
به ســمت عدالت در پرداخت ها حرکت بکنیم.وی با 
تاکید بر اینکه در زمان تنظیم لایحه بودجه سعی می 
شود منابع واقعی پیش بینی شود اگر منابع غیر واقعی 
پیش بینی شــود و ســبب خلق پول و کسری بودجه 
خواهد شد، اظهار داشت: باید سعی شود در سقف منابع 
موجود، هزینه ها پیش بینی شود.خلق هزینه اضافه تر 
یعنی خلق پول و تورم برای مردم. خواهش ما از مجلس 
این اســت با نگاه کارشناسی و فرابخشــی بودجه ای 
تراز بسته شــود که تورمی وجود نداشته باشد.بهادری 
جهرمی ادامه داد: درباره افزایش حقوق، درخواســت 
دولت در لایحه بــه صورت صریح درج شــده و اعلام 
شــده به طور میانگین افزایش حقوق ۱۸یا ۲۰ درصد 
باشد، یعنی کســی که حداقل بگیر است دولت امکان 
این را داشته باشد که افزایش حقوق بیشتری را برای او 
لحاظ کند.اگرمیخواهیم  تنظیم گری کنیم و پرداخت 
ها عادلانه شود، بهتر است پیشنهاد دولت مصوب شود 

تا به سمت عدالت در پرداخت حرکت کنیم.

 تاکید برای پیوستن دســتگاه های اجرایی به 
سامانه رضایت سنجی

میثم لطیفی، رئیس ســازمان اداری و استخدامی نیز 
درباره دستور رئیس جمهور برای سامانه رضایت سنجی 
کارکنان دولت گفت: تا امروز بر اساس گزارشی که برای 
من فرستاده اند، برای ۸۷۷ هزار و ۶۸۲ نفر از کارکنان 
دولت کد یا نمایــه دوبعدی یا اصطلاحــا کیو.آر. کد 
صادر شده که شهروندان وقتی از دستگاه های اجرایی 
خدمتی می گیرند می توانند نظر خودشــان را درباره 
خدمتی که همکاران ما ارائه می کنند، ثبت کنند.وی با 
بیان این که »این کار برای همه کارکنان دولت است«، 
اظهار کرد: اگر وزارت آموزش و پرورش هم متصل شود 
نزدیک بــه یک میلیون به این عدد اضافه می شــود. تا 
امروز ۳۶۱ هزار و ۸۵۵ نظر هم ثبت شــده اســت که 
به صورت ســامانه ای هم در اختیار دســتگاه مربوطه 
و هم در اختیار ما اســت که به دستگاه ها در خصوص 
عملکردشان بازخورد می دهیم.لطیفی ادامه داد: طبق 
آماری که داریم و به صورت لحظه ای دریافت می کنیم 
فقط دیروز هفت هزار و ۱۱۲ نفر از شــهروندانمان در 
مورد خدمتی که از دســتگاه های اجرایــی گرفته اند 
اظهار نظر کرده اند. بیشــترین همــکاری را در وزارت 
بهداشت و درمان داریم که مخاطبان زیادی هم در بین 
دســتگاه های اجرایی دارد. وزارت نیرو و سازمان امور 
مالیاتی هم نسبت به سایر دســتگاه ها وضعیت خوبی 
دارند و امیدواریم ســایر دســتگاه ها هم بپیوندند.وی 
در پاســخ به این سوال که آیا شــهرداری ها هم در این 
سامانه حضور دارند؟ بیان کرد: شهرداری ها هم موظف 
هســتند که بیایند ولی هنوز مقداری تاخیر دارند. اگر 
شهرداری ها و تامین اجتماعی هم بیایند ما می توانیم 
حجم زیــادی از نظرات مــردم را در حــوزه عملکرد 

دستگاه های اجرایی داشته باشیم.

 در آینده نتایج پیشرفت های موشکی را اعلام 
می کنیم

امیر محمدرضا آشــتیانی، وزیر دفاع درباره مذاکرات 
اخیر با وزیر دفاع روســیه، اظهار کرد: ما در تعاملات با 
روســیه همواره این مذاکرات را داریم. ما با وزیر دفاع 
روسیه صحبت کردیم و ملاحظاتی که در منطقه داریم 
باید رعایت شود، مخصوصا احترام به حق حاکمیت ما. 
این را وزیر دفاع روسیه هم تایید کرد و قرار شد در سند 
تفاهم نامه ای که با وزارت خارجه دنبال می کنند حتما 
لحاظ کنند. مواردی که به امنیــت ملی یا حاکمیت و 
تمامیت ارضی ما بازمی گردد را روســیه کاملا رعایت 
کند.وی افــزود: ما ارتباط راهبردی با روســیه داریم و 
فکر می کنم آن ها هم کاملًا نســبت به این قضیه مصر 
هســتند و قول دادند که این موضــوع را اعمال کنند.

وزیر دفاع در پاســخ به پرسشی درباره حملات اخیر به 
مواضع تروریســت ها در اطراف مرزهای ایران، تصریح 
کرد: ما در دفــاع از منافع ملی و مردم خود محدودیتی 
قائل نیستیم، حتماً این کار را انجام می دهیم و با اقتدار 
هم انجام می دهیم؛ ما تروریســم را در سراســر جهان 
محکوم می کنیــم. اگر هر نوع اقدامــی با نقض حقوق 
مردم ما و اقدامات تروریستی علیه مردم ما انجام شود، 
حتماً عکس العمل نشــان می دهیم و به شدت این کار 
را انجام می دهیم و هیچ محدودیتی هم قائل نیستیم.

آشتیانی افزود: اما ما به حق حاکمیت کشورها، منافع 
کشــورها، حقوق و قوانین آنهــا و تمامیت ارضی همه 
کشــورها احترام می گذاریم، به ویژه همسایگانمان. اما 
به هیچ وجه نمی پذیریم کسی در مرزهای ما شیطنت 
کند و حتماً برخــورد می کند.وزیر دفاع در پاســخ به 
پرسشی درباره توان موشکی ایران، تاکید کرد: ما انواع 
موشــک هایی در بردهای مختلف زیر ۲ هزار کیلومتر 

داریم که یکی از آنها خیبرشکن است. 
هرزمان لازم باشــد از آنهــا اســتفاده می کنیم. این 
موشــک ها بردها، توانایی ها و سر جنگی های مختلف 
دارند. ما یک قدرت موشــکی در دنیا هســتیم.وی در 
پاسخ به پرسشی درباره ساخت نسل جدید موشک های 
هایپرسونیک، تاکید کرد: ما انواع موشک ها را چه کروز 
و چه بالستیک، همه را در اختیار داریم و تلاش می کنیم 
سطح فناوری ها در این حوزه را ارتقاء دهیم. حتما این 
موشک ها در دستور کار ماســت و نتایج خوبی هم به 
دســت آوردیم که در آینده اعلام می کنیم.آشــتیانی 
در پاسخ به پرسشــی درباره احتمال حمله به مواضع 
تروریست ها در شرق کشــور تاکید کرد: برای ما فرقی 
نمی کند، از هر ناحیه ای بخواهند جمهوری اسلامی را 
تهدید کنند ما عکس العمل نشان می دهیم و حتماً این 

عکس العمل متناسب و قاطعانه و سخت خواهد بود.

اعضای هیات دولت در حاشیه جلسه دولت چه گفتند؟

دفاع از امنیت ملی بدون محدودیت

REPORT

گزارش
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ایران بارها نسبت به عدم اجرای توافقنامه امنیتی تهران و بغداد 
و تحرکات جاسوسان رژیم صهیونیســتی در شمال عراق علیه 
ایران هشــدار داده و صراحتا مقامات عراقی را از مشروعیت هر 
گونه پاسخ پیشگیرانه و همچنین اقدام تلافی جویانه آگاه کرده 
بود.به گزارش ایرنا؛ حمله موشــکی جمهوری اسلامی ایران در 
بامداد روز سه شــنبه به سومین مقر مستحکم موساد در منطقه 
که در اربیل عراق فعالیــت می کرد، با واکنش دولت عراق همراه 
بود. بغداد اقــدام ایران را نقض حاکمیــت و تمامیت ارضی این 
کشــور معرفی کرد و ضمن فراخواندن ســفیر خود از تهران به 

سازمان ملل متحد و شورای امنیت شکایت کرد.
شواهد نشان می دهد ایران بارها نسبت به عدم اجرای توافقنامه 
امنیتی تهران و بغداد و تحرکات جاسوســان رژیم صهیونیستی 

در شمال عراق علیه ایران هشدار داده و صراحتا مقامات عراقی 
را از مشــروعیت هر گونه پاسخ پیشــگیرانه و همچنین اقدام 
تلافی جویانــه آگاه کرده بود.در آخرین مــورد چند روز قبل در 
نشست کمیته امنیتی ایران و عراق، تهران به طور رسمی مراتب 
نارضایتی خود را به قاسم الاعرجی مشاور امنیت ملی این کشور 

اعلام کرد.
 ایران هشــدار داده بود، عدم اجرای کامل ایــن توافق امنیتی 
منجر به پاسخ و واکنش قانونی جمهوری اسلامی ایران خواهد 
شد.مشــاور امنیت ملی عراق بارها این مهــم را از مقامات ایران 
از جمله دبیر شــورای عالی امنیت ملی کشورمان شنیده بود که 
انتظار ایران آن است که دولت عراق در چارچوب این توافقنامه، 
هرچه سریع تر ضمن پایان دادن به حضور عناصر ضدانقلاب در 

این کشور، امنیت مرزهای این کشور با ایران را تضمین کند.

 هشدارهایی که بغداد نادیده گرفت
پیش از این نیز، سرلشگر محمد باقری رئیس ستادکل نیروهای 
مسلح کشــورمان در دیدار با محمد شیاع السودانی نخست وزیر 
عراق، خواســتار تکمیل فرآیند خلع ســلاح  گروه های مســلح 
ضدانقلاب در اقلیم شــمال عراق و پیگیری مجدانه آن توســط 
بغداد شده بود.سرلشگر باقری چهل روز قبل از عملیات اخیر سپاه 
پاســداران، در دیدار با وزیر کشــور عراق صراحتا اعلام کرده بود: 
هنوز شــواهد و نگرانی هایی از حضور برخی عناصر تروریست در 
مرزها وجود دارد و انتظار می رود دولت عراق تا خلع سلاح کامل 

این گروهک ها به اقدامات خود ادامه دهد.

 هشدارهایی که بغداد نادیده گرفت
اســناد هشــدارهای ایران در این خصوص به صورت مکتوب و 
شفاهی موجود است و می تواند در اختیار طرف عراقی و نهادهای 
بین المللی قرار بگیرد. همچنان که بارها اسناد مربوط به تحرکات 
تجزیه طلبان، جاسوسان رژیم صهیونیستی و مرتبطان با آنها به 
بغداد ارائه شده است.مهم ترین مفاد توافق امنیتی ایران و عراق که 
۲۸ اسفند ۱۴۰۱ به امضای علی شمخانی، دبیر وقت شورای عالی 
امنیت ملی و قاسم الاعرجی، مشــاور امنیت ملی عراق با حضور 
محمد شیاع الســودانی، نخست وزیر عراق رســید، پایان حضور 
تروریســت ها و عوامل ضد انقلاب در منطقه اقلیم کردستان بود.
متن توافقنامه امنیتی ایران و عراق تاکنون منتشر نشده است، اما 
طبق اعلان باسم العوادی ســخنگوی دولت عراق، تهران و بغداد 

توافق نامه ای درباره جلوگیری از تردد تروریست های کُرد از عراق 
به ایران، تحویل دادن افراد تحت تعقیب، خلع ســلاح و برچیدن 
اردوگاه های آنــان امضا کرده اند. از مهم تریــن این گروه ها حزب 
دموکرات کردستان )حدکا(، حزب کومله و حزب پژاک هستند که 

شمال استان اربیل و شرق استان سلیمانیه حضور دارند.

هشدارهایی که بغداد نادیده گرفت
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سود سهامداران صندوق های املاک و 
مستغلات چطور تامین می شود؟

سود صندوق های املاک 
از رشد اجاره

بازدهی ایــن صندوق ها فقط و فقط به نوســانات بازار 
مسکن خلاصه نمی شــوند. مدیران صندوق ها با اجاره 
دادن املاک در ید خود،  سود سهامداران خود را افزایش 

می دهند. 
یعنی سرمایه گذاران هم از محل نوسانات بازار مسکن و 
هم از محل اجاره بازدهی کسب  خواهند کرد. به واسطه 
رشد افسار گسیخته قیمت مسکن در دهه اخیر، خرید 
مسکن که جز کالاهای اساســی و ضروری مردم نیز به 
شــمار  می رود، به یک آرزو تبدیل شده  و همین جهش 
قیمتی، مردم را در فکر سرمایه گذاری در این حوزه فرو 

برده است. 
به همین جهت،  چنــدی پیش صحبت از فروش متری 
زمین در بورس کالا مطرح شــد که همچنان به مرحله 
اجرایی خود نزدیک هم نشده اســت؛ اما  صندوق های 
جدیدی با نام صندوق های املاک و مســتغلات روانه 

بازار سرمایه شده اند. 
صندوق های املاک و مســتغلات، یکــی از ابزارهای 
کارآمد ســرمایه گذاری در دنیا به حساب می آیند؛ به 
طوری که در کشــورهایی  مانند آمریــکا و انگلیس به 
محض ورود و در بسیاری از کشورهای دیگر، به مرور این 
صندوق ها مورد توجه ویژه ســرمایه گذاران  قرار گرفته 
است. خوشــبختانه و در راستای تنوع بخشی ابزارهای 
بورســی، این صندوق ها روانه بازار ســرمایه ایران هم 

شده اند. 
در واقع، این صندوق ها ســرمایه افــراد را جمع آوری و 
برای خرید املاک استفاده می کنند. پر واضح است که 
سرمایه گذاران از ســود  بازار مسکن بهره مند می شوند؛ 

بدون اینکه هیچ دخالتی در فرآیند آن داشته باشند. 
حتی به واسطه ورود به این صندوق ها، می توان  بازدهی 
بازار مسکن را بدون داشتن دانش و تجربه کسب کرد.

بازدهی ایــن صندوق ها فقط و فقط به نوســانات بازار 
مسکن خلاصه  نمی شوند. 

مدیران صندوق هــا با اجاره دادن امــلاک در ید خود، 
سود سهامداران خود را افزایش می دهند. یعنی سرمایه 
گذاران هم از  محل نوســانات بازار مسکن و هم از محل 

اجاره بازدهی کسب خواهند کرد. 
از طرفی این صندوق ها می توانند در جهت متنوع سازی 
پرتفــوی ســهام و ســرمایه گذاری های جایگزین در 
واحدهای صندوق های  ســهامی و درآمــد ثابت و طلا 
ریسک پرتفوی خود را کاهش دهند، یعنی باید حداقل 
۷۰ درصــد از دارایی خود را به خرید، فــروش و  اجاره 
املاک اختصــاص دهند و ۳۰ درصــد باقی مانده را در 
سایر ابزارهای سرمایه گذاری مانند صندوق های درآمد 
ثابت، ســپرده های  بانکی، اوراق رهنی و ســایر ابزارها 

سرمایه گذاری کنند.
 همچنیــن محدودیت هایی جهت خریــد ملک مانند 
اینکه املاک باید گواهی پایان کار معتبر داشته باشند، 
املاک باید کاربری مشخص  داشته باشند، املاک نباید 
در رهن یا وثیقه باشند و غیره وجود دارد تا موضوعاتی 
مانند ریســک ورشکستگی، ریســک تمرکز،  ریسک 
مدیریت، ریســک مهارت های سرمایه گذاری و ریسک 

نقدشوندگی به حداقل خود برسد.
 می توان مدعی بود که به واسطه متنوع سازی پرتفوی، 
بازدهی انتظاری بالاتر از بازار مسکن، کاهش هزینه ها 
و سرمایه اولیه کم  این صندوق ها گزینه مناسبی برای 
تمامی سرمایه گذاران به خصوص آن دسته افرادی که 
علاقه به سرمایه گذاری در بازار مسکن  را دارند، خواهد 
بود.  احمدرضا سرحدی، کارشناس بازار سرمایه در این 
رابطه می گوید: صندوق املاک و مستغلات می تواند به 
عنوان یکی از  گزینه های کم ریســک ولی پربازده برای 

سرمایه گذاران به حساب آید. 
در عیــن حــال، ســیدمهدی پارچینــی، معــاون 
ســرمایه گذاری تامین  ســرمایه بانک مســکن نیز به 
خبرنگار اقتصاد آنلاین اعلام کرده اســت که ســرمایه 
گذاران به واسطه دارایی های املاک و مستغلات  تحت 
تملک از افزایش قیمت ها و تورم حوزه مســکن از بازده 
ســرمایه حاصل در ارزش خالص دارایی های صندوق 

) NAV (  می شوند.
نیما میرزایی، کارشناس بازار سرمایه نیز معتقد است: 
متناسب با متراژی که خرید انجام شده،خریدار می تواند 
اجاره  دریافت کند، این مزیت از جمله مسایلی است که 

می تواند سبب افزایش جذابیت این صندوق ها شود. 

وزرای کار، صمــت و اقتصــاد درحالی 
وعده داده اند؛ اجــازه افزایش نرخ تورم 
بیش از ۲۰ درصــد را در ســال آینده 
نمی دهند که چنیــن  اظهاراتی از دید 
کارشناســان نشــان از عــدم افزایش 
منطقی دســتمزدها برای ســال آینده 
دارد.  خبر تصویب افزایش ۲۰ درصدی 
حقــوق کارمنــدان دولت برای ســال 
آینده با وجود تورم حدود ۴۰ درصدی، 
شوکی را به تصمیم  گیران و نمایندگان 
کارگری شورای عالی کار که این روزها 
در حــال برگــزاری کمیته دســتمزد 
۱۴۰۳ هستند وارد کرد، چرا که  افزایش 
نامناسب این رقم متناسب با نرخ بالای 
تورم باعث می شــود از ضــرب آهنگ 
افزایــش چانه زنی آنها بــرای بالا بردن 
رقم  دستمزد سال آینده بکاهد. حقوق 

بگیرانی که بــه دلیل درآمد 
ثابت در مقابل رشــد متغییر 
و روز افــزون قیمت ها ناتوان 
در تامین هزینه  های زندگی 
هستند، این فشــارها البته 

بیشــتر بر جامعــه کارگری مســتولی 
است زیرا آنها از امتیازات که کارمندان 
دولت در طول ســال  به اشکال مختلف 
برخوردارند، بی بهــره اند.نمونه آن این 
اســت که دولت در قالب ترمیم حقوق 
برای بهبود معیشــت کارمنــدان خود 
 امسال به شکل و شمایل های گوناگون 
آنها را یــاری کرد. اما قشــر کارگری با 
وجودی که دولت وعده کاهش نرخ تورم 
را در طول  ســال داده و اعلام کرده بود 
چنانچه افزایش حقوقی برای کارمندان 
خود در طول ســال اتفاق بیافتد؛ قطعا 
بدون فوت وقت اقدام به  تشکیل جلسه 
برای ترمیم دستمزد کارگران می کند، 
هیچ کدام عملی نشــد نه تورم آنچنانی 
که مردم آن را حــس کنند پایین آمد و 
نه  اینکه کارگران همچــون کارمندان 
دولت از امتیازات معیشتی در طول سال 

برخوردار شدند. 

 خلف وعــده ترمیم دســتمزد 
کارگران در سالجاری

تصویب افزایــش ۲۷ درصدی حداقل 
دســتمزد کارگران برای سال جاری در 
حالی اتفاق افتاد کــه نمایندگان دولت 
و کارفرمایــی،  نماینــدگان کارگری را 
قانع کردند که با توجــه به برنامه ریزی 
کاهش نرخ تــورم و کنترل قیمت ها در 
ســال ۱۴۰۲ بنابراین فشــاری به  قشر 
کارگری وارد نمی شــود امــا برخلاف 
وعده ها با شــروع سال جدید، قیمت ها 

خیلی ســریع بر مدار 
رشــد قــرار گرفتند و 
نرخ تورم  به جای افت، 
مســیر صعودی را در 
نهاد  گرفــت،  پیــش 
های عمومی پیشــتاز 
افزایش قیمت ها شــدند به طوری که 
نرخ حمل نقل  عمومی و ...بشــدت بالا 
رفت و قیمت همه کالا ها و خدمات نیز 
در بازار افزایشی شد.در چنین شرایطی 
نمایندگان کارگری شــورای  عالی کار 
طی نامه ای بــه وزیر کار خواهان ترمیم 
دســتمزدها در پی رشــد نــرخ تورم و 
افزایش سرســام آور قیمت ها شدند و 
اعلام  کردند؛ جامعــه کارگری با چنین 
افزایش حقوقی توان گــذران زندگی را 
به ســختی دارند و ضروری است که در 
این رقم دســتمزد تجدید  نظر شود. اما 
دولت نســبت به خواســته نمایندگان 
کارگری شورای عالی کار با بی اعتنایی 
اعلام کرد؛ چون حقوق کارمندان دولت 
 پس از تصویب مجلــس افزایش نیافته، 
بنابراین افزایش دســتمزد کارگران نیز 
منتفی است. البته با رســیدن به نیمه 
سال، دولت اقدامات  لازم را برای بهبود 
معیشــت کارکنان خود بکار گرفت اما 
داد نمایندگان کارگری و کارگران برای 

ترمیم دستمزدها به جایی نرسید. 

 ضرورت تشکیل شورای مشورتی 
ملی برای حمایــت از کارگران در 

تعیین دستمزد
حمید حاج اسماعیلی، فعال و کارشناس 
بازار کار به بــازار  گفت: تصویب افزایش 
۲۰ درصدی برای کارمنــدان دولت در 
ســال آینده توسط  کمیســیون تلفیق 

مجلس، نشان می دهد شــورای عالی 
کار هم در تعیین دســمزد ۱۴۰۳ باید 
منتظر تعیین نرخ حقوق کمتری برای 
 کارگران باشند و آنگونه که پیش بینی 
می شد با توجه به فشاری که امسال قشر 
کارگری در پــی افزایش هزینه ها و رقم 
کم دستمزد  مواجه بودند چنانچه چون 
افزایش حقوق کارمندان دولت افزایش 
چندانی نداشته باشــد بی تردید سال 
ســختی را پیش رو خواهند  داشت.وی 
با بیان اینکه نمایندگان کارگری شورای 
عالی کار و فعالان این عرصه برای آنکه 
بتوانند رقم دســتمزد کارگران در سال 
 آینده مناســب تعیین شــود بایستی 
از هم اکنــون و از طریق یک شــورای 
مشورتی ملی متشــکل از کارشناسان 
خبــره، نماینــدگان مجلس،  اســاتید 
دانشگاه، نخبگان و فعالان این بخش با 
هدف ایجاد راهکاری درســت از فرصت 
موجود اســتفاده کنند، اظهارداشــت: 
با توجه  اینکه حداقــل حقوق و کف آن 
بــرای کارمندان دولت در ســال آینده 
۱۰ میلیون تومان در نظر گرفته شــده 
است، با این وجود مذاکرات  جدی برای 
تعیین رقم قابل توجه دســتمزد آنطور 
که معیشت قشر کارگری در سال آینده 
دچار مشکل نشود بایستی از سر گرفته 
شــود  این اقدام کمک خواهــد کرد تا 
اعضای شــورای عالی کار مجاب به نرخ 
مناسبی برای تعیین دستمزد کارگران 

در سال آینده شوند. 

 افزایــش 20 درصــدی حقوق 
کارمندان برای تعیین دســتمزد 

کارگران مبنا قرار نگیرد
این فعال بخش کارگری افزود شــرایط 

اکنون به گونه ای اســت که اگر شورای 
مشــورت ملی از بدنــه اجتماعی برای 
حمایت از جامعه  کارگری شکل نگیرد 
و دلســوزان و دغددغه مندان معیشت 
کارگران نتوانند ایده هــا و راهکارهای 
لازم را بــرای تعییــن رقــم قابل قبول 
 دستمزد سال آینده کارگران ارایه کنند، 
بی تردید ســایر اعضای شــورای عالی 
کار کــه در راس آن دولتی ها هســتند 
در جلسات  دســتمزد، مبنای دستمزد 
را افزایــش ۲۰ درصدی حقوق تصویب 
شده کارمندان البته با رقمی بیشتر قرار 
داده و در تعیین دســتمزد  سال آینده 
این احتمــال وجــود دارد که همچون 
سال جاری مشکل معیشــت کارگران 
با رقم اندک افزایش دستمزد، مضاعف 
تر  شود.حاج اســماعیلی در ادامه گفت: 
خط فقر هــم اکنون در تهــران بالای 
۲۵ میلیون تومان در ماه است بنابراین 
رقم پایین دستمزد در  چنین شرایطی 
برای کارگران فلاکت بــار خواهد بود، 
در این میان اعضای شــورای عالی کار 
نبایــد رقم ۲۰ درصد افزایشــی حقوق 
 کارمندان دولت را برای تعیین دستمزد 
کارگران اســاس قرار دهند، زیرا شرایط 
معیشــت کارگران، وضعیت شغلی آنها 
با کارمندان  بســیار متفاوت اســت و از 
طرفی کارگران همچون کارمندان دولت 
از امتیازاتی که در طول ســال برخوردار 
می شوند، بی بهره اند.به  گفته وی چون 
دولت در تصمیمات شــورای عالی کار 
همه کاره است و معمولا نظرات خود را 
بر دیگر اعضا تحمیل می کند،  بنابراین 
نمایندگان شــورای عالی کار در تعیین 
دستمزد سال آینده نباید فریب وعده و 
وعیده های بخورند که هیچ وقت عملی 

نشده  اســت و باید با جســارت هر چه 
تمام از اعضای زیــر مجموعه خود دفاع 
کنند. البته دولت بــرای فرار از بالابردن 
رقم دستمزد کارگران  با توجه به اینکه 
شرایط را سخت می بیند، اقدام به مطرح 
کردن مزد منطقه ای کرده است تا از این 
طریق از چنین موضوعی به  عنوان اهرم 
فشار اســتفاده کند، این در حالی است 
که چنین موضوعی ضمانت اجرای لازم 

را ندارد. 

 کاهش نرخ تورم تــا 20 درصد و 
مطرح شدن مزد منطقه ای، اهرم 
فشاری برای عدم افزایش دستمزد! 

بنا به این گزارش، با توجه به فشــاری که 
هم اکنون جامعه کارگــری در پی عدم 
تعیین رقم مســاعد و مناسب دستمزد 
در پایان سال  گذشــته برای سال جاری 
تصویب شد، گویا تصمیم گیران و برنامه 
ریزان برای اینکه دســتمزد سال آینده 
کارگران را متناســب با نرخ  تورم افزایش 
ندهند از هم اکنون مسائلی چون کاهش 
نرخ تورم و پیشنهاداتی چون منطقه ای 
شــدن دســتمزدها را مطرح می کنند، 
 موضوعاتی که اجرای آن به این سادگی 
ها نیســت. این در حالی است که مطابق 
مصوبه مجلس در قانون مدیریت خدمات 
 کشوری،دســتمزد کارکنــان دولت و 
کارگــران دولتــی باید بر اســاس تورم 
افزایش یابد؛   امــا با وجودی که نرخ تورم 
هم اکنون حدود ۴۰  درصد اســت ولی 
رقم افزایش حقوق کارمندان دولت برای 
سال آینده در مجلس ۲۰ درصد تعیین 
شد.البته نمایندگان جامعه کارگری  در 
شــورای عالی کار، به هیچ وجه مقایسه 
مزد کارگران بــا حقوق کارکنان دولت را 
قبول ندارند. حال برخی از وزرای کابینه 
دولت  قول داده اند که تورم را در ســال 
آینده به کمتر از ۲۰ درصد برسانند. وعده 
ای که سال گذشــته نیز در مورد کاهش 
تورم داده شــد اما  مردم هیچ وقت آن را 
حس نکردند و سفره آنها به جای رنگین 
شــدن کوتاه و کوتاه تر شــد. از طرفی با 
توجه به تورم انتظاری که هر  ســال با نو 
شدن ســال اتفاق می افتد و قیمت ها به 
صورت خودکار و صد البته بدون نظارت 
و کنترل دقیق روندی افزایشــی به خود 
 مــی گیرند بنابراین چنیــن وعده هایی 
هرچند اگر عملی شود قابل توجه بوده اما 
تجربه نشان داده است که به این آسانی 
ها نیســت و  نباید افزایش رقم دستمزد 
کارگران برای سال آینده با مطرح شدن 

چنین موضوعاتی به حاشیه برود. 

نقشه دولت برای دستمزدها

به گفته رئیس سازمان برنامه و بودجه، ۱۱ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان جهت توسعه زیرساخت های حمل ونقل به 
بیش از ۱۲ کلان پروژه در این حوزه تخصیص یافته است.

داوود منظور در توییتی اعلام کرد که در راســتای تحقق راهبرد رشد تولید، ۱۱ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان جهت 
توسعه زیرساخت های حمل ونقل به بیش از ۱۲ کلان پروژه در این حوزه تخصیص داده شد.

گفتنی است؛ در حال حاضر کلان پروژه هایی از جمله کریدور شمال - جنوب که در قالب ایران راه انجام می شود 
و توسعه زیرســاخت ها از جمله افزایش خطوط ریلی و جاده ای در حال انجام است که البته برای دستیابی به این 
اهداف، جلساتی هم با کمیسیون های مشترک کشورهای همسایه برگزار می شــود؛ اما در عین حال برخی این 

پروژه ها به اعتبارات کلان نیز نیاز دارد؛از این رو در بودجه نیز اعتباراتی به آن ها اختصاص یافته است.
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REPORT

گزارش

اعضای دولت می گویند نمی گذارند تورم افزایش یابد و کارشناسان صحبت از عدم افزایش حقوق ها می کنند؛

نرخ خرید تضمینی گندم از نرخ اعلامی قبلی 
کمتر شد؛

رد پای سازمان برنامه
 در قیمت گندم

قیمت خرید تضمینی گندم برای سال زراعی جدید پس 
از تصویب در شورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی، 
از سوی وزیر  جهاد کشاورزی رسماً به نرخ ۱۷ هزار و ۵۰۰ 
تومان اعلام شد؛ رقمی که نسبت به نرخ قبلی اعلام شده در 

شهریورماه، ۲ هزار  تومان کمتر است! 
ردپای ســازمان برنامه و بودجــه در تعیین قیمت گندم 
کمتر از انتظار کشــاورزان؟!  با اعلام رسمی از سوی وزارت 
جهاد کشــاورزی، محمدعلی نیکبخت، وزیر کشاورزی 
در نشســت شــورای قیمت گذاری و اتخاذ  سیاست های 
حمایتی محصولات اساسی کشاورزی با تشریح روند قانونی 
بررســی و تعیین قیمت محصولات راهبردی کشاورزی 
 اظهار داشت: شــورای قیمت گذاری با حضور همه اعضا و 
تبادل نظر در جلســات متعدد کارشناسی، قیمت خرید 
تضمینی گندم را  برای ســال زراعــی ۳-۱۴۰۲ تعیین و 
مصوب کرد. وزیر جهاد کشاورزی با تصریح بر مصوبه شورا 
ـ که نماینده کشــاورزان هم از اعضای آن هستند ـ اعلام 
کرد: بنا به خرد جمعی،  کار کارشناســی و هماهنگی های 
صورت گرفتــه با دولت، نرخ خریــد تضمینی گندم برای 
ســال زراعی  ۳-۱۴۰۲ به مبلغ ۱۷۵ هزار  ریال تصویب و 
اعلام می شود. هر ساله بنا بر قانون مجلس شورای اسلامی، 
اختیار تعیین قیمت خرید محصولات اساسی کشاورزی 
به شورای قیمت گذاری،  مرکب از یازده عضو سپرده شده 
است؛ کشاورزان خبره، نماینده ســازمان برنامه و بودجه، 
نماینده بانک مرکــزی، نماینده وزارت  امــور اقتصادی و 
دارایی و وزارت جهادکشــاورزی از جمله اعضای این شورا 
هســتند. اعلام نرخ ۱۷۵۰۰ تومانی از ســوی وزیر جهاد 
کشاورزی در شــرایطی است که بیست و سوم شهریورماه 
امسال، مدیر اجرایی اتاق  اصناف کشاورزی ایران، از تعیین 
تکلیف قیمت خرید تضمینی گندم خبــر داد و گفت: در 
جلسه شورای قیمت گذاری محصولات  کشاورزی، کیلویی 
۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان برای ســال زراعی ۱۴۰۲ -۱۴۰۳ 
تعیین شد؛ نرخی که بلافاصله از سوی روابط  عمومی وزارت 
جهاد به نوعی تکذیب گشت و در واکنش به اظهارنظر و بیان 
غیررسمی قیمت محصولات از سوی برخی افراد و  رسانه ها، 
اعلام کرد: مرجع رســمی تعیین و ابــلاغ قیمت مصوب 
محصولات اساسی کشاورزی، شورای عالی قیمت گذاری 
به ریاســت  محمد علی نیکبخت وزیر جهادکشــاورزی 
است. این در شرایطی بود که مطابق با قانون، دولت موظف 
است همه  ساله خرید محصولات اساسی کشاورزی )گندم، 
برنج، جو، ذرت،  چغندر، پنبه وش، دانه های روغنی، چای، 
ســیب زمینی، پیاز و حبوبات( را تضمین کرده و حداقل 
قیمت خرید تضمینی را اعلام و  نســبت به خرید آن ها از 
طریق واحد هــای ذیربط اقدام کند. همچنین بر اســاس 
قانون، وزارت کشاورزی موظف اســت، همه ساله قیمت 
 خرید تضمینی محصولات نامبرده را با رعایت هزینه های 
واقعی، تولید و در یک واحــد بهره برداری متعارف و حفظ 
رابطه مبادله  در داخل و خارج بخش کشــاورزی تعیین و 

حداکثر تا آخر تیر ماه به هیأت دولت تقدیم کند. 

 ردپای ســازمان برنامه و بودجه در تعیین قیمت 
گندم کمتر از انتظار کشاورزان؟! 

عقب نشــینی وزارت جهاد کشــاورزی از نــرخ تعیین 
شــده ۱۹۵۰۰ تومانی در جلسه شــورای قیمت گذاری 
)شــهریورماه امسال( در  حالی اســت که به نظر می رسد، 
تاکید ســازمان برنامه و بودجه بر تعیین نرخی پایین تر از 
رقم مذکور، باعث شد تا هفته ها و ماه ها،  اعلام نرخ رسمی 
با وقفه مواجه شود و حالا رقمی کمتر برای خرید تضمینی 
از سوی وزیر جهاد کشــاورزی اعلام شده است. به گزارش 
تابناک،به  گونه ای که پیشتر خبرگزاری فارس در این باره 
نوشــته بود: »منابع آگاه پیش از این گفته بودند، نماینده 
سازمان برنامه و بودجه،  نظرش این بوده که قیمت کیلویی 
حدود ۱۶ هزار تومان، مطابق با قیمت های جهانی است و 

قیمت بالاتر تحمیل هزینه زیادی به  دولت است.« 

اخبار

در حالی که طبق قانون جهش تولید مسکن باید 
بانک ها ۲۰ درصد از تســهیلات خود را به مسکن 
اختصاص دهند، اما همچنان  بسیاری از بانک ها در 
پرداخت این وام مقاومت می کنند. این روزها بحث 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن در تمامی محورها 
در دستور کار است و به گفته مسئولان این حوزه 
روند اجرا  مناســب است اما به شــرطی که منابع 
مالی لازم به این بخش تزریق شــود. طبق آخرین 
آمارهای اعلام شــده از ســوی مهرداد بذرپاش 
وزیر راه وشهرســازی تا به امروز از ۴ میلیون واحد 
نهضت ملی مسکن،   یک میلیون و ۹۰۰ هزار واحد 
نهضت ملی مسکن و روستایی، زمین خودمالکی 
و بافت فرسوده در حال ســاخت است. همچنین  
 میزان تامین زمین از ۵۲ هــزار هکتار عبور کرده 
که خود یک رکود به شمار می رود.بذرپاش گفت: 
رشد تولید مسکن در کشــور  نسبت به سال های 
۹۸و ۹۹ که منفی بوده، طی شــش ماهه ســال 
۱۴۰۲ افزایش داشــته و میزان ســرمایه گذاری 

مردم ۲ تا سه برابر  بیشتر شده است.
براساس این گزارش چندی پیش جلسه کارگروه 

تامین مالی شــورای عالی مسکن با حضور رئیس 
جمهور برگزار  شــد و در این جلسه اعضا تصویب 
کردند که از منابــع مالی صندوق ملی مســکن 
برای تامین کلان پروژه های نهضت ملی مســکن 
 استفاده بیشــتری کنند. افزایش ســرمایه بانک 
مسکن با هدف افزایش توان این بانک برای تامین 
مالی پروژه های مسکن دیگر تصمیم  این جلسه بود 
که بر اساس آن دستگاه های دولتی و بانک مرکزی 
موظف شدند با تسویه مطالبات بانک مسکن به این 

مهم کمک  کنند.
همچنین وزارت راه و شهرسازی و سازمان برنامه و 
بودجه مکلف شدند تا منابع لازم برای صندوق ملی 
مسکن که مســئولیت  تامین منابع مالی خدمات 
زیربنایی و روبنایی پروژه های نهضت ملی مسکن 
و نیز تامین منابع برای کمک به ســاخت مسکن 
اقشــار  نیازمند را به عهده دارد، فراهم کنند. تا به 
امروز چندین جلسه شورای عالی مسکن  با حضور 
رئیس جمهور برگزار شــده همــواره  هم رئیس 
جمهور و هم وزیر راه وشهرسازی از کم کاری بانک 
ها گله مند بودند به طــوری که به گفته ابوالفضل 

نوروزی مدیرکل  دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه 
وشهرسازی شــبکه بانکی در طول ۲ سال منتهی 
به فروردین مــاه ۱۴۰۲ کلا ۲۰۰ هــزار قرارداد 
 پرداخت تســهیلات مســکن منعقد کرده بودند، 
ولی در ۶ ماه گذشــته با پیگیری های ویژه ای که 
صورت گرفته و دســتورات رئیس  جمهور حدود 
۶۴۰ هزار قــرارداد عموما در بانک هــای دولتی 
منعقد شده است.نوروزی با تأکید بر لزوم همراهی 
کل شبکه بانکی  کشــور به ویژه برخی بانک های 
خصوصی که تا الان متأســفانه عملکردی نداشته 
اند، اظهار کرد: پرداخت تســهیلات مسکن طبق 
 ماده چهار قانــون جهش تولید مســکن تکلیف 
قانونی لازم الاجرا اســت در حالی که برخی بانک 
های خصوصی پرداخت تسهیلات  دارند که نشان 
از توان مالی آنها اســت اما به بخش های خارج از 
حوزه مسکن پرداخت می کنند.مشاور وزیر و مدیر 
کل دفتر  اقتصاد مســکن اذعان کرد: در شش ماه 
اول امســال ۶۰۶ هزار میلیارد تومان تســهیلات 
توســط بانک پاســارگاد، بانک خاورمیانه، بانک 
 سامان و بانک اقتصاد نوین پرداخت شده است که 

نشان از توان مالی آنها اســت اما سهم مسکن در 
این تسهیلات تقریبا هیچ بوده  است. در حالی که 
طبق قانون ۲۰ درصد تسهیلات پرداختی بانک ها 
باید به بخش مسکن اختصاص یابد. وی اضافه کرد: 
اگر این  بانک ها قدرت پرداخت وام ندارند نباید به 
هیچ بخشی تسهیلات بدهند واگر تسهیلات می 
دهند باید طبق قانون یک پنجــم آن را به  بخش 
مسکن بدهد؛ خواهشمان این است که این بخش 
اصلاح شــود قانون مصوب مجلس در ماده چهار 
قانون جهش تولید مســکن هم  مشخص است و 
این تکلیف مالایطاقی نیســت. همچنین مهدیار 
اســماعیلی مدیرعامل صندوق ملی مســکن به 
باشــگاه خبرنگاران جوان  گفت:  ساخت مسکن، 
توســعه ای ترین اقدام کشــور می تواند باشد زیرا 
این اقدام اشتغال زا، کنترل کننده تورم و موجب 
افزایش رشد  اقتصادی کشور و  ایجاد  ظرفیت های 
اقتصادی دیگری نیز خواهد شد که اقدامی اساسی 
به عنوان پیشران پیشــرفت کشور تلقی می  شود.

اسماعیلی همچنین به اســتفاده از ظرفیت های 
صندوق توسعه ملی کشور هم اشاره کرد و گفت: 
اینکه بتوانیم از منابع صندوق  توســعه ملی زودتر 
از به دســت آوردن منابع حاصــل از فروش نفت 
استفاده کنیم و آن را از طریق تحویل حواله هایی 
که حتماً برای  صندوق توســعه ملی پول شــود و 
منافع نســل های بعدی را حفظ کند، اســتفاده 

کنیم می تواند اثر توســعه ای خوبی داشته باشد.
وی با گله  مندی از عدم همــکاری برخی از بانک 
ها در پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن گفت: 
طبق قانون باید برای بانــک هایی که در  پرداخت 
تسهیلات نهضت ملی مسکن همکاری لازم را نمی 
کنند جرائم مالیاتی در نظر گرفته شــود که تا به 
امروز هم سازمان امور  مالیاتی کشور اقدامات لازم 
را جهت اخذ مالیات انجام داده اســت اما مبلغی از 
این جرائم مالیاتی تا به امروز واریز به صندوق ملی 
 مسکن نشده است.براساس این گزارش مهم ترین 
اقدامی که زمینه ساز تسریع در اجرای پروژه های 
نهضت ملی مسکن در کشور  می شود منابع مالی 
اســت که در این زمینه علاوه بر آورده متقاضیان 
باید برنامه ریزی در جهت پرداخت تســهیلات از 
ســوی بانک  ها صورت گیرد. به نظر می رسد بعد 
از گذشــت دو ســال از زمان اجرای پــروژه های 
نهضت ملی مسکن هم بانک ها هنوز در  پرداخت 
تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی کوتاهی می کنند 
این در حالی است که طبق برنامه هفتم  در صورتی 
که بانکی در پرداخت  تسهیلات نهضت ملی مسکن 
همکاری نکند باید قــدرت اعتبار دهی آن کاهش 
یابد و به بانک هایی که در این زمینه همکاری لازم 
 را کرده اند اضافه شــود که امیدواریم برای تسریع 
در اجرای پروژه های نهضت ملی مســکن هرچه 

سریعتر این موضوع به مرحله  اجرایی شدن برسد.

شبکه بانکی به قانون جهش تولید مسکن عمل نمی کند؛

مسکن پشت سد بانک

مصارف بودجه اگــر حتی دو درصد بیــش از منابع 
باشــد ناترازی ایجاد می کند؛ بنابراین شــاید در نگاه 
اول افزایــش حقوق از ۱۸ بــه ۲۰ درصد مطابق نظر 
نماینــدگان مجلس، کمک به اقشــار ضعیف جامعه 
تلقی شود ولی اقتصاد کشــور را به دور باطل ناترازی، 
رشــد نقدینگی و تورم می اندازد که دود آن به چشم 
همان اقشــار ضعیف می رود.به گزارش ایسنا، دولت 
و مجلس در بودجه ســال آینده تلاش دارند بهترین 
شــرایط را برای مردم متناسب با منابع و مصارف رقم 

بزنند.

 این مهم ترین موضوعی است که پاستور و بهارستان 
روی آن مفاهمه دارند؛ اگرچه اختلاف ســلیقه هایی 
نیز در این میان، بین نمایندگان مجلس و دولت دیده 
می شود.یکی از موضوعاتی که در روزهای اخیر مطرح 
شــده به اختلاف نظر مجلس و دولت بر سر افزایش 
حقــوق کارمندان برمی گــردد. دولــت »میانگین« 
افزایــش حقــوق را ۱۸ درصــد در لایحــه بودجه 
۱۴۰۳تعیین کرده، در حالی که مجلس معتقد است 
»حداقل« افزایش حقوق باید ۲۰ درصد باشــد. یک 
اختلاف ۲۰ هزار میلیــارد تومانی که باید برای تامین 

آن فکر شود.این در حالی اســت که دولت در بودجه 
ســال ۱۴۰۲ با کمبودهایی در بخش هــای مالیات، 
درآمدهای نفتی، فــروش اموال منقول و غیرمنقول و 

درآمدهای گمرکی مواجه بود. 
مضافا این که با توجه به جنــگ اقتصادی و تحریم ها 
باید برای این کســری ها در بودجه سال آینده فکری 
شــود.منابع عمومی دولت در بودجه ســال ۱۴۰۳ 
مبلغ ۲۴۶۲ همت )هزار میلیارد تومان( است که ۴۶ 
درصد آن از طریق مالیات، حــدود ۲۴ درصد فروش 
نفت و گاز، نزدیک به ۱۱ درصــد عرضه اوراق مالی و 

اسلامی، ۵.۸ درصد درآمدهای گمرکی و ۲.۵ درصد 
از طریق فروش اموال در نظر گرفته شــده است.این 
در حالی است که بخش عمده درآمدهای پیش بینی 
شده در سال گذشــته محقق نشد؛ به طور مثال سال 
گذشــته از ۱۴۵ همت منابع حاصل از گمرکات فقط 
۳۴ همت دســت دولت را گرفــت. فرارهای مالیاتی، 
زیان ده بودن بسیاری از شرکت های دولتی و ناترازی 
بانک ها نیز بر چالش های اقتصاد ایران افزوده است.با 
توجه به این ناترازی هــا، تاکید مجلس بر افزایش ۲۰ 
درصدی حقوق و دســتمزد در سال ۱۴۰۳ با واکنش 
سازمان برنامه و بودجه مواجه شد و این سازمان طی 
اطلاعیه ای اعلام کرد برای این احکام الحاقی متعدد 
بار مالی ایجاد می کند کــه برای تامین آن پیش بینی 

نشده است. 

افزایش حقوق کارکنان وزارت کشــور، کادر سلامت، 
جهاد کشــاورزی، بازنشستگان لشــکری و کشوری، 
تامیــن اجتماعی و مســتمری بگیران بهزیســتی و 
کمیته امداد از جمله این احکام الحاقی اســت.با این 
حال، ســخنگوی کمیســیون تلفیق مجلس معتقد 
اســت که اگر معیشت مردم در بودجه ســالانه ارتقا 
پیدا نکند، بودجه فاقد تاثیرگذاری است. رحیم زارع 
به خبرنگاران گفته که »سازمان برنامه از بریز و بپاش 
جلوگیری کند«. اما راه حل مشــخصی برای تامین 
منابع حاصل از احــکام الحاقی ارائه نــداده و مطرح 
نکرده که منظور از بریز و بپاش در کدام بخش هاست.
آنچه پر واضح اســت؛ اینکه تحمیل هزینه های مازاد 
بر منابع می تواند ناتــرازی بودجه ای ایجاد کند که به 
سایر بخش های اقتصاد کشیده می شود. این معضلی 

اســت که اقتصاد ایران حداقل در پنج دهه گذشته با 
آن دست به گریبان بوده است. مازاد تقاضای فزاینده 
در اثر تــورم منجر به کمبود منابع می شــود، کمبود 
منابع منجر به کاهش ســرمایه گذاری می شود که به 
معنای کاهش تولید، رشــد تورم، افزایش پایه پولی و 
رشد نقدینگی است.اصل اولیه در اقتصاد آن است که 
منابع با مصارف همخوانی داشــته باشد. کارشناسان 
معتقدند دولت و مجلس ابتدا باید درآمدها را بنویسند 
و متناسب با آن هزینه تعیین کنند. اگر غیر این باشد 
برای اداره امور کشور باید ســراغ راه های غیراصولی 
مثل رشــد نقدینگی، افزایش مالیات، افزایش قیمت 
ســوخت، جهش ارز، ایجاد مخاطره اخلاقی در بازار 
بورس برویم که تبعات اجتماعی و اقتصادی نامطلوبی 

را برای کشور دارد.

آن سوی ایده بهارستان؛ 

دودی که به چشم مردم می رود

رجا ابوطالبی
گروه اقتصاد 



پاشنه آشیل نظام سلامت؛ نقدینگی 
است نه اولتیماتوم!

فعــالان صنعــت دارو و تجهیزات پزشــکی، در نقطه 
مقابل کسانی قرار دارند که مشکلات حوزه سلامت را 
سیاســی می بینند. در حالی که راهکار حل معضلات 
نظام سلامت، کاملا غیر سیاسی است.به گزارش  مهر، 
حوزه ســلامت در همه دولت ها و حکومت ها، هم تراز 
حوزه امنیت اســت؛ زیرا، تضعیف نظام سلامت در هر 
جامعه ای، با آســیب های متعددی همراه خواهد شد 
که حوزه امنیت هــم از این قاعده مســتثنی نخواهد 
بود. یعنی اگر در جامعه ای، سلامت مردم مورد غفلت 
قرار بگیرد؛ باید انتظار داشــت آن جامعه با مشکلات 
بزرگ تــری مواجه شــود. بنابراین، دولت هــا همواره 
برای حوزه ســلامت، اولویت بیشتری قائل هستند.در 
همین حال، حوزه ســلامت را می تــوان در دو صنعت 
داروســازی و تجهیزات پزشکی خلاصه کرد. جایی که 
بیمار بــه دارو نیاز دارد و پزشــک در اتاق عمل، بدون 
ابــزار و تجهیزات پزشــکی، امکان جراحــی نخواهد 
داشــت.بنابراین، اگر بتوان این دو صنعت را به سمت 
پیشرفت و توسعه ســوق داد؛ قطعاً خیلی از مشکلات 
حوزه سلامت مرتفع خواهد شــد. از جمله، وابستگی 
به واردات که حرف اول را در حوزه سلامت می زند. اگر 
شدت وابستگی به قدری زیاد باشد که با کوچک ترین 
اختلال در مســیر تأمین نیازهای داخلی دچار بحران 
شویم؛ آنگاه نمی توان مدعی بود که صنعت داروسازی 
و تجهیزات پزشــکی داریم. اما، اگــر بتوانیم در تولید 
محصولات دارویی و پزشــکی، به سمت و سویی برویم 
که از میزان وابستگی کم شود و به حداقل برسد؛ آنگاه 
می توان مدعی شــد کــه صنعت قدرتمنــدی داریم.

در همیــن حال، صنایع دارویی و تجهیزات پزشــکی، 
همچون دیگر صنایع نیازمند به روز شــدن و استفاده 
از تکنولوژی های روز دنیا هستند و برای چنین کاری، 
مهم ترین نیاز صنعت علاوه بر کســب دانش و مهارت، 
سرمایه مالی است که متأســفانه به پاشنه آشیل نظام 
سلامت کشــور تبدیل شده است.خسرو حیدری مدیر 
انجمن حامی تجهیزات پزشکی و دارویی، در اختتامیه 
دومین نمایشگاه ســلامت بنیان، با اشاره به مشکلات 
و کمبودهای صنعت داروســازی و تجهیزات پزشکی، 
گفت: در نمایشــگاه امســال حوزه تجهیزات پزشکی 
حضور فعال تر و چشــمگیرتری نســبت به دوره قبل 
داشــت.این فعال صنعت تجهیزات پزشکی، با عنوان 
این مطلب که حــوزه تجهیزات پزشــکی ۴۲۰ هزار 
IRC دارد کــه ۶۵ هزار مــورد از آن مربوط به تولید، 
قطعات و مواد اولیه اســت، افــزود: وضعیت مطالبات 
تولیدکنندگان تجهیزات پزشــکی مخصوصاً در حوزه 
تجهیزات مصرفی، وحشتناک است و اگر این وضعیت 
ادامــه یابد حیــات تولیدکنندگان به خطــر می افتد.

حیــدری ادامــه داد: شــرکت های دانش بنیــان که 
دســتگاه های "های تک" و پیچیده تولید می کنند، با 
توجه به اینکه رشد فناوری در حوزه تجهیزات پزشکی 
در دنیا خیلی سریع است، باید تحقیق و توسعه داشته 
باشــند و در این حوزه هزینه کنند که این کار نیازمند 
ســرمایه در گردش و تســهیلات اســت.وی با گلایه 
از اظهار نظرهای سیاســی در حوزه ســلامت، گفت: 
وقتی بودجه واقعی دیده نشــود، مگر می توان با دادن 
اولتیماتوم مشکل را حل کرد.حیدری افزود: بودجه ای 
که ظاهراً برای دارو و تجهیزات پزشکی در سال آینده 
دیده شده حدود ۸۵ همت اســت، این در حالی ست 
که بــا نیاز واقعــی ۱۰۰ تا ۱۲۰ همــت فاصله زیادی 
دارد. اگر بودجه به صورت واقعی دیده نشــود، چرخه 
معیوب فعلی ادامه می یابد. البته اینکه ســازمان غذا و 
دارو در همین شرایط سخت، فرصت همدلی و رواداری 
را ایجاد کرده، غنیمت اســت.وی با اشــاره به انتصاب 
سعیدرضا شــاهمرادی به عنوان مدیرکل تجهیزات و 
ملزومات پزشکی، خطاب به رئیس سازمان غذا و دارو، 
گفت: آقای محمدی به مدیران خــود قدرت و جرأت 
تصمیم گیری بدهید. ما نیاز به احترام و تکریم داریم و 
تولیدکنندگان نباید در اداره کل معطل شوند.حیدری 
ادامه داد: انتظار داریم اداره کل تجهیزات پزشــکی در 
تصمیم گیری های خود ســرعت عمل به خرج دهد و 
تخصیص ارز با ســرعت بیشتری انجام شود و در حوزه 
مواد اولیه هم سختگیری کمتری شود.در همین حال، 
محمد پیکانپور مدیــرکل دارو و مــواد تحت کنترل 
ســازمان غذا و دارو، با گلایه از نمایندگانی که سازمان 
را مقصر کمبود دارو می دانند، گفت: مجلس شــورای 
اســلامی در حالی موضع انتقادی به بازار دارو دارد که 
با بودجه مورد نیاز دارو برای سال ۱۴۰۲ موافقت نشد.

وی با اشــاره به بودجه ۶۹ هزار میلیــارد تومانی دارو 
و تجهیزات پزشــکی و شیرخشک در ســال ۱۴۰۲، 
افزود: بودجــه مورد نیاز ما ۱۰۵ هــزار میلیارد تومان 
بود که موافقت نشــد.پیکانپور خطــاب به نمایندگان 
منتقد مجلس از عملکرد ســازمان غذا و دارو، گفت: ما 
دستگاه چاپ پول و ارز نداریم و بهتر است برای تأمین 
نقدینگی شرکت های دارویی، تدبیری بیاندیشند.وی 
ادامه داد: در شــرایط کنونی، صنعت داروسازی کشور 
دچار بحــران نقدینگی اســت.پیکانپور گفت: به جای 
نطق های غیرکارگشــا، به هشــدارهای کارشناسان و 
متخصصان حوزه دارو توجه کنید. طوری نشود که در 
سال آینده دچار کمبود دارو شــویم و دوباره گلایه ها 
به سمت و ســوی ســازمان غذا و دارو باشــد.به نظر 
می رسد، حوزه ســلامت برای برون رفت از مشکلات و 
چالش هایی که با آنها دست و پنجه نرم می کند؛ باید از 
سمت و سوی دولت و دستگاه های اجرایی، مورد توجه 
بیشتری قرار بگیرد. زیرا، پاشــنه آشیل نظام سلامت 

کشور؛ نقدینگی است، نه اولتیماتوم.

شناسایی ۴۵۷ هزار بیمار دیابتی در 
کشور

بیش از ۴۵۷ هزار بیمار دیابتــی در فرآیند پویش ملی 
ســلامت در کشور شناسایی شــدند. معاونت بهداشت 
وزارت بهداشــت اعلام کرد: ۴۳ میلیون و ۸۰۵ هزار و 
۶۶۵ نفر تــا امروز در »پویش ملی ســلامت« در زمینه 
بیماری های پرفشــاری خون و دیابت در سطح کشور 
غربالگری شــده اند.از این تعداد ۸۲۱ هــزار و ۸۶ نفر با 
احتمال ابتلاء به پرفشاری خون و ۴۵۷ هزار و ۲۵۳ نفر با 
احتمال دیابت شناسایی شدند.همچنین در ۲۴ ساعت 
گذشــته ۸۵۱ هزار و ۱۲۴ نفر در این پویش غربالگری 
شــدند که از این تعداد ۱۲ هــزار و ۷۰۴ نفر با احتمال 
پرفشــاری خون و ۶ هزار و ۲۴۳ نفر بــا احتمال دیابت 
شناسایی شــدند.منظور از »احتمال دیابت« قند خون 
۱۲۶ به بالا و منظور از »احتمال پرفشاری خون«، عدد 

۱۴۰ روی ۹۰ میلیمتر جیوه )۱۴ روی ۹( به بالا است.

مرکز ملی بر اجرای قواعد جدید 
نظارت می کند

رئیس مرکز ملی فضــای مجازی گفــت: در صورتی که 
سکو ها و سامانه های فضای مجازی دستورالعمل حفاظت 
از داده های مــردم را اجرا نکنند، مجوز های اســتمرار یا 
تمدید فعالیت آن ها صادر نخواهد شد. دکتر سید محمد 
امین آقامیــری دبیر شــورای عالی و رئیــس مرکز ملی 
فضای مجازی طی ســخنانی در جمع خبرنگاران با اشاره 
به ابلاغ مصوبه حفاظت از حریم خصوصی کاربران فضای 
مجازی گفت: مرکــز ملی فضای مجازی دغدغه بســیار 
زیــادی در حوزه حفاظــت از حریم خصوصــی کاربران 
فضای مجازی داشــته و دارد، از ایــن روز از مدت ها پیش 
جلسات کارشناسی و تخصصی زیادی با حضور مسئولان، 
کارشناســان، متخصصان، مدیران ســکو ها و... به منظور 
تدوین یک دســتورالعمل جامع در ایــن خصوص برگزار 
کرده است.وی افزود: این جلسات با محوریت کمیسیون 
عالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشور که در مرکز ملی 
فعال است، برگزار شده و در آن ساعت ها بحث و تبادل نظر 
برای رسیدن به یک ســاز و کار مشخص به منظور تدوین 
دســتورالعملی که بتوان براساس آن شــرایط حفاظت از 
حریم خصوصی کاربران فضای مجازی را ارتقا داد، صورت 
گرفته است.رئیس مرکز ملی فضای مجازی تصریح کرد: در 
این جلسات پس از بحث و تبادل نظر کارشناسی پیرامون 
موضوع، به این جمع بندی رسیدیم که قواعد جدیدی در 
حوزه امنیت سایبری داده های مردم در سکو ها و سامانه ها 
جهت ابلاغ به دســتگاه های مختلف و سکو ها باید تدوین 
شود که این دستورالعمل تدوین و ابلاغ شد.دکتر آقامیری 
خاطر نشان کرد: این دستورالعمل در ۴ ماده تدوین شده 
و کاملا اجرایی اســت؛ در این دستورالعمل، دستگاه های 
مختلف از جمله پلیس فتا، وزارت ارتباطات و حتی دستگاه 
قضایی دخیل هســتند و اقداماتی را به صورت تنظیم گر 
بخشــی یا ناظر جزئی انجام خواهند داد. بــه طور مثال، 
ســکو ها از این پس ملزم به رمزنگاری داده هایی هستند 
که از مردم دریافت می کننــد و در صورت عدم رمزنگاری، 
مســئولیت حقوقی و کیفری هرگونه لــو رفتن داده های 

مردم، برعهده آنهاست و باید پاسخگو باشند.

  الزام سکو ها و سامانه به رمزنگاری داده های مردم
وی ادامه داد: مثلا اگر شــهروندی در یکی از ســکو های 
ارائه کننده خدمات خودرویی یا فروش غذا و یا پیامرسان 
داخلی، ثبت نام می کند، اولا سکو باید کاملا شفاف اعلام 
کند که چه اطلاعاتی را نیــاز دارد و ارائه کدام دســته از 
اطلاعات اجباری و کدام دسته اختیاری هستند، ثانیا سکو 
باید تمام اطلاعات ارائه شده توسط کاربر را رمزنگاری کند 
و ثالثا اگر هر زمانی کاربر درخواست حذف تمام یا بخشی 
از داده های خود را ارائه کند، آن ســکو موظف است تمام 
داده های مرتبط با کاربر را حذف کند و در صورتی که این 
کار توسط سکو انجام نشود، حتما باید در محاکم حقوقی 
پاسخگو باشد.دبیر شورای عالی فضای مجازی گفت: امنیت 
داده های مردم که در اختیار سکو ها قرار می گیرد، برای ما 
بسیار مهم است و حتما سکو ها باید این داده ها را به صورت 
کامل رمزنگاری کنند تا ما شــاهد سرقت اطلاعات برخی 
کاربران کشورمان که نمونه هایی از آن در حملات هکری 
اخیر دیده شد، نباشیم.دکتر آقامیری با بیان اینکه در این 
دستورالعمل، تمام جوانب تامین امنیت سایبری داده های 
مردم دیده شده است، تاکید کرد: مرکز ملی فضای مجازی 
فرمانده امنیت سایبری کشور است و از این پس به صورت 
کلی بر روند اجرای این دستورالعمل مهم توسط دستگاه ها 
و سکو ها نظارت خواهد کرد و از ســوی دیگر، تنظیم گر 
بخشــی نیز به صورت جزئی تر و دقیق موظف شده که بر 
روند اجرای تمام بند های این دستورالعمل نظارت داشته 
باشد و اگر ســکویی این الزمات را رعایت نکند، حتما باید 
با او برخورد.وی در پایان گفت: که این دستورالعمل ابلاغ 
شــد، کلیه ارائه دهندگان خدمات که از طریق سامانه ها 
و ســکو های فضای مجازی به مردم خدمــات برخط ارائه 
می کنند، موظفند حداکثر تا ۲ ماه نســبت به اجرای این 
دستورالعمل اقدام کنند و در صورتی که این اقدام صورت 
نگیرد، مجوز های اســتمرار یا تمدید فعالیت آن ها صادر 

نخواهد شد

سلامت

جامعه

از تعداد فوتی های ثبت شده در ۹ ماهه سال ۱۴۰۲ در کشور، ۵۶.۴ درصد مرد و ۴۳.۶ درصد زن بوده اند که این 
آمار نشان می دهد فوت مردان طی این مدت بیشتر از زنان بوده است.

بر اساس اطلاعات موجود در سازمان  ثبت احوال کشور در ۹ ماهه امسال مردان  ۵۶.۴ درصد و زنان ۴۳.۶ درصد 
از ثبت فوت ها را به خود اختصاص داده اند که این میزان در مدت مشــابه ســال قبل ۵۶.۹ درصد برای مردان و 

۴۳.۱ درصد برای زنان بوده است.

آمارهای ثبت شده در ســازمان ثبت احوال کشور نشان می دهد در مقابل هر ۱۲۹ مرد فوت شده، ۱۰۰ زن فوت 
شده اند. همچنین در مقایسه ۹ ماهه امسال با مدت مشابه سال قبل ثبت فوت مردان ۰.۵ درصد افزایش و زنان 

۰.۵ درصد کاهش داشته است.
در ۹ ماهه سال ۱۴۰۲ نیز تعداد  ۳۲۱۷۹۳  رویداد فوت به ثبت رسیده است که این میزان نسبت به مدت مشابه 

سال قبل با تعداد ۳۱۳۸۱۷ رویداد فوت ثبت شده، ۲.۵ درصد افزایش را نشان می دهد.

فوت بیشتر مردان در کشور طی ۹ ماهه امسال

رئیس دســتگاه قضا با تبیین و تشــریح 
شــاخصه های »تحول« در عدلیه، گفت: 
اگرچه ما در دســتگاه قضائی، »ســند 
تحــول« تدویــن کرده ایم، امــا هنوز 
نتوانســته ایم به معنای واقعــی کلمه، 

»تحول« ایجاد کنیم.
 حجت الاســلام والمســلمین محسنی 
اژه ای، در ادامه بازدیدهای میدانی خود از 
مراجع و مراکز قضائی، قریب به ۳ ساعت 
از مجتمع قضائی بعثت و دادسرای ناحیه 
۱۶ در جنوب پایتخت بازدیــد کرد و از 
نزدیک در جریان کم و کیف رسیدگی به 
پرونده ها در این واحد قضائی قرار گرفت.

مجتمع قضائی بعثت دارای ۱۱ شــعبه 
دادگاه کیفری و ۸ شعبه دادگاه حقوقی 
اســت؛ همچنین در دادسرای ناحیه ۱۶ 
نیز ۷ شعبه بازپرسی، ۷ شعبه دادیاری و 
۵ شعبه اجرای احکام مدنی فعال هستند.

علاوه بــر دیدار بدون واســطه با مردم و 
مراجعه کننــدگان به دســتگاه قضائی، 
آسیب شناســی از روندها و فرایندهای 
موجود در مراکز و مراجــع قضائی یکی 
از اصلی تریــن اهداف حجت الاســلام 
والمسلمین محســنی اژه ای از بازدیدها 
و سرکشــی های خــود از واحدهــای 
قضائی اســت؛ این مهم در جریان بازدید 
قاضی القضات از مجتمع قضائی بعثت و 
دادســرای ناحیه ۱۶ در جنوب پایتخت 

نیز مورد توجه بــود و رئیس 
قوه قضائیه با نگاهی تخصصی 
و موشکافانه، روندهای موجود 
در این واحــد قضائی را مورد 
ارزیابــی قرار داد.امــا یکی از 
نکات متمایزکننده و شاخص 

بازدید قاضی  القضــات از مجتمع قضائی 
بعثت، بررســی میدانی و موشــکافانه و 
دقیق روند رســیدگی بــه پرونده های 
سرقت در مراجع قضائی بود؛ رئیس قوه 
قضائیه پیش تر به کرّات تاکید کرده بود 
که در راســتای تثبیت و تحکیم امنیت 
فیزیکی و روانی شــهروندان، ســارقان 
سابقه دار همچون مرتکبین جرایم خشن 
از هیچگونه تأسیســات ارفاقی بهره مند 

نخواهند شد.
بر همین اساس، رئیس عدلیه در جریان 
سرکشــی امروز خود از مجتمع قضائی 
بعثت و دادســرای ناحیــه ۱۶ تهران، به 
صورت از پیش اعلام نشــده وارد جلسه 
بازپرسی سه متهم به ســرقت شد که از 
قضا در زمره ســارقان ســابقه دار بودند؛ 
قاضی القضــات در ابتــدای ورود خود به 
این جلسه، به گونه ای که متهمان متوجه 
حضور وی نشوند، در نزدیک درب ورودی 
قرار گرفت و با دقت به استماع دفاعیات 
این سارقان سابقه دار پرداخت؛ وی سپس 
در اتاق بازپرســی حاضر شد و با این سه 
متهم به گفتگو پرداخت و مورد به مورد 
و مســتدلاً، دفاعیات آمیخته با اکاذیب 
آنها را واگویــه کرد.رئیس عدلیه خطاب 
به این سه متهمِ سابقه دار گفت: چنانچه 
در این پرونده جرم شما اثبات شود، باید 
از حضور مجددتان در جامعه جلوگیری 
کرد تا زمانیکــه به صورت کامل مجازات 

قانونی خود را ســپری 
کنید؛ این امر هم صرفاً 
بــه ســبب دزدی ها و 
کســب مــال حرامتان 
نیســت بلکه به سبب 
تهدید امنیــت جانی و 
روانی شهروندان بواسطه آزادی شماست.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در ادامه سرکشی خود از مجتمع قضائی 
بعثت و دادســرای ناحیه ۱۶ تهران، در 
یکی دیگــر از دادگاه های رســیدگی به 
پرونده ســرقت حضور یافت و به استماع 
دفاعیات ۵ متهم این پرونده پرداخت که 
ســه تن از آن ها در جلسه دادگاه حضور 
داشتند و دو تن دیگر از زندان به صورت 
برخــط، محاکمه می شــدند؛ همچنین 
۴ شاکی نیز که منازل شان مورد سرقت 
واقع شده بود، در جلســه دادگاه حضور 
داشــتند.قاضی القضات در این جلســه 
یا اجــازه رئیس دادگاه، پس از اســتماع 
دفاعیات متهمان، ســوالات تخصصی و 
کارشناسی را با توَالی و تکرار و به صورت 
فنی از آنها پرســید، به گونــه ای که این 
متهمان در پاسخ، به تناقض گویی افتادند 
و تناقضات آنان بــرای همه حاضرین در 
جلسه دادگاه آشکار شــد.رئیس عدلیه 
ســپس خطاب به این متهمان سابقه دار 
گفت که مهم تر از آن طــلا و یا وجوهی 
که شــما از منازل شــهروندان سرقت 
کرده اید، آن امنیت روانی ای اســت که 
شما از آنها ســلب کرده اید و باز مهم تر از 
همه اینها، عدم تنبّه و پشــیمان و نادم 
نبودن شــما اســت که این امر به وضوح 
در مطالبی که می گوئید، آشــکار است.

قاضی القضات ســپس خطــاب قاضی 

حاضــر در دادگاه تصریح کــرد که این 
متهمان چنانچه جرم شــان آشکار شد، 
با عنایت به ســابقه دار بودن شان به هیچ 
وجه نباید مشــمول تأسیسات ارفاقی و 
آزادی مشروط شــوند و در فهرست عفو 
نیز نبایــد قرار گیرند؛ چــرا که ترحم به 
این قبیل مجرمان، ظلم به مردم اســت.

در ادامه جلسه دادگاه، یکی از شکات این 
پرونده که از منزل او سرقت شده بود، از 
حُسن تدبیر رئیس قوه قضائیه و سوالات 
تخصصی و کارشناســی وی از متهمان 
پرونده که دروغ گویی های شان را آشکار 
کرد تقدیر به عمــل آورد و چنین گفت 
که ای کاش فیلم این سوالات فنی رئیس 
قوه قضائیــه از این متهمانِ ســابقه دار 
برای قضات بــه نمایش درآیــد تا آن ها 
نیز ضمن الگوگیری، بتوانند با ســرعت 
تناقض گویی های متهمان به ســرقت را 

آشکار کنند.
دیدار بدون واســطه و چهره به چهره با 
مردم و مراجعان، همانند همه بازدیدهای 
میدانــی رئیس قــوه قضائیــه، یکی از 
برنامه های سرکشی وی از مجتمع قضائی 
بعثت و دادسرای ناحیه ۱۶ تهران بود؛ بر 
همین اســاس، رئیس عدلیه به استماع 
مشــکلات و مســائل برخی از مراجعان 
پرداخت و دستورات مقتضی را برای رفع 
مسائل آن ها در چارچوب موازین قانونی 
والمسلمین  کرد.حجت الاســلام  صادر 
محســنی اژه ای در ادامه بازدید خود از 
مجتمع قضائی بعثت و دادســرای ناحیه 
۱۶ تهران، طی سخنانی در جمع قضات و 
کارکنان این مراجع قضائی ضمن تبریک 
فرارسیدن ماه پر خیر و برکت رجب اظهار 
کرد: از همه کارکنان و قضات شــاغل در 

دستگاه قضائی، بویژه شما که در مجتمع 
قضائی بعثت و دادسرای ناحیه ۱۶ تهران 
فعالیت دارید کمال قدردانی را دارم، چرا 
که با وجود کمبود امکانات و حجم بالای 
کار و پرونده ها و همچنین مضایق مالی، 
خدمت خالصانه به مردم را در دستور کار 
قرار داده اید؛ باید همواره مراقبت کرد که 
این انگیزه خدمت خالصانــه به مردم، از 

بین نرود و یا کاهش نیابد.
رئیس قوه قضائیــه در ادامه تصریح کرد: 
یکی از دغدغه های من در سرکشــی ها 
و بازدیدهــا از مراجــع و مراکــز قضائی 
آن است که به واســطه حضور من، روند 
رســیدگی به پرونده ها و رتق وفتق امور 
مــردم و مراجعان بــه تأخیــر نیافتد و 
همواره تاکید دارم که مبادا به واســطه 
حضور من در یک مجتمع قضائی، اوقات 
رسیدگی به پرونده ها تجدید شود.رئیس 
دســتگاه قضا در ادامه با تبیین و تشریح 
شــاخصه های »تحول« در عدلیه اظهار 
داشــت: اگرچه ما در دســتگاه قضائی، 
»سند تحول« تدوین کرده ایم، اما هنوز 
نتوانســته ایم به معنای واقعــی کلمه، 
»تحول« ایجــاد کنیم؛ همچنین اگرچه 
اقداماتی در راســتای بهبود امور و ارتقا 
خدمت رسانی ها صورت گرفته است، اما 
باید برای »کاهــش عناوین مجرمانه« و 
»تقلیل ورودی پرونده ها«، تدابیر کلانی 
را اتخــاذ کنیم.قاضی القضــات در ادامه 
با اشــاره به حجم بالای کار و تخصصی 
بودن امــور در مجتمع قضائــی بعثت، 
گفت: شــعب تخصصــی و متفاوتی در 
مجتمع قضائی بعثت دایر اســت؛ شعبی 
که پرونده هایی بعضــاً پیچیده و غامض 
و دارای مخاطبــان خاص را رســیدگی 

می کنند؛ علی ایحال با وجــود این امر، 
باید تدابیری اتخاذ شــود کــه توازن و 
تعادلی در ارجــاع پرونده ها به شــعب 
ایجاد شود.حجت الاســلام والمسلمین 
محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به مقوله 
آمارِ رســیدگی به پرونده هــای قضائی 
توسط شــعب، گفت: آمار صرفاً یکی از 
معیارهای ســنجش برای آشکار شدن 
توانایی و تبحر قضات است و نباید صرفاً 
به این معیار اکتفا کرد و شاخص اصلی ما 
نباید آمار باشد ممکن است یک پرونده 
به لحــاظ موضوع، مخاطبــان، متهمان 
و ارزشــی که دارد با ۱۰۰ پرونده برابری 
داشته باشد؛ من در زمان قضاوت در یکی 
از مراجع قضائی، در دو مــاه، طبق آمار 
اعلامی از ســوی رئیس آن مرجع، صرفاً 
یک پرونده ی مورد رســیدگی داشــتم، 
اما همان یک پرونــده، پرونده ای حجیم 
و با متهمان بسیار و ابعادی پیچیده بود.

رئیس قــوه قضائیه در پایــان خطاب به 
رئیس کل دادگســتری تهران دســتور 
داد اقدامات مقتضی را در راســتای رفع 
مشــکلات محیطی و امکاناتیِ مجتمع 
قضائــی بعثــت و دادســرای ناحیه ۱۶ 
واقع در جنوب پایتخــت اتخاذ کند و در 
خصوص ســاماندهی پرونده های راکدِ 
موجود در این مرجع قضائی، به ســرعت 
اتخاذ تدبیر کند.پیش از سخنان رئیس 
دســتگاه قضا، علی القاصــی رئیس کل 
دادگستری استان تهران، حجت الاسلام 
علیپور سرپرست مجتمع قضائی بعثت، 
رستم زاده مدیر دفتر کل دادسرای ناحیه 
۱۶ و خانم تولایی دادرس یکی از شعب 
اجرای احکام مدنی، به بیــان مطالب و 

نقطه نظرات خود پرداختند.
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گزارش

اژه ای با اشاره به سند تحول عنوان کرد؛

هنوز نتوانسته ایم در دستگاه قضایی »تحول« ایجاد کنیم

وجود خودروهای دیزلی در ســطح شهر برای آسمان آبی 
همانند یک بمب ساعتی عمل می کنند.آلودگی هوا یکی 
از مســائل مهم و پیچیده درحوزه محیط زیســت است 
که تاثیرات منفی برســلامت انســان و کیفیت هوا دارد. 
با افزایش تعداد خــودرو ها در جوامع مدرن، مشــکلات 
مربوط به آلودگی هوا نیز افزایش یافته است. ناگفته نماند 
فرســودگی ناوگان حمل و نقل عمومی تهران بلای جان 
پایتخت نشینان شده اســت٬همین موضوع یعنی پخش 
ذرّات معلـّـق عامل بیماری های ســرطانی، قلبی و ریوی 
به خصوص در شهرهای بزرگ مثل تهران هستند.خودروها 
در حین استفاده از ســوخت، آلاینده هایی مانند بخارات 
ســمی، گازهای گلخانه ای و ذرات معلق را به هوا پخش 
می کنند که باعث آسیب زدن به محیط زیست و سلامت 
انسانها میشوند و در بین منابع احتراقی، خودروهای دیزلی 
ســهم بیشــتری در آلودگی هوا دارند.چندین خودروی 
سنگین دیزلی در تهران تردد می کنند که هر کدام از آنها 
به یک بمب ساعتی برای آلوده کردن هوای پایتخت تبدیل 
شــده اند با وجود تمام قوانین و مصوبه ها برای ممنوعیت 
تردد خودروهــای دیزلی اما آنها هنوز هم ســیاهی ذرات 
معلق را به جان آسمان می ریزند.به همین منظور داریوش 
گل علیزاده رئیــس مرکزملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان 
حفاظت محیط زیســت در خصوص تاثیــر خودروهای 
دیزلی روی هوای پاک به خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان 
گفت : بر اساس مطالعه سیاهه انتشار کلانشهر های کشور 
به ویژه شهر تهران، ســهم منابع متحرک اعم از اتوبوس، 
مینی بوس، موتورسیکلت، تاکسی، کامیون و خودرو های 
شــخصی در آلایندگی کلانشــهرها، ۶۰ درصد در تولید 
ذرات کمتر از ۲.۵ میکرون اســت که امروز آلاینده اصلی 
تهران و سایر کلانشهر های ما هستند.وی ادامه داد: از این 

منابع، خودرو هایی که ســوخت دیزلی دارند ۳۲ درصد از 
۶۰ درصد را بــه خود اختصاص می دهنــد! جنس ذرات 
معلقی که در هوای تهران منتشــر می شود از جنس دوده 
و منشا آن سوخت های فسیلی به ویژه سوخت های دیزلی 
ناشی از حمل و نقل عمومی شامل اتوبوس هاست.رئیس 
مرکزملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست 
گفت: پیمایش بیشتر این دستگاه ها و فرسودگی بیش از 
۸۵ درصد ناوگان حمل و نقل عمومی ما باعث رقم خوردن 
این حجم از آلودگی شده اســت و همچنین باعث شده تا 
ما شاهد تردد بیشتر خودرو های شخصی و تک سرنشین 
باشیم چرا که متاسفانه حمل و نقل عمومی به دلیل عدم 
توسعه و نوسازی در طی سنوات گذشته با یک ناکارآمدی 
مواجه است و پوشش کاملی را برای مناطق مختلف تهران 
ندارد و همچنین مردم احساس آســایش در خودرو های 

حمل و نقل عمومی را ندارند.

 کیفیت سوخت در کلانشهرها به چه صورت است؟
گل علیزاده بیان کرد: ســوخت در تهران و کلانشــهر ها از 
کیفیت خوبــی برخوردار اســت و حتی محتــوای گوگرد 
سوخت هایی که در کل استان تهران توزیع می شود بین یورو 

۴ و یورو ۵ است، اما عملکرد سوخت وابسته به عملکرد خود 
خودرو هست و زمانی که خودرو های دیزلی ما و اتوبوس های 
ما که بیش از ۲۰ سال ســن دارند، نتوانند سوخت را خوب 
بسوزانند، در نتیجه افزایش کیفیت ســوخت هم فایده ای 
ندارد؛ علاوه بر این اتوبوس های ما تجهیزات کنترلی و فیلتر 
جاذب دوده هم ندارنــد.او گفت : تجهیزات کنترل رانندگی 
در خودرو های ســواری و بنزینی نیز کاتالیست است که اگر 
این کاتالیست بعد از ۵ ســال تعویض و از مدار خارج نشود، 
آن خودرو تبدیل به منبع آلایندگی می شود.خوشــبختانه 
سازمان شهرداری ها و دهیاری ها و وزارت کشور اقداماتی را 
برای خرید اتوبوس های برقی انجام داده اند و برنامه های خیلی 
خوبی هم برای کلان شــهر ها تعریف شده است.گل علیزاده 
بیان کرد: موضوع بســیار خوب دیگری که در دســتور کار 
است، طرح از رده خارج کردن خودرو های فرسوده است که 
سال هاست انجام نمی شد و سال گذشته تنها ۲۰ هزار و ۸۰۰ 
دستگاه اسقاط شــد، اما با تصویب آیین نامه ماده ۱۰ قانون 
ســاماندهی صنعت خودرو که به طور مشترک با آیین نامه 
اجرایی ماده ۸ قانون هوای پاک تهیه شــده است و احتمالاً 
طی هفته های آینده به تصویب دولت می رســد، اســقاط 
تاکسی های فرسوده و موتورســیکلت ها در کلانشهر ها در 
اولویت است و انشالله ناوگان تاکسی کلانشهر ها را نوسازی 
خواهیم کرد و این اتفاق با حداقل وابستگی به منابع دولتی 
و از طریق تولید گواهی اسقاط انجام می شود.او تصریح کرد: 
به عنوان نمونه برای یک تاکسی فرســوده بالای ۱۲ سال، 
حداقــل ۲۱۰ میلیون تومان بابت تولید گواهی اســقاط به 
عنوان آورده مالک خودرو ایجاد می شــود و می توان با یک 
منابع حداقلی از تجهیزاتی که شــهرداری و وزارت کشــور 
برنامه ریزی کرده اند، خودرو و تاکسی نو در اختیار آن ها قرار 

بگیرد و تاکسی فرسوده هم از رده خارج شود.

بمب ساعتی؛ متهم ردیف اول در آلودگی هوا کدام منابع است؟
مدیران ثبتی استفاده از نخبگان را 

در دستور کار قرار دهند
رئیس ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور   گفت: اســتفاده از نخبگان و جوانان یکی از موضوعات 
مهمی است که مدیران ثبتی باید آن را در دستور کار قرار دهند.حسن بابایی، در همایش سراسری 
املاک و کاداستر با اشاره به ضرورت تشکیل چنین جلســاتی گفت: هر چند در سفر های استانی 
نیز نشست هایی با ســردفتران برگزار شده اســت، اما پراکندگی ارائه متن مطالب باعث برگزاری 
چنین نشستی شده اســت.وی بیان کرد: سازمان ثبت در دو ســال اخیر عمدتاً در محور فناوری، 
هوشمندسازی، بهره گیری از نیرو های مجرب، توانمندسازی، بحث های عمرانی و دفع چالش ها و 
موانع و مسائلی که از برخی سازمان ها متوجه سازمان اسناد بود در حرکت است.رئیس سازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور گفت: در راستای افزایش رضایتمندی مردم و حوزه های مربوط به سردفتری 
اقداماتی انجام شد که طراحی پلتفرم جامع ۲۲ بهمن ماه رونمایی می شود تا به نحو احسن خدمات 
ارائه شــود. در حوزه ثبت شــرکت ها پرداخت الکترونیک و امضای الکترونیک نهایی شد که اقدام 

خوبی بوده است.
وی افزود: در حوزه املاک و کاداستر شاهد اقدامات خوبی بودیم و در دو سال اخیر نیز بحث همگرایی 
دستگاه ها با سازمان ثبت را داشتیم.به گفته بابایی امروز دادگستری ها در کنار سردفتری ها هستند 
و در آینده با گسترش این شبکه باید ارتباطات افزایش یابد که در این صورت شکاف شبکه سخت 
خواهد بود. رئیس ســازمان ثبت اسناد و املاک کشــور در ادامه گفت: حضور قضات فرهیخته در 
تشکیلات و کانون ها باید بیشتر شود تا به اهداف و برنامه ها برسیم. سازمان ثبت و کانون ها در حال 
پیگیری اهداف مشترک هستند و در حوزه فناوری و هوشمندسازی در سال آینده حجم عظیمی از 

مأموریت ها را خواهیم داشت.
بابایی بحث اســتفاده از نخبگان و جوانان را یکی دیگر از موضوعات مهم دانست و گفت: لازم است 
مدیران ثبتی آن را در دستور کار قرار دهند.رئیس ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور اظهار کرد: 
بحث افزایش سلامت و مبارزه با فساد موضوع مهم دیگر است و نقش مدیران کل سازمان و مدیران 

کانون ها در این زمینه پررنگ است.

یارانه نقدی قطع نمی شود
مرتضوی گفت: سیاست های جدید کمک معیشتی و تشویقی دولت را برای تاثیر بر قیمت ها اجرا 
می کنیم.سید صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حاشیه جلسه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران، گفت: یارانه نقدی تحت هیچ شــرایطی قطع نمی شــود و مطابق ارقامی که به 
تصویب رسید، ادامه می یابد.وی از سیاست های جدید کمک معیشتی و تشویقی دولت برای تاثیر 

بر قیمت ها خبر داد.
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وزیر نفت از بهره برداری از ۵ طرح بزرگ پتروشیمی تا پایان امسال خبر داد و گفت: طرح پتروشیمی ابن سینای 
همدان در سال ۱۳۸۳ و در جریان سفر رهبر معظم انقلاب اســلامی به این استان مصوب شده، اما بلاتکلیف 
مانده بود تا اینکه اخیرا با ارزش یک میلیارد دلار فعال شــده است.جواد اوجی  با ارائه گزارشی به رئیس جمهور 
در جلســه هیئت دولت با بیان این که »وزارت نفت علاوه بر پتروشــیمی همدان، اجــرای ۵ طرح بزرگ دیگر 
پتروشــیمی را دنبال کرده که ۴ واحد از این پتروشیمی ها از سال ۱۳۸۳ و ۱۳۸۵ معطل و بلاتکلیف بوده اند«، 

خاطرنشان کرد: طرح پتروشــیمی زنجان با وجود ۹۸ هزار ســرمایه گذار مردمی در استان از دیگر طرح های 
معطل مانده از ســال ۸۵ بود که از ابتدای دولت مردمی فعال شده و پیشــرفت اجرای آن از ۱۸ درصد به ۵۳ 
درصد رسیده است.طرح های پتروشــیمی گلســتان، تربت حیدریه و بروجن هم از دیگر پروژه های در دست 
اقدامی بودند که وزیر نفت در گزارش خود به فعال شدن آنها و اهمیت بهره برداری از این طرح ها در جلوگیری از 

خام فروشی، ارزآوری و ایجاد اشتغال اشاره کرد.

بهره برداری از ۵ طرح بزرگ پتروشیمی تا پایان امسال

مدیر طرح  ســی ان جی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایــران از ثبت نام ۴ هزار 
خودرو در طــرح تعویض رایــگان مخازن 
فرســوده ســی ان جی خبــر داد و گفت: 
پیشــنهاد و راهکارهــای افزایش ســهم 

سی ان جی را به مجلس ارائه کردیم.
 ســعید رحمــان ســالاری، مدیــر طرح 
سی ان جی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی در نشســت تخصصی رؤسای انجمن 
صنفی صنعت ســی ان جی کشــور که با 
حضور اعضای این انجمن برگزار شد، گفت: 
هم اکنون حــدود ۲ هــزار و ۵۵۰ تجهیز 
سی ان جی در سطح کشــور وجود دارد که 
این تعداد، ظرفیــت توزیع روزانه ۳۵ تا ۴۰ 
میلیون مترمکعب در کشور را فراهم کرده 
اســت.وی افزود: به طور میانگیــن روزانه 
حدود ۲۲ میلیون مترمکعب ســی ان جی 
در جایگاه های کشور توزیع می شود که این 
مقدار جایگزین توزیــع روزانه ۲۲ میلیون 
لیتر بنزین در کشور شده است.مدیر طرح 
سی ان جی شرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی با تأکید بــر لزوم همکاری 
میان همــه نهادهــای مرتبط 
با صنعت ســی ان جی و تأمین 
بودجــه لازم برای توســعه این 
صنعت گفــت: باید تلاش کنیم 

کاســتی های این صنعت برطرف شــود. 
هم اکنون حــدود ۱۷ میلیون لیتر ظرفیت 
خالی در کشــور وجود دارد که باید هرچه 
سریع تر با افزایش تعداد خودروهای گازسوز 
از این ظرفیت خالی به منظور افرایش سهم 
ســی ان جی در سبد ســوخت خودروها و 
کاهش ناترازی بنزین استفاده کنیم.رحمان 
ســالاری تأکید کرد: توزیع هر مترمکعب 
سی ان جی حدود یک دلار به اقتصاد کشور 
کمک می کنــد که این موضــوع افزون بر 
مزایای زیســت محیطی، با احتســاب ۱۵ 
میلیون مترمکعب ظرفیــت خالی روزانه، 
صرفه جویی بزرگی را در کشــور به همراه 

خواهد داشت.

 صنعت سی ان جی ایمن است
وی با اشــاره به اینکه بیــش از ۹۰ درصد 
جایگاه هــای ســی ان جی کشــور ضوابط 
سختگیرانه ســازمان اســتاندارد را پاس 
کردند و جزو معدود صنعت هایی هســتیم 
که توانستیم ۹۰ درصد ضوابط سختگیرانه 
را اخــذ کنیم، افزود: صنعت ســی ان جی، 

صنعــت ایمنی اســت و 
اگــر بخواهیــم حــوادث 
را نیــز در نظــر بگیریم، 
تعــداد حــوادث صنعت 
ســی ان جی بسیار محدود 
و مربوط به بخش خودرویی اســت که در 
این باره نیز طرح تعویض مخازن فرســوده 
خودروها را در حال اجــرا داریم. افزون بر 
آن، نظارت هــای دقیق در حــوزه رعایت 
اســتانداردهای ایمنی در جایگاه ها اعمال 
می شــود.مدیر طرح ســی ان جی شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی در تشــریح 
راهکارهای افزایش ســهم  ســی ان جی در 
ســبد ســوخت خودروها بیان کرد: لازمه 
توسعه ســی ان جی کاهش فاصله قیمتی 
بنزین و ســی ان ج به منظور ایجاد انگیزه و 
افزایــش تولید خودروهای دوگانه ســوز و 
گازسوز اســت و اگر این دو راهکار اجرایی 
نشود، به هر میزان که جایگاه جدید احداث 
شود، تغییری در مقدار توزیع و فروش ایجاد 
نخواهد شــد.رحمان ســالاری با انتقاد از 
اجرا نشدن مصوبه ســال ۹۹ شورای عالی 
انرژی از سوی خودروسازان گفت: بر اساس 
این مصوبه خودروســازان باید ۳۰ درصد 
تولید خود را به خودروهای دوگانه ســوز و 
گازســوز اختصاص دهند که در این زمینه 
خودروســازان به تعهدات خود عمل نکرده 

و این عدد متأســفانه کمتــر از یک درصد 
است.وی افزود: خودروســازان در حالی از 
اجرای مصوبه های بالادســتی برای تولید 
خودروهای گازســوز خودداری می کنند 
که بر اســاس مصوبه هــا و مکاتباتی که با 
خودروسازان داشــتیم، به ازای هر خودرو، 
۵۰۰ دلار کمک هزینه نیز به خودروسازان 
پرداخت خواهیم کرد، اما باز هم اســتقبال 
و انگیزه لازم از ســوی خودروســاز وجود 
ندارد.مدیر طرح ســی ان جی شرکت ملی 
پخــش فرآورده هــای نفتی تأکیــد کرد: 
بودجه موردنیاز اجرای مصوبه طرح تبدیل 
خودروهای عمومی نیز از دو سال گذشته از 
سوی سازمان برنامه و بودجه تأمین نشده 
است و هم اکنون مدیریت طرح سی ان جی 
حدود ۶۳ میلیون دلار بدهکار پیمانکاران 
اجرای این طرح است. این در حالی است که 
عملیات تبدیل خودروها ادامه دارد و حدود 
۸ هزار نفر نیرو به صورت مستقیم در ۳۵۰ 
کارگاه تبدیل خودروها مشغول کار هستند. 
مصوبه تبدل خودروهای شخصی نیز ابلاغ 
شده است که اجرای آن نیز به تأمین منابع 

مالی نیاز دارد.

 تبدیل 310 هزار خودرو عمومی به 
گازسوز

رحمان سالاری از تبدیل حدود ۳۱۰ هزار 

خودرو در قالب این مصوبه خبر داد و گفت: 
حدود ۲۰ هزار خودرو نیــز در صف وجود 
دارد که اگر نقدینگی تأمین شود، می توانیم 
ظرف دو ســال مصوبه را به صــورت کامل 
اجرایی کنیم.وی افزود: زیرســاخت های 
تبدیل از جمله کارگاه، مخازن و کیت های 
نسل ۴ موجود است و اتحادیه سوخت های 
جایگزین و پیمانکاران ما اقدام های خوبی 
در این زمینه انجام داده انــد و امیدواریم با 

تزریق منابع، این صنعت توسعه یابد.
مدیر طرح ســی ان جی شرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتــی همچنیــن از ارائه 
پیشــنهادهایی به مجلس بــرای افزایش 
کارمزد جایگاه های ســی ان جی در بودجه 
ســال ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: وضع کارمزد 
جایگاه های ســی ان جی و ظاهر جایگاه ها 
مناسب نیســت و تلاش می کنیم با واقعی 
کــردن کارمــزد جایــگاه داران وضع این 
صنعت را بهبود بخشیم. از سال ۹۲ قیمت 
یک تجهیز ســی ان جی در کشور ۱۱ برابر 
شده اســت، این در حالی است که کارمزد 
جایگاه های ســی ان جی در این مدت تنها 
۶ برابر رشد داشــته و این امر نشان دهنده 
کوچک شدن سفره جایگاه های سی ان جی 
است.رحمان سالاری اظهار کرد: پیشنهاد 
کارمــزدی که از ســوی مدیریــت طرح 
ســی ان جی به دولــت مطرح می شــود، 

پیشنهادی است که سود جایگاه ها را مدنظر 
قرار داده و این فاصله کارمزدی چند ســاله 
را نیز جبران کند.وی افــزود: جایگاه های 
کم فروشــی نیز داریم که تلاش می کنیم با 
ارائه راهکارهای مناســب، این  جایگاه ها ی 
در آستانه ورشکســتگی را بدون آسیب به 

جایگاه های پروفروش نجات دهیم.

 اجــرای طــرح هوشمندســازی 
جایگاه های ســی ان جی سال آینده 

کلید می خورد
مدیر طرح ســی ان جی شرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتــی همچنیــن درباره 
دلایل اجرا نشــدن طرح هوشمندســازی 
جایگاه های سی ان جی گفت: ۱۲۰ میلیارد 
تومان پول بابت هوشمندسازی در حساب 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی است، 
این در حالی اســت که هزینــه موردنیاز 
اجرای این طرح بیش از ۳۰ برابر است، اما 
با همین مبلغ به دنبال آن هستیم که بخش 
اول طرح را بدون اضافه کردن هیچ گونه بار 
مالی جدید به جایگاه ها در سال جدید آغاز 

کنیم.
رحمان ســالاری افــزود: این طــرح را در 
بخش فنــی به اتمام رســاندیم و مصوبات 
گرفته شده است و اگر در آینده منابع مالی 
تأمین شــود، مراحل بعدی را نیز اجرایی 
خواهیم کرد.وی بــا قدردانی از تلاش های 
اتحادیه ســوخت های جایگزین در بحث 
تأمین ایمنی خودروهای گازسوز از جمله 
معاینه فنی خودروها گفت: از دو ماه پیش 
طرحی را برای تعویض مخازن خودروهای 
تاکسی فرســوده آغاز کردیم که بر اساس 
آن، مخــازن خودروهایــی کــه از طرف 
مراکز معاینه فنی ناایمن شــناخته شوند، 
به صورت رایگان تبدیل خواهد شــد، البته 
منابع مالی موردنیاز این طرح تأمین نشده 
اســت، اما با توجه به لزوم افزایش ایمنی و 
فروش جایگاه ها، بــا هماهنگی و همکاری 
بــا پیمانکاران ایــن طرح را آغــاز کردیم.

مدیر طرح ســی ان جی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی تأکید کرد: مشــخصات 
حدود ۱۰ هزار خودرو تاکســی برای طرح 
تعویض مخــازن تاکنون به این شــرکت 
ارسال شده اســت که از این تعداد، حدود 
۴ هزار خــودرو در این طرح ثبت نام کرده و 
تعویض مخزن یک هزار دستگاه نیز انجام 
شده است و امیدواریم با تأمین بودجه، این 

طرح تکمیل شود.اردشــیر دادرس، رئیس 
هیئــت مدیره انجمن صنفی ســی ان جی 
کشــور نیز در این نشســت در سخنانی با 
مرور روند رشد و توسعه صنعت سی ان جی 
از سال ۸۱ تاکنون در کشور گفت: با رشد، 
تجربــه و توانمندی که امــروز در صنعت 
سی ان جی کشــور وجود دارد، این صنعت 
یک صنعت وزین و بسیار قدرتمند است که 
توان جایگزینی یک چهارم از سوخت بنزین 

مصرفی فعلی کشور را دارد.
وی افزود: خدا را شــاکریم کــه امروز این 
صنعت به دســتاوردهای مهم و راهبردی 
خود در سال های گذشته دست یافته است، 
اما لازمه توســعه آن در آینده، تدوین سند 
راهبردی انرژی اســت تا بتوانیم در هشت 
ســال آینده به ظرفیت واقعــی و موردنیاز 
توزیــع در جایگاه ها دســت یابیم.رئیس 
هیئــت مدیره انجمن صنفی ســی ان جی 
کشــور تأکید کرد: طبق ســند راهبردی 
تدوین شده صنعت ســی ان جی در کشور، 
لازم اســت به منظور جلوگیری از ناترازی 
بنزین در کشــور لازم است تا سال ۱۴۱۰، 
۱۰ میلیون خودرو ســی ان جی در کشور 
جایگزین شود. طبق برآوردها و با احتساب 
ســالی ۱۰ درصد افزایش، تا ۶ سال آینده، 
مقدار مصرف بنزین در کشــور به بیش از 
۱۸۵ میلیــون لیتر می رســد و امیدواریم 
با تبدیــل حداقل ســالی ۵۰۰ هزار تا یک 
میلیون خودرو، این فاصله را کاهش دهیم 
و اگــر این اتفــاق نیفتد، در آینــده ناچار 
به واردات حجــم زیادی بنزیــن خواهیم 
شد، بنابراین توســعه این صنعت در آینده 

راهگشا است.
دادرس از تنظیــم بیانیه ای در ســه حوزه 
کارمزدها، اجرا نشــدن مصوبــات در حوزه 
سی ان جی و بسته های حمایتی کشورهای 
تولیدکننده گاز و مصرف کننده سی ان جی 
خبر داد و گفت: این ســند به عنوان ســند 
مطالبه تمامی اعضا قرار گرفته و مقرر شده 
است که مفاد آن توسط کارگروهی متشکل 
از نمایندگان دولت و مجلس شورای اسلامی 
مــورد پیگیری قرار گیــرد.وی همچنین از 
تأسیس هیئت امنای صنعت سی ان جی خبر 
داد و گفت: امیدواریم بتوانیم از این طریق با 
اتخاذ تصمیم های جمعی، راهکارهای لازم 
برای توســعه این صنعــت را نهایی کنیم و 
دستاوردهای بزرگی را برای صنف و صنعت 

سی ان جی به دست بیاوریم.
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مدیر طرح  سی ان جی شرکت پخش فرآورده های نفتی خبر داد

 

مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان با بیان اینکه 
توجه ویژه ای به دانش بنیان ها و شــرکت های بومی 
داریم، گفت: امیدواریم با تلاش دانش بنیان ها شاهد 
تولید بیشــتر در صنعت نفت باشیم تا موتور محرک 
اقتصاد کشور نیز حرکت کند.عبدالله عذاری اهوازی  
اظهار کرد: در بحث بومی ســازی در ســال ۱۴۰۰ و 
قبل از آن تعداد تقاضاهای ارائه شده ۵۳ قلم بوده که 
حدود ۲۲ میلیارد تومان ارزش داشته است اما از سال 
۱۴۰۱ به بعد در بحث ارجاع به واحد ســاخت داخل 
۸۱۱ قلم کالا به ارزش ۱۶۱ میلیــارد تومان ارجاع 
داده شده است تا ساخت داخل انجام شود.وی افزود: 
همچنین در بحث ارجاع به اداره خرید نیز حدود ۳۷ 
میلیارد تومان کالای ســاخت داخل خریداری شده 
اســت و در این زمینه حدود ۵ برابر نسبت به دوران 

قبل از سال ۱۴۰۱ در بحث خودکفایی، بومی سازی 
و ساخت داخل قدم برداشته ایم.

 تحقق 101 درصــدی برنامه مصوب تولید در 
اروندان

عذاری اهوازی گفت: امســال در نمایشگاه صنعت 
نفت خوزســتان تفاهم نامه ها و قراردادهای زیادی 
امضا و منعقد شده اســت. ارزش مجموع قراردادها 
حدود ۷۴۳ میلیــارد تومان بوده کــه با بخش های 
مختلف از جمله دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان 
و... منعقد شده است.وی ادامه داد: در زمینه افزایش 
تولید خوشــبختانه ۱۰۱ درصد نســبت به برنامه 
مصوب پیشــرفت داشــته ایم و تولید در مجموعه 
میادین تحت اختیار شــرکت نفت و گاز اروندان به 

خوبی در حال انجام اســت.عذاری اهــوازی با بیان 
اینکه در بحث های محیط زیستی همکاری های قابل 
توجهی شده اســت، عنوان کرد: در خصوص محیط 
زیست اقداماتی از جمله بحث کاهش گاز مشعل در 
دارخوین انجام شده است. در این زمینه در گذشته 
حدود ۳۰ تــا ۴۰ میلیون فوت مکعــب گاز در این 
بخش سوخته می شد اما با اقداماتی که در دارخوین 
انجام شــد اکنون حدود ۳ تا ۴ میلیون فوت مکعب 

گاز سوزانده می شود.

 اجرای 4 پروژه تولید بار اول
مدیرعامل شــرکت نفــت و گاز ارونــدان گفت: در 
راستای تولید بار اول ۶ پروژه انجام شده است که در 
سطح وزارت نفت منجر به انعقاد قرارداد شده اند و از 

مجموع این پروژه ها ۴ طرح مربوط به شرکت اروندان 
بوده اســت.وی عنوان کرد: در زمینه مسئولیت های 
اجتماعی اقدامات بسیاری در بحث ساخت مدرسه و 
تعمیرات مدارس در حوزه دشت آزادگان، دارخوین 
و خرمشــهر انجام شده اســت. همچنین در بحث 
آبرسانی به شهرها و روستاها در شرایط خشکسالی، 
تابستان و ایام اربعین و همچنین راهیان نور خدمات 

بسیار خوبی ارایه شده است.

 قــرارداد ۷3 میلیــون دلاری با هلدینگ 
خلیج فارس برای جمع آوری گازهای همراه

عذاری اهوازی با اشــاره به اهمیت زنجیره ارزش در 
صنعت نفت عنوان کرد: این نمایشگاه فرصتی ایجاد 
کرد که زنجیره ارزش در صنعت نفت تکمیل شود و 
همه واحدها در تعامل بــا یکدیگر بتوانند اقدامات و 
هماهنگی هایی داشته باشند که در نهایت منجر به 
تکمیل زنجیره ارزش شود.وی عنوان کرد: در هویزه 
قرارداد ۷۳ میلیــون دلاری با هلدینگ خلیج فارس 
داریم که در زمینه جمع آوری گازهای همراه اســت 
و بیش از ۱۰۰ میلیون فوت مکعب از گازهای همراه 

در ان جی ال ۳۲۰۰ تبدیل به محصول می شــود و 
به تکمیل زنجیره ارزش کمک بسیار خوبی می کند.

مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان گفت: توجه 
ویژه ای به دانش بنیان ها و شرکت های بومی داریم و 
در تلاش هستیم تا از ظرفیت این بخش ها بهره مند 
شویم. امیدواریم با تلاش دانش بنیان ها شاهد تولید 
بیشتر در صنعت نفت باشیم تا موتور محرک اقتصاد 

کشور نیز حرکت کند.

 آخرین وضعیت میدان ســهراب و مسایل 
زیست محیطی آن

عذاری اهوازی در خصوص توســعه میــدان نفتی 
سهراب و مباحث مربوط به مسایل زیست محیطی 
این میدان گفت: میدان نفتی سهراب تولیدی شده 
است و خط لوله آن نیز به زودی تکمیل می شود اما به 
صورت همزمان بحث های فنی و زیست محیطی آن 
با سازمان محیط زیست دنبال می شود. در این زمینه 
شــرکت نفت قصد ندارد با کشیدن خط لوله محیط 
زیســت را تخریب کند و تلاش خواهیم با استفاده 
از لوله های "آر تی پی" که بســیار گران هستند به 

محیط زیست آسیب نزنیم.وی ادامه داد: بحث های 
مطرح شــده درباره خشک شــدن هورالعظیم هیچ 
ربطی به شــرکت نفت ندارد و باید گفت اصلا چنین 
چیزی نیست و ســدهای بالادستی و خشکسالی در 

عراق باعث خشکی هورالعظیم شده است.

 86 درصد میادین مشترک در غرب کارون 
است

مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان با بیان اینکه 
توسعه فاز سوم میدان دارخوین در دستور کار است 
تا بتوانیم تولید بیشتری از این میدان داشته باشیم، 
گفت: چاه های ارونــدان دارای بالاترین تکنولوژی 
هستند و از این رو شاهد ضریب ایمنی بالا در چاه ها 
هستیم. همچنین به دنبال هوشمندسازی چاه های 
نفتی اروندان و در حال عقد قــرارداد در این زمینه 
هستیم.عذاری اهوازی با اشاره به اینکه ۸۶ درصد از 
میادین مشترک در غرب کارون است، افزود: در بحث 
میادین کشف شده جدید به توســعه نرسیده ایم و 
فقط میادین سپهر و جفیر تولیدی شده و در مرحله 

افزایش تولید در این میادین هستیم.

آخرین وضعیت میدان سهراب

چاههاینفتاروندانهوشمندسازیمیشوند

سرگردانیقیمتنفت

قیمت نفــت در معاملات اوایل روز چهارشــنبه متحمل 
کاهش جزئی شــد.افزایش قیمت دلار تقاضا برای نفت 
خام به واحد پول ایالات متحــده را محدود کرد، اما خطر 
فزاینده اختلال در عرضه در بحبوحه درگیری شــدید در 
دریای سرخ این کاهش را محدود کرد.بهای معاملات آتی 
نفت برنت با ۳۶ سنت یا ۰.۵ درصد کاهش به ۷۷.۹۳ دلار 
در هر بشکه در ساعت GMT ۰۲۱۵ رسید. قیمت نفت 
خام وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۴۳ سنت معادل 
۰.۵۹ درصد کاهش به ۷۱.۹۷ دلار در هر بشــکه رسید.
قیمت نفت برنت روزسه شــنبه، اندکی افزایش یافت، در 
حالی که نفت خام وست تگزاس اینترمدیت کاهش یافت، 
اما درگیری های مداوم در دریای سرخ نگرانی ها مبنی بر 
اینکه نفت کش ها مجبور به تغییر مسیر خود برای اجتناب 
از منطقه شــوند، افزایش داد و هزینه ها و زمان مورد نیاز 
برای تحویل را افزایش داد.پس از اظهارات مقامات فدرال 
رزرو )بانک مرکزی ایالات متحده( که در تضاد با انتظارات 
مربوط به کاهش قابل توجــه نرخ بهره بود، دلار آمریکا به 
بالاترین سطح در یک ماه اخیر رسید. افزایش قیمت دلار 
تقاضا برای نفت دلاری را بــرای خریدارانی که به ارز های 
دیگر پرداخت می کنند کاهش می دهد.روز سه شنبه، پس 
از اینکه موشک حوثی ها یک کشــتی یونانی را در دریای 
سرخ هدف قرار داد، ایالات متحده حملات جدیدی را علیه 
گروه حوثی یمن انجام داد.در همین راستا شرکت بزرگ 
نفت بریتانیا شل، پس از شروع حملات آمریکا و انگلیس، 
حمل و نقل از طریق دریای سرخ را به حالت تعلیق درآورد، 
اما تولیدکننده آمریکایی شورون مســیر های خود را در 

دریای سرخ حفظ کرد.

پیشرفت۸۰درصدی
ساختمخازنذخیرهسازینفت

خامگوره
طرح ســاخت مخازن راهبردی ذخیره ســازی نفت خام 
گوره با ظرفیت بیش از ۴ میلیون بشکه نفت در شهرستان 
گناوه بیش از ۸۰ درصد پیشــرفت داشته است. حسین 
ذوالفقاری، مدیر طرح پیمانکاری گفت: برای نخســتین 
بار در کشــور از مخازن بتنی برای ذخیره سازی نفت خام 
استفاده و طراحی آن از سوی مهندسان ایرانی انجام شده 
است.وی افزود: طرح ذخیره ســازی نفت خام گوره چهار 
مخزن ذخیره ســازی ۵۰۰ هزار بشکه ای و دو مخزن یک 
میلیون بشــکه ای دارد.مرجان محمــدی، مجری طرح 
ساخت مخازن راهبردی نفت خام گوره نیز با بیان اینکه 
این طرح تاکنون ۸۰ درصد پیشرفت داشته است، اظهار 
کرد: بهره بــرداری از این مخازن ماهانه حدود ۸۰ میلیون 

دلار صرفه جویی ارزی برای کشور در پی خوهد داشت.
منصــور علوی مقدم، مدیرعامل شــرکت اجــرای طرح 
نیز گفت: با وجود گســتردگی و پیچیدگی کار با تلاش 
شبانه روزی و جهادی مهندسان و متخصصان، بهره برداری 
از پروژه ســاخت مخازن راهبردی نفت خام گوره محقق 
می شود.محسن عبدالحسین پور، مدیر برنامه ریزی طرح 
ساخت مخازن نفت خام گوره نیز تصریح کرد: ساخت یک 
خط لوله انتقال ۵۰۰ متری در عمق ۱۰ متری زمین با کار 
شبانه روزی طی ۱۰ روز آینده به پایان می رسد.بر پایه این 
گزارش، طرح ذخیره سازی نفت خام گوره در گناوه، پایانه 
جمع آوری نفت های استخراجی ایران برای انتقال به پایانه 
صادراتی کشور یعنی جزیره خارک است.آغاز این طرح از 
سال ۱۳۸۱ در گوره کلید خورد، اما طی ۲۰ سال و در سه 
پیمان به سرانجام نرسید، از این رو در سال ۱۴۰۱ وزارت 

نفت تصمیم گرفت این طرح را به پایان برساند.

اخبار

اصغر علی کرمی
گروه نفت انرژی

یک مقام مسوول گفت: در حال حاضر راندمان نیروگاه 
های کشــور ۳۹.۲ درصد اســت کــه در برنامه هفتم 
توسعه باید به ۴۲ درصد برســد.هادی مدقق مدیرکل 
برنامه ریزی کلان شــرکت مادر تخصصی برق حرارتی 
در گفت وگو با مهر با اشاره به اینکه راندمان نیروگاه های 
حرارتی به ۳۹.۲ درصد رسیده است، گفت: این میزان 
از راندمان نیروگاهی معادل کشــورهای پیشــرفته و 
رتبه ایران با راندمــان ۳۹.۲ در جایگاه ۱۵ جهانی قرار 
دارد که حتی از کشــورهای کانادا آلمان و چین جایگاه 
بهتری دارد.وی ادامه داد: در بین کشــورها ایتالیا با ۵۰ 
درصد راندمان بهترین جایگاه را به خود اختصاص داده 
است البته در کشــور ما هم با توجه به تکنولوژی های 
پیشــرفته و قدمت نیروگاه ها در جایــگاه مطلوبی قرار 
داریم اما همچنان برنامه برای ارتقا راندمان تا ۴۲ درصد 
در برنامه هفتم توسعه پیش بینی شده است.مدیرکل 
برنامه ریزی کلان شــرکت مادر تخصصی برق حرارتی 
با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته برای افزایش 
راندمان نیروگاه های کشور خاطر نشان کرد: در برخی 
از نیروگاه ها بخش گاز ســیکل ترکیبی کامل و بخش 
بخار هنوز احداث نشده اســت.وی ادامه داد: نزدیک به 

۱۵ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهــی وجود دارد که در 
صورت تکمیل بخش بخار علاوه بر این ظرفیت، ۷۵۰۰ 
مگاوات بر ظرفیت شــبکه افزوده می شــود که در این 
صورت راندمان نیروگاهــی نزدیک به ۳ درصد افزایش 
پیدا می کند.مدقق با اشــاره به اینکه برای نیروگاه های 
قدیمی و فرســوده تکلیفــی برای جایگزینــی آنها با 
نیروگاه های راندمان بالا مشــخص شــده است، خاطر 
نشان کرد: بخشی از واحدهای گازی نیروگاه ها متعلق به 
واحدهای کوچک گازبوده و قابل تبدیل به نیروگاه های 
سیکل ترکیبی نیستند. اما اکثر نیروگاه هایی که واحد 
گازی دارند و قابل تبدیل هستند باید به نیروگاه هایی با 

راندمان بالای سیکل ترکیبی تبدیل شوند.
به گفته این مقام مسؤول یکی از اقدامات اساسی است 
که در دســت برنامه ریزی و اقدام قــرار دارد احداث دو 
نیروگاه است که هم مصوبه آن به شورای اقتصاد ارجاع 
داده شده است که این مساله را دنبال می کنند.مدیرکل 
برنامه ریزی کلان شــرکت مادر تخصصی برق حرارتی 
اضافه کرد: مســاله نو سازی و بهســازی نیروگاه های 
قدیمی مورد توجه قرار گرفته اســت و در برنامه هفتم 
توسعه به آن پرداخته شده اســت البته این موضوع به 

ســرمایه گذاری ۱۴ میلیون یورویی نیاز دارد.وی ادامه 
داد: با نوســازی و باز توانی نیروگاه ها می توانیم سالانه 
نزدیک به ۱۸ میلیارد متر مکعب صرفه جویی در مصرف 
گاز داشــته و نزدیک به ۱۲ هزار مگاوات به شبکه برق 
کشور افزوده می شود که می تواند بخشی از ناترازی برق 
را به خصوص در ایام پیک برطرف می کند.به گفته این 
مقام مســؤول نیروگاه های جدیدی که به شبکه اضافه 
می شود نیروگاه هایی با راندمان بالا است زیرا هم تکلیف 
قانونی است و هم اســتانداردهای ابلاغ شده این الزام را 

دارد که نیروگاه ها باید راندمان بالا و کلاس f باشند.
مدقق خاطر نشان کرد: بخش عمده ای از نیروگاه های 
واحدهای گازی کوچک که امکان ســیکل ترکیبی را 
ندارند راهکاری جــز جایگزینی آنها وجود ندارد. بخش 
عمده ای از آنها طرح جایگزینی دارند اما تمامی نیاز به 
جذابیت برای سرمایه گذاری دارد زیرا بخش عمده ای 
از این نیروگاه ها به دســت بخش خصوصی اســت به 
همین دلیل مؤسسات مالی و صندوق توسعه ملی باید 
ما را در تأمین مالی یاری کنند.وی ادامه داد: خوشبختانه 
مجموعه سازمان برنامه بودجه و شورای اقتصاد موافق 
این برنامه ها هستند و به صورت ویژه شورای عالی انرژی 

پروژه های بهبود بهــره وری را در نیروگاه های حرارتی 
پیگیری می کند. امیدواریــم برنامه هایی که برخی در 
دســت اقدام و برخی نیاز به مجوز دارد، مجوزهای آنها 
را دریافت و تأمین مالی کنیم که به موقع به صرفه جویی 
ســوخت با توجه به ناترازی موجود آن را جبران کنیم و 
مشکلی در تأمین برق مشترکان وجود نخواهد داشت.

مدیرکل برنامه ریزی کلان شرکت مادر تخصصی برق 
حرارتی خاطر نشــان کرد: هدف گذاری انجام شده در 
طول برنامه هفتم توســعه باید راندمان نیروگاهی را به 
۴۲ درصد برســد، با همین پروژه ها یعنی احداث واحد 
بخار نیروگاه های سیکل ترکیبی که عدد قابل توجهی از 
افزایش راندمان و صرفه جویی در سوخت از احداث این 

واحدها حاصل می شود.
وی ادامه داد: جایگزینــی نیروگاه های گازی کوچک و 
نیروگاه های فرسوده و بهسازی و باز توانی نیروگاه های 
بخار این چهار پــروژه در برنامه هفتــم هدف گذاری 
شــده اند که بتوانیم از این طریق به راندمان ۴۲ درصد 
برســیم و در بخش بخار علاوه بر افزایش راندمان این 
ظرفیت افزوده می شود اما در بخش بهسازی و باز توانی 
ظرفیت کمتری اضافه می شود که پیش بینی می شود 

از طریق این طرح ها ۱۲ هزار مــگاوات در نیروگاه های 
موجود به ظرفیت شــبکه نیروگاه های حرارتی اضافه 
کنیم.مدقق اضافه کرد: در برنامــه هفتتم بخش قابل 
توجهی از تأمین نیاز مصرف ۵ ساله بر عهده نیروگاه های 
تجدید پذیر است اما به برق حرارتی تکلیف شده ظرفیت 
نیروگاهی را از ۹۰ هزار مگاوات بــه ۱۲۴ هزار مگاوات 
برســد که از این میزان ظرفیت ۱۰ هزار مگاواتی برای 
تجدید پذیر ها و ۵ هزار مــگاوات بر عهده نیروگاه های 
برق حرارتی اســت که علاوه بر افزایش ظرفیت ۵ هزار 
مگاواتی ۱۲ هزار مگاوات از طریق نیروگاه های موجود 
است و مابقی از طریق ساخت نیروگاه های جدید محقق 
می شود.وی در پاسخ به این سوال که آیا در این بازه زمانی 
این افزایش ظرفیت امکان پذیر است، خاطر نشان کرد: 
زمانی که برنامه ای را پیش بینی می شود، باید به دنبال 
ملزومات آن بود، بر اســاس مــاده ۱۲ قانون رفع موانع 
تولید درآمد حاصل از صرفه جویی از محل سوخت باید 
به طرح های بهینه سازی اختصاص پیدا کند.مدیرکل 
برنامه ریزی کلان شرکت مادر تخصصی برق حرارتی در 
همین راستا اضافه کرد برای تحقق چنین موضوعی باید 
مدل مالی جذابی برای سرمایه گذاری باشد که با توجه 
به محدودیت های مالی تأمین مالی شــرایط آن فراهم 
شود اعم از صندوق توســعه ملی و سایر نهادهای مالی 
که وجود دارند، با توجه به شرایط فعلی اقتصاد صنعت 

برق و مشکلات سرمایه گذاران نمی توان با وضعیت فعلی 
ادعا کرد که برنامه را کاملًا محقق می کنیم.به گفته این 
مقام مسؤول امیدواریم شرایط فعلی بهبود پیدا کرده و 
سرمایه گذاری در این بخش اتفاق بیفتد اگر این موانع 
رفع شود مرحله اجرایی آن ظرفیت را دارد.وی با اشاره 
به اینکه یارانه ای بودن صنعت بــرق را می توان یکی از 
مشکلات اقتصاد برق دانست خاطر نشان کرد: صنعت 
برق بــه دلیل یارانه ای بودن مقرون به صرفه نیســت و 
سرمایه گذار تمایلی به ســرمایه گذاری در این صنعت 
ندارد.مدقق خاطر نشــان کرد: اگر مشکل اقتصاد برق 
وجود نداشت ممکن بود اکنون ثمره طرح های موجود 
را می دیدیم به طوری که در دولت سیزدهم نزدیک به 
۲ هزار مگاوات واحد بخار نیروگاه سیکل ترکیبی احداث 
شده که صرفه جویی قابل توجهی را در سوخت داشته 
است به عبارتی از ۶ هزار مگاوات ظرفیت ایجاد شده ۲ 
هزار مگاوات ســوخت مصرف نمی کند زیرا واحدهای 
بخار سیکل ترکیبی به این شکل است که انرژی ورودی 
واحد بخار را از اگزوز واحدهــای گازی دریافت کرده و 
در واحدهای بالای ۵۰۰ درجه منجر به گرم شــدن آب 
می شود و عملًا واحد بخار سوختی مصرف نمی کند اگر 
مسائل اقتصادی و ســرمایه گذاری رفع شده بود عدد 
بزرگ تری را شاهد بودیم و واحدهای بخار نیروگاه های 

سیکل ترکیبی به مدار آمده بودند.

صرفهجویی۱۸میلیاردمترمکعبیدرمصرفگازبابازتوانینیروگاه



رئیس کل دادگستری آذربایجان غربی:
رسانه ها نقش ارزشمندی در ایجاد 

شور انتخاباتی دارند

ارومیــه_ یــزدان پناه:رئیــس کل دادگســتری 
آذربایجــان غربی گفت: رســانه ها نقــش پررنگی 
در رونق بخشــی و ایجاد رقابت ســالم و مشارکت 
حداکثری در انتخابــات را دارند.ناصر عتباتی، ۲۷ 
دی ماه در همایش رســانه و حضور پرشــور که در 
سالن خانه مطبوعات استان برگزار شد، افزود: رسانه 
ها با روشنگری و با بیان توانمندی ها و ظرفیت های 
افراد، نقش پررنگی در ایجاد شور انتخاباتی و رقابت 
ســالم و مشــارکت حداکثری مردم در انتخابات را 

دارند.
وی با اشاره به اینکه انتخابات یک امر بسیار مهم در 
نظام جمهوری اسلامی است، تصریح کرد: انتخابات 
آینه تمام نمایی از مردم سالاری دینی و دموکراسی 

در ایران است.
عتباتی با اشــاره به اینکه رهبر انقلاب در سخنرانی 
های اخیر خود بر اهمیت انتخابات آینده در شرایط 
فعلی کشــور تاکید داشــته اند، خاطر نشان کرد: 
رسانه ها در پیشــبرد ۴راهبرد مد نظر رهبر انقلاب 
که همان مشــارکت، امنیت، رقابت و سلامت است، 

نقش ارزشمند دارند.
وی با تاکید به اینکه مجلس یک نهاد نظارتی است و 
با اهرم های بسیار قوی  خود می تواند نقش پررنگی 
در جامعه ایفا کند، خاطرنشان کرد: حضور آگاهانه 
مردم در انتخابات تضمین کننده آینده جامعه است 
و رســانه ها وظیفه تبیین این رســالت بزرگ را بر 
مردم دارند.رئیس کل دادگستری آذربایجان غربی 
ادامه داد: رسانه ها به عنوان نمایندگان وجدان های 
بیدار جامعــه می توانند، جایــگاه، اهمیت و قدرت 
نظارت یک مجلــس انقلابی، متخصــص و متعهد 
را بــرای جامعه تبیین کنند، لــذا تلاش کنیم همه 

اقدامات در حوزه انتخابات قانونمند باشد.
عتباتی با اشــاره به اینکه دســتگاه قضایی خود را 
مکلف به مقابله با فســاد و فساد ســتیزی می داند، 
یادآور شد: دستگاه قضایی استان در مقابله با فساد 
و مفسدین و شناســایی کانون های فساد با افراد یا 
دســتگاه های تعارف ندارد و فصل الخطاب و اهرم 

اجرایی دستگاه قضایی نیز قانون است.
وی با اشاره به اینکه  رسانه ها آسیب شناسی کنند 
تا رفع نقص ها صورت گیرد تا مدیریت شهری دچار 
تخلف نشوند، افزود: نباید براحتی اجازه بروز تخلف 
را دهیم لذا در سپردن مدیریت به افراد، صلاحیت، 

سلامت و تعهد افراد را بررسی کنیم.
در ادامــه مدیــر کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
آذربایجان غربــی نیز افزود: ایران اســلامی در ۱۱ 
اسفند یک حادثه تاریخی و یک انقلاب دیگر را نیاز 
دارد، لذا همگی باید دســت در دســت هم دهیم تا 

کشور را در این روز سربلند کنیم.
 نوروزی تصریح کــرد: برای مشــارکت حداکثری 
نیازمند تبیین شرایط توســط طلائیه داران عرصه 
رسانه هســتیم.وی اظهار کرد: رسانه ها در افزایش 

مشارکت باید پای کار بیایند.

تداوم ویژه برنامه های جشنواره 
"نخستین واژه؛ آب" در مدارس ابتدایی 

هرمزگان؛
 دانش آموزان دبستان

 دخترانه پیشگامان علوی 
بندرعباس میزبان "جشنواره 

نخستین واژه؛ آب" شدند

در راســتای عمل به سیاســت هــای وزارت نیرو و 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشــور؛ جشنواره 
"نخستین واژه؛ آب" توســط شرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان در مدرســه دخترانه پیشــگامان علوی 

بندرعباس برگزار شد.
این جشنواره با هدف آموزش مصرف بهینه و صرفه 
جویــی در مصرف آب بــه دانش آمــوزان ابتدایی، 
توســط شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان در حال 
برگزاری است.غلامرضا دهقانی مدیر روابط عمومی 
و آموزش همگانی شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان 
در این خصوص گفت: این جشــنواره از ابتدای سال 
تحصیلی در مدارس هرمزگان آغاز شــد و تا پایان 

سال ادامه خواهد داشت.
وی افــزود: این جشــنواره با همــکاری  آموزش و 
پرورش استان در مدارس ابتدایی در حال اجراست 
و در آن دانش آموزان با روش های جذاب و خلاقانه 
به موضوع آب و اهمیت آن آشنا شدند.دهقانی بیان 
کرد: در این جشــنواره علاوه بر آمــوزش، برگزاری 
مســابقه، بازی و فعالیــت های هنــری درباره آب 
پیش بینی شده است و به شرکت کنندگان هدایای 
فرهنگی اهدا می شــود.  وی از حمایت مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب هرمزگان و همکاری آموزش و 
پرورش، مدارس، معلمان و والدین دانش آموزان در 

اجرای این جشنواره قدردانی کرد.
مدیر روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب هرمزگان 
اعلام افــزود: این جشــنواره یکــی از برنامه های 
آموزشی و ترویجی است که با هدف افزایش آگاهی 
و تغییر نگرش عمومی نســبت به مصرف آب انجام 
شد که در برنامه اخیر دبســتان دخترانه پیشگامان 

علوی همکاری داشت.

رتبه نخست منابع طبیعی همدان در 
پاسخ به استعلام ها

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری همدان گفت: این 
دســتگاه با توجه به فراهم شدن زمینه ثبت درخواست 
اســتعلام اراضی از پنجره واحد مدیریــت زمین، رتبه 
نخست کشور را در پاسخگویی به استعلامات در کمترین 
زمان ممکن کسب کرده است.اسفندیار خزائی در بازدید 
از ایرنا( همدان اظهــار کرد: پنجره واحد مدیریت زمین 
دارای ساز و کار و دستورالعمل مشخص است و دستگاه 
هــای دارای اراضی مشــخصات خود را داخل ســایت 
بارگذاری می کنند.وی اضافــه کرد: پنجره واحد زمین 
پیوسته در حال ارتقا و بهسازی است تا در آینده متقاضی 
هیچ نیازی به مراجعه به دفاتر پیشخوان نداشته باشد و 
با ورود به این پنجره از این طریق درخواست های خود را 
ثبت و پیگیری کند.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
همدان با بیان اینکــه پنجره واحد مدیریت زمین گامی 
در راستای پیشبرد دولت الکترونیک به شمار می رود، 
ادامه داد: همه می توانند به این ســامانه لینک شوند و 
در آینده همه اســتعلامات حوزه زمین و ســاختمان از 
https:// پنجره مدیریت واحد زمین با نشانی اینترنتی
iraneland.ir صورت می گیرد.خزائی با بیان اینکه هم 
اینک همه استعلام های حوزه منابع طبیعی با استفاده از 
این درگاه صورت می گیرد،گفت: متوسط پاسخگویی 
به اســتعلامات بیش از ۲ ماه بود اما با استفاده از پنجره 
واحد مدیریت زمین به ۹.۵ روز کاهش یافته اســت.وی 
همچنین گفت: سامانه پنجره واحد مدیریت زمین درگاه 
ارتباطی با متقاضیان دریافت حوزه زمین و ســاختمان 
محسوب می شود همچنین با اســتفاده از این سامانه 
می توان نســبت به حفاظت از اراضی ملــی اقدام کرد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری همدان اضافه کرد: 
از این ظرفیت می توان برای نظارت نیز بهره گرفت چرا 
که گزارش های ثبت شــده در این درگاه از طریق اداره 
حقوقی رسیدگی می شود.خزائی افزود: مشخصات ۱۰۰ 
درصد مناطقی که طعمه حریق شدند نیز در این درگاه 
بارگذاری شده است و در مجموع هر اتفاقی که در زمین 
رخ می دهد حتی مســیر لوله گاز، آب و معادن و دیگر 
موارد در این سامانه ثبت می شود.وی همچنین گفت: 
پس از بارگذاری اطلاعات اراضی ملی بر روی این سایت، 
ماهواره خیام نیز همه تغییرات از جمله تخریب و تصرف 
را در فاصله زمانی کوتاه به مــا اعلام می کند بنابراین با 
استفاده از علوم روز، جنگل گردشــی برای حفاظت از 
اراضی ملی را کاهــش دادیم.به گزارش ایرنا، وســعت 
اراضی ملی استان همدان به ۷۲۰ هزار هکتار می رسد 
که ۴۵ هزار هکتار آن شامل جنگل های دست کاشت، 

ذخیره گاه ها و پارک های جنگلی است.

بیش از12هزار کیلومتر شبکه های 
تغذیه و توزیع در سطح استان 

مرکزی نشت یابی شد
عبدلی _مرکزی :مدیرعامل شرکت گاز استان مرکزی 
ضمن تاکید بر جلوگیری از هدر رفت گاز که سرمایه ملی 
است، گفت: در نه ماهه  نخست سال۱۴۰۲ به همت واحد 
بازرسی فنی این شرکت، عملیات نشت یابی ۱۲هزار و 
۷۷۴کیلومتر از شبکه های تغذیه و  توزیع در سطح استان 
مرکزی انجام شده است. به گزارش روابط عمومی شرکت 
گاز اســتان مرکزی، مهدی کمال آبادی فراهانی گفت:  
با وجود اهمیت نشــت یابی در شناسایی  وکنترل نقاط 
مخاطره آمیز  به منظورجلوگیــری از هدر رفت انرژی و 
سرمایه ملی، از مجموع ۱3 هزار و ۲۷6کیلومتر  خطوط 
گاز در سطح استان که در برگیرنده کلیه خطوط تغذیه، 
شــبکه توزیع و انشــعاب گاز استان می باشــد، مقدار 
۱۲هزار  و۷۷۴ کیلومتر و همچنین نشت یابی ۲۹هزار 
و ۴8۵ عدد انشعاب به صورت مستمر و براساس برنامه 
ریزی دقیق و مــدون  صورت گرفته اســت. مدیرعامل 
شرکت گاز اســتان مرکزی در ادامه با اشاره به اهمیت 
ایستگاه های تقلیل فشــار گاز افزود: درنه ماهه نخست 
 سال۱۴۰۲علاوه بر نشت یابی شبکه وانشعابات، تا کنون 
تعداد یک هزار و ۱۰3 مورد ایستگاه های تقلیل فشار و 

اندازه گیری  نیز مورد بازدید و بازرسی قرارگرفته است. 

 گاز مایع و نفت سفید برای
 ۵ هزار خانوار بی بهره از گاز طبیعی 

توزیع می شود
 مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی منطقه 
اردبیل گفت: در روزهای برفی، گاز مایع و نفت ســفید 
برای ۵ هزار خانوار بی بهره از گاز طبیعی در استان اردبیل 
توزیع می شود.سیدحجت مدنی ۲۷ دی در گفت وگو با 
ایسنا با بیان اینکه در روزهای برفی، جلسه بحران سوخت 
در سطح منطقه برگزار و تصمیمات لازم به جایگاه داران 
ابلاغ شد، گفت: گاز مایع و نفت سفید ۵ هزار خانوار بی 
بهره از گاز طبیعی در استان اردبیل شارژ شد.وی با اذعان 
بر اینکه در روزهای بارش سنگین برف مشکل سوخت 
نداشتیم، اعلام کرد: خانوارهای فاقد گاز طبیعی در سطح 
استان گاز مایع و نفت سفیدشان شارژ شد و در شعبات 
روستایی با کارت بانکی خود سهمیه هایشان را دریافت 
کردند.مدنی عنوان کرد: هر ماه ۴ کپســول ۱۱ کیلویی 
به همراه ۴۰۰ لیتر نفت سفید به خانوار ۴ نفره تعلق می 
گیرد، همچنین به خانوار ۵ نفره بــه بالا 6۰۰ لیتر داده 
می شــود.وی ضمن تقدیر از جایگاه داران سطح استان 
افزود: در روزهای بارش سنگین برف ۷8 جایگاه در سطح 
استان اردبیل به اندازه 3 روز سوخت خود را خریداری و 

در مخازن خود ذخیره کردند.

  خبر 

 چهارسوق

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان گفت: استفاده از پتانسیل پساب در شرکت های آب و فاضلاب می تواند موجب 
توسعه این شرکت شود و در خوزستان یکی از برنامه ها استفاده از ظرفیت پساب تصفیه خانه های فاضلاب برای صنایع و 
شرکت ها در سطح استان است.صابر علیدادی در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: پرسنل آبفا خوزستان باید در یک سطح قابل 
قبولی از رفاهیات قرار بگیرند و با تامین رفاهیات و معیشت پرسنل این شرکت باید تلاش کنیم تا خدمات رسانی موثری به 
مردم داشته باشیم.وی افزود: عقب ماندگی حقوق و بیمه پرسنل قابل قبول نیست و باید با مدیریت درآمد و هزینه ها بتوانیم 

معوقات گذشته را جبران کنیم و رضایتمندی پرسنل را با کمک همه همکاران به وجود بیاوریم.علیدادی بیان کرد: بخش 
بهره برداری و مشــترکین دو مورد از اولویت های اصلی شرکت آب و فاضلاب است و با توجه به پیش بینی های چهارمین 
سال خشکسالی در کشور، تکمیل پروژه های مهم و اولویت دار و وارد مدار شدن آن ها در دستور کار است.وی عنوان کرد: 
مدیریت مبنی بر دانش قطعا مدیریتی است که در دنیا مورد توجه قرار گرفته است و با دانش می توانیم از بخش های مختلف 

مدیریتی بهره مند شویم و باید جانشین پروری و استفاده از نیروهای جوان را دستور کار قرار دهیم.

پسابتصفیهخانههایفاضلاببرایصنایعخوزستاناستفادهمیشود

رئیــس  پینــگ«،  »شــی جیــن 
جمهوری خلق چین در پیام ســال 
نوی میــلادی خود گفت »در ســال 
گذشته ما گام های بلندی برداشتیم. 
گردشــگری در روزهای تعطیلات و 
بازار ســینما بســیار رونق می گیرد، 
"ســوپر روستایی" و "شــب نشینی 
روســتایی" سرشــار از ســرزندگی 
اســت و زندگی کم کربــن به تدریج 
مرسوم شده اســت...چین پر جنب 
و جوش را نشــان می دهد.«در سال  
فرهنگــی چین آنقــدر رونق گرفت 
کــه شــکوفایی آن غیرقابل اغماض 
اســت به گونه ای کــه اماکن دیدنی 
مهــم مملو از گردشــگران بــود. بر 
اســاس برآورد مرکز داده های وزارت 
فرهنگ و گردشــگری، در تعطیلات 
روز اول ۲۰۲۴، ۱3۵ میلیون ســفر 
گردشــگری داخلی در سراسر کشور 
انجام شــد که نســبت به سال قبل 
۱۵۵.3 درصد افزایش داشــته است؛ 
درآمد گردشگری داخلی به ۷۹.۷3 

میلیارد یوان رســید و نسبت به سال 
قبــل ۲۰۰.۷ درصــد افزایش یافت. 
رونــق ســفر در تعطیــلات روز اول 
سال نو تنها نمونه ای از احیای سریع 
صنعت گردشــگری چین در ســال 
گذشــته اســت. علاوه بر این، بهبود 
بازار سینما نیز بســیار خیره کننده 
اســت. تعداد تماشــاگران سینما در 
طول ســال گذشــته به ۱.3 میلیارد 
نفربار رســید که بالاترین میزان در 
چهار سال گذشــته بود و ارزش کل 
گیشه به نزدیک به ۵۵ میلیارد یوان 
رســید و رکورد تاریخی جدیدی را 
ثبت کرد. فیلم های داخلی با عملکرد 
فوق العاده شان ۱۰ جایگاه برتر گیشه 
سینمایی را به خود اختصاص داده اند 
که نشان دهنده رشد و قدرت صنعت 
فیلم چین است.»ســوپر روستایی« 
و »شب نشــینی روســتایی« که در 
پیام سال نو شی اشاره شــد، نیاز به 
توضیح دارد. »ســوپر روستایی« به 
معنای ســوپر لیگ مسابقات فوتبال 
در روستاهاســت. ایــن مســابقه از 
یک رویــداد فوتبال روســتایی که 
»رونگجیانگ«،  شهرســتان  توسط 

اســتان »گوئی جو« واقع در جنوب 
غربی چین در ماه مه ســال گذشته 
راه اندازی گشــت، آغاز شــده است. 
»سوپر روستایی« توسط کشاورزان 
سازماندهی شده و شرکت کنندگان 
آن کشاورزان و جوایز هم محصولات 
کشــاورزی اســت که مملو از طعم 
روستاســت. در هر شــب برگزاری 
مسابقه ســوپر روســتایی، ورزشگاه 
مملــو از جمعیت می شــود و صدای 
خنده مردم و طبــل و هیاهوی آنها 
بسیار جذاب است. از زمان برگزاری 
»ســوپر روســتایی«، انرژی شگفت 
انگیــز و جذابیــت منحصربفرد آن 
به محبوبیتــش افــزوده و تأثیر آن 
بر مــردم بســیار فراتــر از محدوده 
رویدادهای ورزشی اســت. علاوه بر 
»سوپر روستایی«، بسیاری از مناطق 
چین رویدادهای ورزشــی روستایی 
مانند بازی های بســکتبال و والیبال 
روســتایی را بر اســاس مزیت های 
منحصر بــه فرد جغرافیایــی، منابع 
و ســنت های فرهنگی خــود برگزار 
و توجه گســترده ای بــه خود جلب 
روستایی«  نشــینی  کرده اند.»شب 
یعنــی برنامه فرهنگی برای جشــن 
بهاره در روســتاها اســت و به دلیل 
تلفظ چینــی زبان آن مثل »شــب 
نشــینی عید بهاره« که هر شب سال 
نو به تقویم کشــاورزی توسط رادیو 
و تلویزیــون مرکزی چیــن برگزار 
می شــود، شــهرت یافته اســت. در 

طول جشــنواره بهار، کشاورزانی که 
به مدت یک ســال کار کرده اند، برای 
جشن عید بهاره خود آماده می شوند. 
بیشــتر برنامه های »شــب نشینی 
روستایی« توســط کشاورزان نوشته 
و اجرا می شــود؛ این برنامه ها ساده، 
حال و هوای روســتایی و طعم اصیل 
ســال نو را دارد و بــه نوعی فرهنگ 
عامیانه جشنواره روســتایی تبدیل 
شده است. فعالیت هایی مانند »سوپر 
روستایی« و »شب نشینی روستایی« 
کــه در آن کشــاورزان چینی نقش 
اصلــی را ایفا می کنند، بــا موفقیت 
با فرهنگ محلی پیونــد خورده و به 
موتورهــای جدیدی بــرای ارتقای 
توســعه اقتصادی، ترویــج فرهنگ 
ســنتی و کمک به احیای روستایی 
بدل شــده اســت.فرهنگ چینی نه 
تنها در مناطق روستایی رونق گرفته، 
بلکه به چین و جامعه چینی تبارهای 
خارج از کشور نیز محدود نمی شود. 
اخیراً رقصــی به نام »که موســان« 
) subject 3( در چیــن رواج پیدا 
کــرد و در صحنــه  بین المللــی نیز 
محبوب شد و به یکی از محبوب ترین 
رقص هــا در پلتفرم هــای اجتماعی 
در سراســر جهان تبدیل شده است. 
»که موســان« در اصل به یک مورد 
در آزمون گواهینامه رانندگی چینی 
اشاره دارد. این موضوع عمدتاً شامل 
دست دادن و چرخاندن باسن است. 
موســیقی پس زمینه آهنگ هایی به 

ســبک چینی پویا و پــر از جذابیت 
منحصر به فرد اســت.در شعبه های 
یک رســتوران چینی بــه نام »هایی 
دی لئو«، فقط به پیشخدمت بگویید 
»که موسان میخواهم« ، پیشخدمان 
با اشتیاق این رقص شاد را برای شما 
اجــرا خواهند کرد. اخیــراً، ویدئوی 
کوتاهــی از پنج دانش آمــوز کره ای 
که در حال اجرای »که موســان« در 
یک جشــن فارغ التحصیلــی بودند، 
در فهرســت آهنگ های داغ ویدئوی 
کوتاه هفتگی در یوتیوب کره جنوبی 
به رتبه اول رســید. رقصندگان باله 
سلطنتی روســیه در ماه دسامبر در 
چین بــه اجرای برنامــه پرداختند و 
پس از اجرای »دریاچــه قو« به طور 
جمعی »که موسان« را رقصیدند. در 
مســابقه جهانی با جایزه بزرگ رقص 
اســپورت ۲۰۲3، خانم کریســتینا 
قهرمــان جهانــی رقــص لاتیــن و 
رقصنــدگان دیگــر »که موســان« 
را همــراه با مراحل رقــص لاتین به 
نمایش گذاشتند.از »سوپر روستایی« 
و »شب نشینی روســتایی« گرفته تا 
مد جدید رقص »که موســان«، همه 
آنها شادی و زندگی با طعم دود مردم 
چین را نشان می دهد. این نمایندگان 
فرهنگ مردمی چین بــا موفقیت از 
موانع ملی و فرهنگی عبــور کرده و 
به  جهان راه یافته اند و محبوبیت آنها 
در جهان نشــان دهنده نفوذ فزاینده 

فرهنگ چینی است.

واکاوی پیام سال نوی آقای »شی« از منظر فرهنگ چینی

اولین »شــهردخت رباتیــک و هوش 
مصنوعی« و همچنین نخستین مرکز 
اقتصادی خانواده شهر تهران با حضور 
مدیرکل امور زنان  و خانواده شهرداری 
تهــران در منطقــه 6بــه بهره برداری 

رسید. 
به گــزارش روابط عمومــی اداره کل 
امور زنان  و خانواده شــهرداری تهران، 
مریم اردبیلی در آییــن بهره برداری از 
این »شهردخت«  اظهارکرد: ششمین 
»شــهردخت« ویژه دختران پایتخت 
که امروز بــه بهره برداری رســید، در 
واقع نخســتین مرکز »رباتیک و هوش 
 مصنوعــی« در تهران اســت که برای 
دختــران ۱۰ تــا ۲۵ ســاله پایتخت 
متناسب با نیازشــان، دوره هایی را در 
حوزه فناوری و هوش  مصنوعی برگزار 
می کنــد.  وی همچنیــن اظهارکــرد: 
این فضا، پیش تر ســرای محله بود که 
به دلیل بلااســتفاده مانــدن، با تغییر 
کاربری به عنوان دومین   »شهردخت« 

منطقه 6 آماده بهره برداری شده است. 
مدیرکل امور زنان وخانواده شهرداری 
تهران با نگاهی به وضعیت جغرافیایی 
»شهردخت رباتیک و هوش مصنوعی« 
هم  خاطرنشان کرد: در قسمت شمالی 
مجموعه بوســتان هنرمندان ســرای 
محله قرار داشــت که فضای مرده و بلا 
اســتفاده بود که با  شناسایی معضلات 
این بخــش و آســیب های آن، برنامه 
ریزی هایی صورت گرفــت. با رفع این 
مشکلات توانستیم برخی از گروه های 
 ســنی را جذب و در واقــع بیش از ۹۰ 

درصد معضلات اجتماعــی این فضا را 
حل کنیــم.  اردبیلی با اشــاره به اینکه 
برای راه اندازی و بهره بــرداری  ازاین 
فضــای ۲۰۰ متــر مربعــی ۵میلیارد 
تومان هزینه شــده هم بیــان  کرد:۱۰ 
متخصــص حوزه هــوش مصنوعی در 
این فضا به آمــوزش دختران علاقه مند 
به این حوزه، مشغول هستند. همچنین 
 کلاس های اموزشی به صورت ترمیک 

زیرنظر قهرمانان رباتیــک جهان برگزار 
می شــود.   وی ادامــه داد: 
با توجه به اینکــه در حال 
حاضــر ایــن فضــا، تنها 
رباتیــک  »شــهردخت« 
و هــوش مصنوعــی در 

پایتخت محسوب می شود،  امکانی فراهم 
شــده تا تمامی مدارس مناطق ۲۲گانه 
شهر تهران بتوانند از این فضا بهره ببرند.  

  برگزاری همایش  های آموزشــی، بوت 
کمپ و... از ســایر مواردی 
بود که مدیرکل امور زنان 
و خانواده شهرداری تهران 
در خصــوص  ششــمین 
»شــهردخت« پایتخــت 
به آن اشــاره کرد.  همچنین، در مراسم 
افتتاح اولین مرکز اقتصادی خانواده شهر 
تهران که  در مســاحتی بالغ بر ۵۰۰ متر 

مربع شامل ۱8 فروشگاه و   ۱۲ مرکز کوثر 
در منطقه 6 برگزار شد؛ علاوه بر مدیرکل 
امور زنــان وخانواده شــهرداری تهران، 
سوده نجفی عضو شــورای  اسلامی شهر 
تهران ، ســیدمرتضی روحانی شــهردار 
منطقه 6 و جمعی از مدیران و مسئولان 
حضور داشتند.  گفتنی است در این مرکز 
اقتصادی برای ۱۵۰نفر ایجاد اشــتغال 

شده است.   

اردبیلی خبر داد

افتتاح رسمی تنها شهردخت »رباتیک و هوش مصنوعی« برای دختران پایتخت

ارومیه_ یزدان پناه:مدیر شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتی منطقه ارومیــه در رابطه با تامین و توزیــع انواع فرآورده 
های نفتــی در چنــد روز اخیر بارش ســنگین بــرف در تمام 
شــهرهای اســتان آذربایجان غربی گفــت: روزانــه بیش از ۷ 
میلیون لیتــر انواع فرآورده های نفتــی در منطقه ارومیه توزیع 
می شــود و در حال حاضر تمــام ظرفیت نــاوگان حمل و نقل 
منطقه بالغ بر ۲۱3 دســتگاه نفتکش مازاد بر خط لوله، عملیات 
جابجایــی و توزیع ســوخت را انجام می دهنــد. احمد مجرد با 
اشــاره به اهمیت اعلام شرایط جوی هواشناســی و پیش بینی 
 ســه روزه نزولات آســمانی در برنامــه ریزی تامین ســوخت 
فروشندگان روستایی گفت: بلافاصله با تشکیل جلسه مدیریت 
بحران در ســطح منطقه ســوخت مجــاری عرضــه و تمامی 
فروشندگان روســتایی ســخت گذر از محل انبار نفت مرکزی 
ارومیه و خوی بارگیری و ارسال شد و بحدالله مشکلی در ارتباط 
با تامین و توزیع ســوخت از محل مبادی تامین و انبارهای نفت 
منطقه وجود ندارد.مجرد افزود: از ابتدای ســال جاری تا کنون 
بیش از 6۷6 میلیون لیتر بنزین و ۱۰۵ میلیون لیتر نفت سفیید 
و ۴۱۲ میلیون لیتر نفتگاز در ســطح مرکز و شــهرهای شمال 
اســتان آذربایجان غربی توزیع شده اســت.این مقام مسئول با 
اشاره اهمیت موضوع سوخترسانی در شــرایط مختلف جوی و 

بحرانی افزود: استان آذربایجان غربی به عنوان بزرگترین مصرف 
کننده نفت ســفید کشــور و منطقه ارومیه بــه دلیل موقعیت 
جغرافیایی و اســتراتژیکی با چالش های گوناگونی مانند وجود 
روستاهای صعب العبور و سخت گذر، هم مرز بودن با سه کشور 
 همســایه و وجود بیش از 8۲ هزار خانوار نفت سوز مواجه است
 که براســاس برنامه ریزی صورت گرفته، جهت ذخیره ســازی 
ســوخت زمســتانی تا پایان مهرماه ســالجاری همه ســهمیه 
نفت ســفید این دســته از خانوارها بالغ بر ۷ میلیون لیتر نفت 
سفید توزیع شــده است و مشــکلی در این ارتباط وجود ندارد.
وی در ادامه با تاکیــد بر تلاش برای جلوگیــری از آلودگی هوا 
و اســتفاده از سوخت پاک خاطرنشــان کرد: در ۹ ماهه گذشته 
سالجاری مصرف سی ان جی به عنوان ســوخت پاک و سازگار 

با محیط زیســت در ســطح مرکز و شــهرهای شــمال استان 
آذربایجان غربــی بالغ بر ۲۵۰ میلیون متر مکعب ســی ان جی 
به مصرف رســیده اســت، متوســط مصرف روزانه گاز طبیعی 
در منطقــه ارومیه بالغ بــر ۹۰۵ هزار متر مکعب می باشــد که 
با مشــارکت گســترده خودروهــای عمومی و بــاری در طرح 
رایــگان دوگانه ســوز کــردن خودرو هــای عمومــی افزایش 
 یافتــه اســت.مجرد همچنیــن در رابطه با افزایش چشــمگیر
 مصرف بنزین در ســطح منطقه گفت: با توجه به افزایش تعداد 
خودروها و عــدم از رده خــارج نمودن خودروهای فرســوده و 
افزایش ترددهای شهری و بین شهری، شاهد رشد چشمگیری 
در مصرف بنزین نســبت به ســال گذشــته بودیم که با ذخایر 
مناسب و بجایی که در این بخش اعمال شده بود، بحمدا... هیچ 
گونه مشــکلی در رابطه با تامین ســوخت بخش حمل و نقل در 
ســطح منطقه نداشــتیم.وی با تاکید بر تامین سوخت نیروگاه 
های سیکل ترکیبی در سطح منطقه عنوان کرد: از ابتدای سال 
جاری تا به امروز بمنظور کمــک به مدیریت مصرف گاز طبیعی 
و رفع مشکل افت فشار در روزهای ســرد زمستانی و همچنین 
پایداری مصرف برق در اســتان آذربایجان غربــی بالغ بر ۲8۰ 
میلیون لیتر ســوخت جایگزین نفتگاز به نیروگاه های ارومیه و 

خوی ارسال شده است.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ارومیه:
آذربایجان غربی همچنان بزرگترین مصرف کننده نفت سفید کشور
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وضعیت تولید در صنعت موتورســیکلت در سال های 
اخیر نســبت به گذشــته روند نزولی به خود گرفته تا 
حدی که به گفته برخی از  مسوولان از ۱۰۰ درصد یک 
موتور ســیکلت تنها ۶ تا ۱۰ درصد داخلی ســازی می 

شود. 
در چند ســال اخیــر که شــاهد افزایــش قیمت دلار 
هستیم شرایط تولید محصولات صنعتی نیز تغییر پیدا 
کرده است اگر در گذشــته  تولیدکنندگان خود را ملزم 
می دیدند تا بیشترین حجم محصولات در داخل کشور 
تولید شود و تنها بخش اندکی از تولید از خارج وارد  شود 
اما هم اکنون شــرایط به گونه ای رقم می خورد که غالب 
اجزای یک محصــول از خارج کشــور وارد و در داخل 

کشور مونتاژ  می شود. 
این مســاله در حوزه خــودرو، لوازم خانگی، ماشــین 
آلات صنعتی به وفور دیده می شــود امــا اخیراً در پی 
بررســی های صورت گرفته  در صنعت موتورســیکلت 
سازی نیز مشخص شده است که تولید موتور سیکلت در 
داخل کشور نیز به همین منوال صورت می گیرد  با این 
تفاوت که در گذشــته نیز اجزای بدنه موتور سیکلت از 
خارج وارد و در کارخانه های تولیدکننده مونتاژ می شد 
ولی در ســال های  اخیر این موضوع شدت بیشتری پیدا 

کرده است. 
به عنوان نمونــه یک شــرکت تولیدکننده 
موتور سیکلت در داخل کشــور اعلام کرده 
بــود که ۲۰ درصــد از قطعــات محصولات 
تولید  خود را در داخل کشــور کشــور تولید 
و ۸۰ درصد باقــی مانده را از کشــور چین 

وارد می کند. این شــرکت تولیدکننده موتور ســیکلت 
که  کارخانه های خود را در مناطق آزاد بنا کرده اســت 
معافیت مالیاتی نیز دارد اما بررسی های صورت گرفته از 
این شرکت نشان  می دهد ۲۰ درصدی که که به عنوان 
تولید داخل اظهار شــده عملًا ۵۰ درصدش نیز وارداتی 
اســت و با این حســاب ۹۰ درصد از  قطعات یک موتور 
ســیکلت از خارج وارد و در داخل کشور مونتاژ می شود 
و به عنوان یک محصول تولید داخل روانه بازار  می شود.

پیش تر ابوالفضل حجازی رئیس انجمن تولیدکنندگان 
دوچرخه و موتور ســیکلت در اظهاراتــی گفته بود در 
دولت گذشــته،  مطابق مصوبه دولت، مقــرر بود ثبت 
ســفارش اجزا و قطعات و تولید موتورهای کاربراتی در 
کشور متوقف شــود و مطابق آمارها،  شاید کل تولیدات 

تا تاریخ یادشــده نباید به بیش از ۲۰۰ 
هزار دستگاه از این موتورها می رسید، 
اما در عمل بیش از ۸۰۰ هزار  دســتگاه 
تولید و شماره گذاری شد.به گفته این 
مقام صنفی، پــس از خرداد ۹۶ و حتی 
در ســال ۹۷ اجزا و قطعات این موتورها بــا ارز   ۴۲۰۰ 
تومانی به کشور وارد شــد، اما به نام موتورسیکلت های 
انژکتوری تولید داخل فروخته شد و به این ترتیب برخی 
افراد خاص  که به منابع قدرت در دولت قبل وصل بوده 

و نفوذ وسیعی داشتند، مبالغ کلانی را به دست آوردند.
حجــازی بیان داشــت: هر دســتگاه  موتورســیکلت 
کاربراتوری در سال ۹۷ حدود سه میلیون تومان قیمت 
داشت که به نام انژکتوری تولید داخل حداقل با دو برابر 
قیمت  به مردم فروخته شد.رئیس انجمن تولیدکنندگان 
دوچرخه ایران اضافه کرد: برخی از همین افراد یاد شده، 
هر چند سال در میان یک  زمین خریداری می کنند و به 
نام تولید داخلی، شرکت یا کارخانه یا سوله ای راه اندازی 
کرده و با اســتفاده از ضعف های قانونی، مانع  از واردات 

رسمی شــده و از معافیت های ۱۰۰ درصدی برخوردار 
می شــوند در صورتی که وقتی تولیدات آنهــا را مورد 
بررسی قرار  می دهیم نشان می دهد موتورسیکلت های 
تولید داخل این شــرکت ها عملًا به صورت ســی کی 
دی مونتاژ و روانه بازار می شــود و عملًا  خبری از تولید 
داخل نیست.به گزارش مهر، جالب اینجا است که پس 
از گذشت چند ســال نیز با انجام تغییر کاربری دوباره 
از معافیت های ۱۰۰  درصدی برخوردار می شــوند و در 
هر یک از این مراحل مبالغ کلانی وام و تســهیلات نیز 

دریافت می کنند.
وی یــادآور شــد: بیــش از   ۹۵ درصد اجــزا و قطعات 
موتورســیکلت های تولیــدی کنونی )به جــز مواردی 
همچون تایر یا باتری و غیره( در کشــور به صورت  سی. 
کی. دی وارد می شود.وی همچنین به ثبت شرکت های 
صوری در دبی امارات از ســوی همین اشــخاص اشاره 
کرد و گفت: پس  از ورود ســی. کی. دی هــا به امارات، 
با دســتکاری در اســناد، قیمت های بیش از ۲ برابری 
بر اجزا و قطعات ثبــت می کنند و به ایــن  ترتیب طی 

همیــن فرآیند نیز بیــش از ۲ برابر ارز از کشــور خارج 
می شــود.حجازی با اشاره به فضاســازی افراد یاد شده 
برای انجام  واردات بیشــتر قطعات، گفت: داخلی سازی 
در این صنعــت از حدود ۶۰ درصد در ســال های ۹۵ و 
۹۶، اکنون به حدود پنج درصد  کاهش یافته اســت.این 
مقام صنفی که پیش از این عضو انجمن تولیدکنندگان 
موتورسیکلت ایران نیز بوده اســت، تخلفات یادشده را 
 عامل اصلی خــروج خود از این انجمــن عنوان و تاکید 
کرد: بــا زد و بندهایی که افراد یادشــده در دولت قبل 
داشتند، در عمل مطرح  کردن این تخلفات آب در هاون 
کوبیدن بود، اما معتقدم هنوز هم دیر نشــده و در دولت 
فسادستیز سیزدهم می توان این فساد و تخلفات  را مورد 
پیگیری قرار داد.وی افزود: امروز عنوان صنعت زیبنده 
موتورسیکلت ســازی کشور نیســت و باید گفت با یک 
بنگاه  اقتصادی متخلف مواجهیم، در حالی که می توان 
با یک دهم ارزبری تولید موتورسیکلت، به تولید بیشتر 
دوچرخه کــه یک صنعت  پاک اســت روی آورد و آن را 

هرچه بیشتر توسعه داد. 

کاهش داخلی سازی موتورسیکلت

رییس انجمن مراکز اسقاط از اسقاط ۵۰ هزار خودروی فرسوده تا پایان آذر خبر داد و گفت: به دلیل 
عدم تصویب و ابلاغ آیین نامه از رده خارج کردن خودروهای فرسوده از سوی دولت، کار به کندی 
پیش می رود.محمودی مشهدی شریف رئیس انجمن مراکز اسقاط و بازیافت خودرو در گفت وگو 
با مهر در مورد آخرین وضعیت اسقاط خودروهای فرســوده در سال جاری اظهار کرد: تا پایان آذر 
ماه در مجموع ۵۰ هزار خودروی فرسوده اسقاط شده است.وی افزود: هدف گذاری ستاد نوسازی 

ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده، اســقاط ۱۰۰ هزار خودرو تا پایان امسال بود اما به دلیل عدم 
تصویب و ابلاغ آئین نامه از رده خارج کردن خودروهای فرسوده از سوی دولت، کار به کندی پیش 
می رود.مشهدی شریف ادامه داد: در صورتی که آئین نامه مذکور تصویب و ابلاغ شود سال آینده از 
نظر میزان اسقاط خودروهای فرسوده، سال درخشــانی خواهد بود.رئیس انجمن مراکز اسقاط و 
بازیافت خودرو با بیان اینکه ۳۵ تا ۴۰ درصد خودروها در کشور به مرز فرسودگی رسیده اند، گفت: 

در صورتی که آئین نامه ابلاغ نشود نه تنها اتفاق خاصی در بهبود فرایند اسقاط خودرو نمی افتد بلکه 
وضعیت بدتر هم خواهد شد.گفتنی است طبق آمارهای رسمی ۲.۵ میلیون خودروهای سواری و 
حدود ۹ تا ۱۰ میلیون موتورسیکلت فرسوده در کشور وجود دارد.همچنین میزان مصرف بنزین 

کشور به بیش از ۱۱۳ میلیون لیتر در روز رسیده و از میزان متوسط تولید پیشی گرفته است. 
با توجه به روند کند افزایش تولید بنزین در کشور و رشد سالانه ۵ الی ۱۰ درصدی مصرف بنزین در 

 روند کند اسقاط خودروی فرسوده
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گزارش

روند رو به ضعف در ساخت موتور ادامه دارد؛

رئیس انجمن صادرکنندگان سرب و روی ایران 
با اشاره به تخلف دولت و مجلس از قانون معادن 
گفت: تولیدکننده ای که با شرایط نابسامان مثل 
ناترازی انرژی و نبود زیرســاختها، به سختی به 
تولید پایدار رسیده و صادرات می کند؛ با اینکه 
هزینه های تولید را با احتساب نرخ دلار آزاد می 
پردازد، اما باید ارز صادراتی خود را با دلار دولتی 
تسویه حساب کند که این امر در درازمدت منجر 
به تعطیلی بنگاهها می شود. حسن حسینقلی، 
رئیس انجمن صادرکنندگان سرب و روی ایران 
با اشاره به ماده ۲۹ قانون معادن؛ که هیچ گونه 
هزینه ای به جز حقوق دولتــی معادن نباید از 
معدن داران دریافت شود گفت: مجلس شورای 
اسلامی و دولت به دنبال تخلف کردن از قانون 
معادن هستند که کار آنها مطابق قانون نیست و 
باعث فشار و تعطیلی بسیاری از معادن و فعالان 
آن می شود.حسینقلی ادامه داد: در قانون رفع 
موانع  تولید در ماده۳۷ که فقط کلوخه شامل آن 
می شود و دولت برای صادرات مواد معدنی چون 
کنســانتره های روی، مس و سرب که جزو مواد 
خام نیستند عوارض غیرقانونی دریافت می کند 
که بــا این روند بســیاری از معادن در کشــور 
تعطیل می شوند.رئیس انجمن صادرکنندگان 
ســرب و روی ایران افزود: پرداخت نیم درصد 
برای تقویت دانــش بنیان ها بــه دولت بهانه 
دیگری است جهت تحت فشــار دادن فعالین 
معدن چرا که حمایت اصلــی ازدانش بنیان ها 
باید توســط دولت صورت بگیرد؛ هیات وزیران 
که عوارض صادراتی را از نیم درصد تا هشــتاد 
ونیــم درصد نوشــته  باید به ایــن نکته توجه 
داشته باشد که کدام صادرات در کشور هشتاد 
درصد سود دارد که هشتاد درصد عوارض قرار 
داده اید؟وی با اشاره به اینکه پرداخت عوارض 
صادراتی از ابتدای ســال منطقی نیست افزود: 
عوارض قطعی شده را که باید فعالین از ابتدای 
سال پرداخت کنند و چون بازار و مصرف داخلی 
نداریم بنابراین صادرات مواد معدنی به شــدت 

کاهش یافته وافراد نمی توانند مس و ســنگ 
آهن را به راحتی صادر کنند. حسینقلی با اشاره 
به دستور احســان خاندوزی برای دریافت دو 
درصد مالیات علی الحســاب به اقتصاد آنلاین  
گفت: این قانون برای ســال ۸۱ اســت و برای 
واحدهایی که بعد از چندین سال همچنان سود 
دهی دارند قابل اجرا اســت که درصدی مالیات 
را باید پرداخت کنند بنابراین مالیات از کســی 
دریافت می کنند که ســود آور باشــد ؛ در این 
بین ممکن اســت برخی واحدها زیان ده باشند 
که منطقی نیســت از آنها مالیات دریافت شود 
و دولــت در این موضوع بدون مشــورت بخش 
خصوصی باعث رکود و بیــکاری در جامعه می 
شــود.رئیس انجمن صادرکنندگان ســرب و 
روی ایران با اشــاره به افت قیمت سرب و روی 
در جهان گفت: درسرب و روی جهان عدد قابل 
توجهی نیستیم؛ سالی ۲۲۰ هزار تن روی تولید 
میکنیم که ۱۵۰هزارتن را صادر کرده و باقی آن 
را در داخل مورد استفاده قرار میدهیم اما رقابت 
روی در دنیا بســیار شدید است و قیمت روی از 
۳۰۰۰ دلار به ۲۶۰۰دلار رســیده و حدود هزار 
دلار از سال گذشــته تاکنون افت داشته، سرب 
نیز ۲۵۰۰ دلار بوده که به ۲۰۴۵ دلار رســیده 
و این موضوع بدین معناســت کــه رقبای ما از 
تکنولوژی مناسب اســتفاده میکنند و با روابط 
بین المللی و بانک های قوی به راحتی به درآمد 
خود می رســند؛ و در صورت بی توجهی دولت 
شــاهد صدمه زیادی به بخش تولید، صادرات و 

اشتغال بخش معدن خواهیم بود.

دست دولت در جیب معدن داران

  ضربه مهلک دولت 
به اقتصاد معدنی کشور

دادگستری جمهوری اسلامی ایران 
     ))   آگهی قرار تحریر ترکه   ((  

در خصوص دادخواســت آقای امید ریاضی فرزند خلیل دارای کد ملی ۴۲۲۰۵۹۵۷۹ صادره از بویراحمد مبنــی بر تحریر ترکه متوفی مرحوم خلیل ریاضی 
فرزند  سعیدی که در تاریخ ۲۲ / ۷ / ۱۳۹۲ فوت شده است . دادگاه / شورا با بررسی موضوع و احراز سمت متقاضی با استناد به مواد ) ۲۰۹ و ۲۱۰ ( قانون امور 
حســبی قرار تحریرترکه صادر و اعلام می نماید ، آقای محسن شــرفیان به عنوان مجری قرار و ۱- آقایان شجاع الدین جوزاریان ۲ - عبدالحسین آشتیانی 
مقدم کارشــناس منتخب جهت تقویم و ارزیابی اموال منقول و غیر منقول با دستمزد ۳۲۰۰۰۰۰۰ ریال معادل سه میلیون دویست هزار تومان تعیین می گردد 
و پرداخت دســتمزد با عهده خواهان می باشد . دفتر قرار اســت پرونده جهت اجرای قرار وقت معین تعیین و نسبت به نشر آگهی در یکی از روزنامه های 
کثیرالانتشار اقدام و از کیله ورثه و نمایندگان قانونی آنها ) در فرض محجور ( بودن بستانکاران ) طلبکاران ( و مدیونین به متوفی و هر کسی که حقی نسبت 
به ترکه دارد دعوت شود که در موعد مقرر جهت تحریر ترکه  در این مرجع حاضر شود ، همچنین مقرر می گردد که بین مهلت نشر آگهی و اجرای قرار  کمتر 
از یک ماه و بیش از ســه ماه نباشــد . برای ورثه و اشخاص ذینفع که دارای نشانی و یا ثنا باشد اخطاریه ارسال و به متقاضی نیز تفهیم و ابلاغ شود که وسیله 
اجرای قرار را در موعد مقرر فراهم نماید . در ضمن کارشناسان محترم نسبت به مطالعه مواد ۲۱۳ و ۲۱۷ قانون حسبی اقدام نماید.تاریخ اجرای قرار تا تاریخ 

۳۰ ، ۱۱ ، ۱۴۰۲ می باشد .
عوض اله آذرفرد رئیس شورای حل اختلاف شهر پاتاوه -ثاراله دهقان زاده قاضی شورای حل اختلاف شهر پاتاوه

آگهی مفقودی

برگ ســبز، برگ کمپانی خودروی سواری پراید مدل ۱۳8۷به رنگ ســفید روغنی به شماره موتور ۲۲۹8۰6۷ به 
 شماره شاسی       S۱۴۱۲۲8۷۴۳۵8۱8  به شماره انتظامی ۴۱6:۲۷و۹۱  مفقود و از درجه اعتبار ساقط  می باشند . 

ا
 ۵۱۱/۱اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و  ساختمانهای فاقد سند رسمی  

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت  ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی .برابر آرا شماره  
  ۱۴۰۲6۰۳۰6۰۱۲۰۱۴۱۹۴-۱۴۱۹۵ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و  ساختمانهای فاقد سند رسمی کاشمر تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضیان  عصمت شادیان به شناسنامه شــماره ۱8۱۴ کد ملی ۰۹۰۱۲۵۵۲8۹  در سه دانگ  مشاع و عفت شادیان به شناسنامه شماره ۴۳۰ 
کدملی ۰۹۰۱۱۵۳8۱8  صادرات  کاشــمر فرزندان غلامحسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به  مساحت۱۰۰/6۰ متر مربع 
پلاک ۱۴۲۵ فرعی از ۳۰۲6 اصلی بخش یک حومه  کاشــمر خریداری از مالک رسمی غلامحسین کلاته شادی محرز لذا بمنظور  اطلاع عموم 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی و چنانچه اشخاص نسبت به  صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
 آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ ،رسید  ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را 
بمراجع قضایی  تقدیم نمایند. در صورت انقضای مدت فوق و عدم وصول اعتراض  طبق  مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.   رای اصلاحی:   
در رای شــماره ۱۴۰۲6۰۳۰6۰۱۲۰۰6۷8۱ مربوط به صدیقه زنده دل تنورحه  بشــماره ملی ۰۹۰۰۴۹۴۷6۱ پلاک فرعی قید نگردیده بود. که 
برابررای اصلاحی   ۱۴۰۲6۰۳۰6۰۱۲۰۱۴۳۱۴ پلاک ۲۴8 فرعی از ۳۰۲6 اصلی بخش یک حومه  کاشمر صحیح میباشد.م الف 8۷۳  تاریخ انتشار 

نوبت اول ۱۴۰۲/۱۰/۱۳ تاریخ  انتشار نوبت دوم :۱۴۰۲/۱۰/۲8 
احمدجهانگیر-رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر

 ۵۱۱/۲آگهی موضوع ماده ۳ ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف  وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره ۱۴۰۲۳۰6۰6۰۱۱۰۰۳۲8۰-هیات قانون مذکورمستقر در ثبت  سبزوار تصرفات مالکانه و بلا معارض محمدعرب خانی فرزند علیرضا  در  ششدانگ 
یکباب ساختمان   به مساحت ۲۰/۳۰متر مربع قسمتی از پلاک ۲۳۰۰۱  فرعی مجزا شده از۱۱۲۲۰فرعی از یک اصلی واقع در بخش۱۲سبزوار خریداری  از مالکیت 
رســمی صغری زرقی  محرزگردیده است . لذا مراتب به منظور اطلاع  عموم دردونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص  نسبت به صدور 
سند مالکیت  اعتراض دارند می توانند از تاریخ انتشار نوبت اول   آگهی به مدت دوماه اعتراض خود راه به این اداره تسلیم وضمن اقامه دعوی از  طریق مراجع 
قضائی در مهلت یکماهه گواهی تقدیم دادخواســت ارائه نمایند.در  صورت انقضای مهلت مذکوروعدم وصول اعتراض سند مالکیت طبق مقررات  صادر خواهد 

شد . مالف ۴۰۲/6۲۴ تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۱۰/۲8تاریخ  انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۱۱/۱۲  
رئیس ثبت اسناد واملاک سبزوار-علی آب باریکی  

 ۵۱۱/۳آگهی فقدان سند مالکیت
نظربه اینکه خانم صغری دمنده فرزند عطاء باســتناد دو برگ استشهادیه گواهی  امضاء شده منضم به تقاضای کتبی جهت دریافت المثنی سند مالکیت نوبت 
اول  به این اداره مراجعه کرده و مدعی اســت سند مالکیت ششدانگ یکباب منزل  پلاک ۵۲۹ فرعی واقع در اراضی ساق پلاک ۱۰۱ اصلی بخش چهار زاوه که 
 متعلق به نامبرده میباشــد بعلت ســهل انگاری مفقود شده است که با بررسی دفتر  املاک معلوم شد سند مالکیت اولیه به شماره چاپی ۰۰۲۹۷۰  ه  ۹8   ذیل 
ثبت  دفتر الکترونیک شماره ۱۳۹۹۲۰۳۰6۲۷۷۰۰۰۱88 بنام خانم صغری دمنده فرزند  عطاء صادر و تسلیم شده است؛ دفتر املاک بیش از این حکایتی ندارد و 
لذا به  اســتناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ ایین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت  آگهی و متذکر میگردد هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله ای انجام 
 داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود میباشد بایستی ظرف مدت ده روز از  تاریخ انتشار این اگهی اعتراض خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا سند 
 معامله رســمی به این اداره تسلیم نماید بدیهی است در صورت عدم وصول  اعتراض در مهلت مقررو یا وصول اعتراض بدون ارائه سند مالکیت یا سند  معامله 

رسمی نسبت به صدور المثنی سند مالکیت و تسلیم آن به متقاضی اقدام  خواهد شد .   م.الف ۲۳۵تاریخ انتشار : ۱۴۰۲/۱۰/۲8 

 ۵۱۱/۴رونوشت آگهي حصر وراثت
نظربه اینکه آقاي جواد مقصودی داراي شناســنامه شماره   ۰۷۴۰۰۰۹۲6۵ به شرح دادخواست به کلاسه ۰۲۰۰8۲۷ از این شورا  درخواست گواهي حصر وراثت 
نموده و چنین توضیح داده که  شــادروان محمود مقصودی مشهد ریزه ئی به شناسنامه ۰۷۴۹۴8۷۲8۳  در تاریخ  ۱۴۰۱/۴/۲۷ در اقامتگاه دائمي خود بدرود 
زندگي گفته  ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به:۱- ســاره فقیری باکدملی   ۰۷۳۰۱۵۳۲۷۴ فرزند اسمعیل صادره از تایباد متولد ۱۳۴۲/۱/۱  همسر 
 متوفی ۲- بشیر احمد مقصودی مشــهد ریزه ئی با کد ملی   ۰۷۴۹۳8۲۵۰۳ فرزند محمود صادره از تایباد متولد ۱۳۵۹/۹/۱ فرزند  متوفی ۳- خلیل مقصودی 
مشــهد ریزه ئی با کد ملی ۰۷۴۹۷6۷۳6۷  فرزند محمود صــادره از تایباد متولد ۱۳6۴/6/۳۰ فرزند متوفی ۴-  جواد مقصودی مشــهد ریزه ئی با کد ملی 
۰۷۴۰۰۰۹۲6۵ فرزنــد  محمود صادره از تایباد متولد ۱۳68/۳/۲6 فرزند متوفی ۵- نصرت  مقصودی مشــهد ریزه ئی با کد ملی ۰۷۴8۴۲۹6۷۰ فرزند محمود 
 صادره از تایباد متولد ۱۳۵6/۱۱/۱ فرزند متوفی 6- نسرین مقصودی  مشهد ریزه ئی با کد ملی ۰۷۴۰۰8۰۴8۲ فرزند محمود صادره از  تایباد متولد ۱۳6۹/۹/۲۱ 
فرزند متوفی اینک با انجام تشریفات  مقدماتي  درخواست مزبور را به استناد ماده ۳6۲ ق امور حسبي یک  نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و 

یا وصیتنامه از  متوفي نزد او باشد از تاریخ نشرآگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم  دارد والا گواهي صادر خواهد شد.م.الف۴8۴ 
قاضی شورا- شعبه دوم شوراي حل اختلاف شهرستان تایباد  

مفقودی

کلیه مدارک شــامل اصل سند کمپانی- برگ ســبز- کارت و کارت سوخت سواری پژو ROA مدل۱۳8۹ به رنگ 
نقره ای متالیک دو گانه سوز به شــماره پلاک ۲۹۲ ج 8۹ ایران 6۵ شماره موتور ۱۱88۹۰۲۲۰۲۳ و شماره شاسی 

NAAB۴۱PMXBH۲8668۹ مفقود و از درجه اعتبار ساقط است.
۱۳/۵۱۵

آگهی اصلاحی در اجرای قانون تعیین و تکلیف وضعیت ثبتی واراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

در اجرای ماده ۳ قانــون مذکور ودر اجرای اختیارات تفویضی و پیرو آگهی های روزنامه های قبلی برابر 
رای شــماره 6۴۲۳- ۱۴۰۲/۷/۱۲ مستقر در واحد ثبتی شهرســتان بم که در آگهی قبلی مساحت ملک 
اشتباه ذکر شده به شــرح ذیل جهت اطلاع عموم در یک نوبت آگهی اصلاح می گردد که مدت اعتراض 
آن از تاریخ انتشــار به مدت یک ماه می باشــد. پلاک 6 فرعی از ۱۴۱۲ اصلی آقای مهدی راستگو کد 
ملی ۳۱۱۰۹۱۹۹۴۱   ۳۱۱۱۲۳۲۱۱۵ فرزند حســین در ششدانگ زمین جهت ادغام در پلاک ۱۴۱۰ اصلی به 

مساحت68/۴ مترمربع واقع در خیابان بوعلی بخش ۲۹ کرمان از مورد مالکیت موسی ناصری 
۱۳/۵۱۳ حسین فتحی زاده چناری رئیس اداره ثبت اسناد واملاک شهرستان بم

مفقودی

شناسنامه مشخصات برگ سبز ســواری پژو ۴۰۵ جی ال ایکس آی مدل۱۳88 به رنگ بژ متالیک به شماره \لاک 
۷6۹ ج68 ایران۷۵ شماره موتور۱۲۴88۲۳8۵۷۵ و شماره شاسی NAAM۰۱CA۹AR۳۱۳۴۲6 مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط می باشد.
۱۳/۴8۵

مفقودی

برگ ســبز ســواری پژو پارس XU۷ مدل۱۴۰۲ به رنگ ســفید به شــماره پلاک ۲8۱ق۷۳ ایران ۷۵ و شماره 
موتور۱۲۵K۰۲۳۹۹۳۴ و شماره شاسی NAANA۱HLFPYA۴۳۳۳۰ مفقو د و از درجه اعتبار ساقط است.

۱۳/۵۱6
 ۵۱۱/۵رونوشت آگهي حصر وراثت

نظربه اینکه آقاي محمد دلداری داراي شناســنامه شماره   ۰۷۴8۹۵۱8۱۴ به شرح دادخواســت به کلاسه ۰۲۰۱۰86 از این شورا  درخواست 
گواهي حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که  شادروان محمد صدیق دلداری به شناسنامه ۱6 در تاریخ   ۱۳۹۷/۱۰/۲۱ در اقامتگاه دائمي 
خود بدرود زندگي گفته ورثه حین  الفوت آن مرحوم منحصراست به:۱- معصومه حاملی شماره ملی   ۰۷۴8۹۴6۲۳۳ تاریخ تولد ۱۳۳۴/۱۲/۱ 
محل صدور تایباد نسبت با  متوفی همسر ۲- محمد دلداری شــماره ملی ۰۷۴8۹۵۱8۱۴ تاریخ تولد   ۱۳۴۹/۱/۳ محل صدور تایباد نسبت با 
متوفی فرزند ۳- علی محمد  دلداری شماره ملی ۰۷۴8۹۵۱8۲۲ تاریخ تولد ۱۳۵۱/۱/۲ محل صدور  تایباد نسبت با متوفی فرزند ۴- محمدرضا 
دلداری شــماره ملی   ۰۷۴8۹۵۱8۳۰ تاریخ تولد ۱۳۵۳/۳/6 محل صدور تایباد نســبت با  متوفی فرزند ۵- اســماعیل دلداری شماره ملی 
۰۷۴8۴۳۴6۷۴ تاریخ  تولد ۱۳۵۹/۱۲/۲۹ محل صدور تایباد نسبت با متوفی فرزند 6- فاطمه  دلداری شماره ملی ۰۷۴۹۷۳۳۷۵6 تاریخ تولد 
۱۳6۲/۱/۲8 محل  صدور تایباد نســبت با متوفی فرزند ۷- ابراهیم دلداری شماره ملی   ۰۷۴۹۷۴66۷۱ تاریخ تولد ۱۳6۳/۱۱/۲8 محل صدور 
تایباد نسبت با  متوفی فرزند 8- مریم دلداری شماره ملی ۰۷۴8۴۳۴666 تاریخ تولد   ۱۳۵8/6/۲۰ محل صدور تایباد نسبت با متوفی فرزند 
۹- طاهره  دلداری شــماره ملی ۰۷۴۹۹۱۲۳۴۰ تاریخ تولد ۱۳66/۱۲/۱8 محل  صدور تایباد نسبت با متوفی فرزند ۱۰- حیدر دلداری شماره 
ملی   ۰۷۴۰۱۱۷866 تاریخ تولد ۱۳۷۰/۱/۱۱ محل صدور تایباد نسبت با  متوفی فرزند اینک با انجام تشریفات مقدماتي  درخواست مزبور را  به 
استناد ماده ۳6۲ ق امور حسبي یک نوبت آگهي مي نماید تا  هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ  نشرآگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادر  خواهد شد.م.الف ۴8۰ 
قاضی شورا- شعبه یک شوراي حل اختلاف شهرستان تایباد  

فقدان برگ سبز و کارت سوخت خودرو سواری پراید
برگ سبز و کارت ســوخت خودرو سواری پراید تیپ جی تی ایکس آی مدل سال ۱۳8۴ به رنگ سفید روغنی به 
شماره  موتور     ۰۱۲۰۴۴۳۷  و شماره شاســی   S۱۴۱۲۲8۴۵6۴۰۵۵  به شماره پلاک ۴۵8 ص ۳6 ایران ۲۱ بنام آقای 

محمد فلاح آزاد  مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد . 
نظرآباد : ۴۵۵۲ 

مفقودی  
کارت دانشجویی اینجانب مینو شعبانی فرزند ابوالفضل به شماره  دانشجویی ۴۰۱۲۳۱۹۳ و کد ملی ۰۹۲666۷۹8۱ 

رشته آموزش زبان  انگلیسی از دانشگاه صنعتی شاهرود مفقود گردیده و از درجه اعتبار  ساقط است .  
 ۴۹۵ – شاهرود  

مفقودی  
کارت دانشجویی اینجانب فاطمه حاجیان نژاد فرزند رجبعلی به شماره  دانشجویی ۹8۱۷۰۹۳ و کد ملی ۴۵۷۰۱۷۰۲۰۱ 

مقطع کارشناسی مهندسی  شیمی از دانشگاه صنعتی شاهرود مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط  است .  

 ۴۹6 – شاهرود  



نشست هم اندیشی » جامعه پذیری زنان زندانی 
و خانواده زندانیان« با حضــور جمعی از مدیران 
حــوزه بانــوان از اداره کل و مناطــق   22گانه، 
مدیرکل دفتر برنامه ریزی اشتغال و حرفه آموزی 
ســازمان زندانها، رئیس ندامتگاه زنان شــهرری 
با کارآفرینــان مراکز  توانمندســازی کوثر پیرو 
تفاهم نامــه همکاری مشــترک فیمابیــن اداره 
کل زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی اســتان 
تهران با اداره کل  امور زنان و خانواده شــهرداری 
تهران، برگزار شد . به گزارش روابط عمومی اداره 
کل امور زنان و خانواده شهرداری تهران، فاطمه 
یازرلو معاون توانمندســازی اداره کل امور زنان 
و  خانواده در این نشســت بیان کــرد: محورهای 
همکاری این دو نهــاد در زمینــه ارائه خدمات 
مددکاری، مشــاوره، مهارت آموزی، اشــتغال، 
 تســهیلگری برای ادامه تحصیل زنان آزاد شده، 
در آســتانه آزادی، دارای رأی بــاز، زنــان تحت 
نظارت پابند الکترونیک و کانون  اصلاح و تربیت 
اســت. طی این تفاهم نامــه اداره کل امور زنان و 
خانواده ضمن ارزیابی اجتماعی، روانشــناختی 
و مهارتی زنان گروه  هــدف، جهت آموزش آن ها 
و اعضای خانواده هایشان  دســت به برنامه ریزی 
زده و دوره هــای آموزشــی در خصوص کســب 
و کار،  مشــاغل خانگــی و مهارت هــای زندگی 
برگزار می کند . وی افــزود: فراهم آوردن فرصت 
اشتغال و کســب درآمد پایدار و سوق دادن این 
گروه هدف به ســمت یادگیری مهــارت  یکی از 
 ابزارهــای جامعه پذیری و بازاجتماعی ســازی 
زنان زندانی اســت. همــکاری ایــن دو نهاد در 
راستای اشتغالزایی برای زنان زندانی،  زمینه ساز 
پیشــگیری از ورود مجدد زنان گــروه هدف به 
چرخه جــرم، کاهــش آســیب های اجتماعی، 

افزایش امنیــت روانــی و اجتماعــی  جامعه و 
توانمندســازی فردی، اجتماعی و اقتصادی زنان 
زندانــی در آســتانه آزادی و خانــواده زندانیان 
اســت . یازرلو با اشــاره به جذب مددجویان برای 
اشــتغال در مراکز مختلف هم گفت: مددجویان 
معرفی شــده از طرف اداره کل زندان ها در  مراکز 
توانمندســازی کوثر، بخش مشــاغل خانگی و 
بازارچه های خوداشتغالی مشغول به کار خواهند 
شــد . وی ادامه داد: اداره کل زندان ها نیز موظف 
است ضمن معرفی مددجویان، سوابق فعالیت ها 
و صلاحیت های مددجو برای اشــتغال را  به اداره 
کل امور زنان و خانواده ارســال کرده و بر فعالیت 
مددجویان در زمــان اشــتغال و مهارت آموزی 

نظارت داشته باشد . 

yy جلوگیری از آســیب اجتماعی با ایجاد
شغل برای زندانیان   

مجید احســانی مدیــرکل دفتربرنامــه ریزی و 
اشتغال و حرفه آموزی ســازمان زندان ها نیزدر 
این نشســت بیان کرد: در حــوزه زندان ها  این 
نکته حائز اهمیت است که زندان مانند یک شهر 
کوچک بوده و تمامی خدمات بر اســاس نیازها و 
اهداف انســانی در مجموع  زندان هــا تحقق پیدا 
می کنــد. در این راســتا کار مقداری ســخت تر 
اســت چون برخی افرادی که تحت پوشش قرار 
می گیرند آســیب دیده  اجتماعی هستند . وی با 
بیان اینکه بحث ایجاد اشــتغال و مهارت آموزی 
در حــوزه زندان ها یکــی از اولویت هــای مهم 
اســت خاطرنشــان کرد: حدود 2  ســالی است 
که ایجاد اشــتغال جــزو اولویت های ســازمان 
زندان ها و رئیس ســازمان زندان ها قرار دارد. در 
حوزه ســازمان زندان ها به  جهت کاهش آسیب 

اجتماعی در سطح جامعه از حوزه مهارت آموزی 
و اشــتغال حمایت می کنیم . احسانی همچنین 
با اشــاره به  فعالیت های اشتغالزایی در مجموعه 
زندان ها ادامه داد: تمامی فعالیت ها از یک جهت 
منجر به  درآمدزایی برای مددجویان خواهد شد، 
یعنی مددجویی که نیازمند است از این طریق به 
درآمد می رسد و بعضا برخی که سرپرست  خانوار 
نیز هستند با داشــتن اشــتغال می توانند برای 
خانواده درآمدزایی کرده و مبالغ درآمدشــان را 
برای خانواده ها ارسال کنند که با  این  کار از ایجاد 
آسیب اجتماعی نیز جلوگیری می شود . مدیرکل 
دفتربرنامــه ریزی و اشــتغال و حرفــه آموزی 
ســازمان زندان ها در خصوص ایجاد فضاهای کار 
برای کارآفرینان هم بیان کــرد:  فضاهایی مانند 
سوله ها در داخل مجموعه زندان ها وجود دارد که 
با مبلغ بسیار کمی اجاره داده می شوند تا به ایجاد 
اشتغال کمک کند  و برای کارآفرین ها نیز مقرون 
به صرفه است . احســانی با اشــاره به لزوم توجه 
به زندانیان زن و کاهش آســیب های اجتماعی 
تاکید کــرد: در حوزه زنان لازم اســت توجهات 
زیاد باشــد.  عدم توجه به این حوزه ممکن است 
آســیب های اجتماعی جدی و اثرات زیانباری در 
جامعه را به دنبال داشته باشد که باید با حمایت 
 و پیگیری  در این حوزه از این آسیب ها جلوگیری 
شود . وی افزود: مقرر شده که کارگروهی متشکل 
از کارآفرینان اجتماعی مراکز توانمندسازی کوثر 
ایجاد شــود تا به بیان دغدغه های  کارآفرینان و 
بررسی و حل مسائلشان درخصوص اجرای مفاد 
تفاهم نامه پرداخته شــود. هدف از این کارگروه 
رفع ایــن موانع و تســهیل  حضــور کارآفرینان 
اجتماعــی جهــت مشــارکت در انجــام مفاد 

تفاهم نامه است  . 

yy حذف چرخه جرم با ایجاد اشــتغال در
زندان ها

علــی چهارمحالی سرپرســت دفتــر اقدامات 
حمایتــی و مراقبت های پس از خروج ســازمان 
زندانها نیز در این نشســت تاکید کــرد: یکی از 
 راه حل های قطعی در از بیــن رفتن چرخه جرم 
، اشتغال اســت و کارآفرینان در این راستا نقش 
مهمــی را می توانند داشــته باشــند . وی گفت: 
قطعــا با کمــک کارآفرینان از ایــن مرحله گذر 
خواهیم کرد    . سرپرســت دفتر اقدامات حمایتی 
و مراقبت هــای پس از خروج ســازمان زندان ها 
ادامه داد: ســالیان پیش، پروســه ایجاد اشتغال 
برای  زندانیــان آغــاز وکارگاه هــای بزرگی در 
زندان ها راه اندازی شد. البته چند سالی است که 

تصمیم گرفته ایم زندانیان رأی باز را به  کارگاه ها 
و کارخانه های بیــرون از زندان اعزام کنیم، چون 
هدف مان آمادگی آن ها برای زندگی عادی است 

و این کار یک فرآیند  دارد.
 اگراین افراد در کنــار افراد عــادی جامعه قرار 
نگیرند به ســادگی وارد زندگی عادی نمی شوند 
و باز هم همــان چرخه جرم ادامــه  پیدا خواهد 
کرد  . گفتنی اســت طی این نشست، کارآفرینان 
دغدغه های خــود در خصوص مســائل حقوقی 
و قانونی مرتبط بــا به کارگیری زنــان زندانی را 
 بیان کردند و در پایان مقرر شــد کــه اقداماتی 
در راســتای رفع ایــن موانع و تســهیل حضور 
کارآفرینان اجتماعی جهت مشــارکت در  انجام 

مفاد تفاهم نامه انجام پذیرد . 

مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو، 
با بیان این که با وجود مشکلات تامین 
ارز، فشارهای ناشی از تحریم و کمبود 
نقدینگی، توانســته ایم اهداف تولید را 
دنبال کــرده و تیراژ تولید را نســبت 
به مدت مشابه ســال گذشته افزایش 
دهیم، گفــت: از ابتــدای فروردین تا 
2۵ دی ماه امســال، ۴۵۳ هزار و ۵۰۱ 
دســتگاه خــودرو ســواری و تجاری 
تولید شده که نشــان دهنده افزایش 
حــدود ۱۰ هــزار دســتگاهی تولید 
نســبت به مدت مشابه ســال گذشته 
اســت. علیمردان عظیمی، با اشاره به 
روند صدور فاکتــور خودروها، اظهار 
کــرد: از ابتدای فروردیــن تا 2۵ دی 
مــاه، ۴۴۱ هــزار و ۳۹2 فاکتور برای 
محصولات سواری و تجاری سنگین و 
نیمه سنگین صادر شده و میزان عرضه 
محصولات در این بازه زمانی نیز، ۴۵۷ 

هزار و 2۴۹ دستگاه بوده است.
وی با اشــاره بــه برنامه های توســعه 
محصــولات، عنــوان کــرد: در حال 
حاضر بــا بهبودهای صــورت گرفته 
در محصــولات فعلــی و انطبــاق با 
اســتانداردهای ۸۵گانه، تولید ادامه 
دارد و تا پایان امســال خودرو جدید 
ری را نیز به ســبد محصولات افزوده 
خواهد شــد.عظیمی با بیــان این که 
رویکرد صنعت خودروســازی کشور 
براساس راهبرد وزارت صمت، بر تولید 
خودرو برقی متمرکز شده، عنوان کرد: 
ایران خودرو به عنوان اولین خودروساز 
داخلی توانســته با تکیه بر توانمندی 
مهندســان و متخصصان این صنعت 
طراحی خــودرو برقی را بــا موفقیت 
انجــام دهــد و در صــورت حمایت و 
ایجاد زیرساخت های لازم، ظرف یک 
ســال آینده محصول ری را برقی را به 
تولید انبوه خواهد رساند.وی با تاکید 
بر این که علاوه بر حفظ روند رو به رشد 
تیراژ تولید در شــاخص های کیفیت 
محصولات نیز توانســته ایم گام های 
موثری برداریم، خاطرنشــان کرد: در 

آذرماه امســال بیش از ۷۰ درصد در 
شــاخص خودروهای متوقف و متوقع 
در شبکه خدمات پس از فروش نسبت 
به مدت مشــابه ســال ۱۴۰۱ بهبود 
حاصل شــده و از تعداد این خودروها 
کاسته شده اســت. به گفته عظیمی، 
با برنامه ریزی شــبکه خدمات پس از 
فــروش و ایجاد انبارهــای مجازی در 
دفاتر منطقه ای بــرای قطعات دارای 
بیش تریــن تعویــض و تامیــن ویژه 
قطعات پرتعویــض، تعداد خودروهای 
متوقع و موقف مدیریت شــده است. 
وی بــا بیــان این کــه در شــاخص 
ارزشــیابی کیفــی ســبد محصولات 
که توســط شرکت بازرســی کیفیت 
و اســتاندارد ایران اندازه گیری شده، 
شــاهد بهبود پنج امتیازی در آذرماه 
امسال نســبت به مدت مشــابه سال 
گذشــته و همچنین نســبت عملکرد 
سال ۱۴۰۱ هســتیم، افزود: براساس 
آخرید گزارش منتشر شده در شاخص 
رضایت از کیفیت اولیه محصول نیز که 
مربوط به مردادماه امسال است، شاهد 
بهبــود ۱۰ امتیازی نســبت به مدت 
مشابه سال گذشــته هستیم. عظیمی 
افزود: در شــاخص ایرادات اظهار شده 
از سوی مشــتریان )IQS( نیز شاهد 
بهبود شــش امتیــازی در مردادماه 
نسبت به عملکرد سال ۱۴۰۱ هستیم.
به گفته مدیرعامل ایــران خودرو، در 
شاخص درصد عدم سلامت خودرو در 
زمان تحویل به مشــتری )طبق طرح 
follow up(، در آذرماه امســال ۵۶ 
درصد بهبود نســبت به فروردین سال 

۱۴۰۱ محقق شده است.
 وی تاکیــد کــرد: گــروه صنعتــی 
ایران خــودرو به عنــوان بزرگ ترین 
تولیــد و تامیــن کننده خــودرو در 
کشــور، با طراحی و تولید محصول با 
کیفیت به دنبال افزایش رضایتمندی 
مشتریان است و در این مسیر از تمام 
ظرفیت ها و توانمندی موجود استفاده 

خواهد کرد.
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خلوصی: 
yوyحوادث"y،ایمیدروyاندازyچشم
yصنایعyوyمعدنyدرy"صفرyآلایندگی

معدنیyاست
و  ریــزی  برنامــه  معــاون 
ایمیــدرو اعلام  توانمندســازی 
کرد: چشــم انــداز ایمیــدرو در 
حوزه HSE، به صفر رســاندن 
حوادث، آســیب ها و آلایندگی 
در راســتای تحقق توسعه پایدار 
بخش معــدن و صنایــع معدنی 
اســت. ســمیه خلوصی که در هفتمین همایش ســالانه دوره 
ممیزی HSE ایمیدرو ســخن می گفت، افزود: ممیزی انجام 
شده در حوزه HSE شرکت های معدن و صنایع معدنی؛ نشان 
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نسبت به عملیات نگهداری پارکها و فضای ســبز ناحیه یک منطقه دو قرچک از طریق تجدید مناقصه عمومی برای مدت 
یکسال به پیمانکاران واجدالشرایط به شــرح ذیل واگذار نماید. متقاضیان پیشنهاد میتوانند جهت دریافت اسناد تجدید 

مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس   www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

مبلغ سپرده )ریال (برآورد اولیه )ریال (شرحردیف

286/975/416/82314/350/000/000نگهداری پارکها و فضای سبز منطقه دو 1
1-دستگاه مناقصه گذار: شهرداری قرچک

2-ســپرده شــرکت در تجدید مناقصه بصورت وجه نقد جهت واریز بحســاب  0105978385003 بنام حساب سپرده 
شهرداری یا ضمانتنامه بانکی در وجه شهرداری قرچک میباشد.

3-دریافت اســناد از تاریخ 1402/10/27 لغایت 1402/11/3 و تحویل آن تا مورخه 1402/11/14 در سامانه ستاد )شهرداری 
قرچک( می باشد.

4-تشکیل کمیسیون عالی معاملات شهرداری قرچک و بازگشایی پاکتهای پیشنهادی در روز شنبه مورخه 1402/11/14 
راس ساعت 14:30 در محل سالن جلسات شهرداری میباشد.

5- شهرداری در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.
6- برندگان اول و دوم و سوم تجدید مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

7- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله دراسناد تجدید مناقصه قید و هزینه آگهی برعهده برنده مناقصه است.
    تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/28 

تاریخ انتشارنوبت دوم: 1402/11/4

آگهی تجدید مناقصه عمومی

محسن خرمی شریف – شهردار قرچک

نوبت اول

انالله و اناالیه راجعون

جناب آقای اسلامیان

با نهایت تاســف، ضایعه غم بار درگذشت پدر گرامیتان را خدمت 
شما و خانواده محترم تســلیت عرض نموده و از خداوند متعال برای 
روح پاک آن مرحوم علو درجات و مغفرت الهی و برای خانواده محترم، 

صبر جزیل آرزومندیم.
خانواده خاکباز

آگهی مزایده

اداره کل تبلیغات اسلامی استان کردستان

اداره کل تبلیغات اسلامی استان کردستان در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۱۹۱۴۱/۱۰۰ مورخ ۳۰خرداد ۱۴۰۲ کمیسیون املاک سازمان تبلیغات اسلامی کشور و با عنایت به نظریه کارشناس رسمی دادگستری ،تعداد ۲ 
باب مغازه از املاک تجاری خود در شهرستان های بانه و سنندج را از طریق مزایده عمومی  افراد واجد شرایط واگذار نماید.

مهلت شرکت در مزایده از روزشنبه ۳۰دیماه ۱۴۰۲ تا پایان وقت اداری دوشنبه ۹ بهمن ماه ۱۴۰۲ است.
پیشنهاد های فاقد سپرده،مخدوش و مبهم از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مهلت ارسال پاکت های پیشنهادی تا ساعت ۱۰صبح مورخ ۱۰ بهمن به ادرس سنندج ، خیابان امام رو به روی خانه کرد اداره کل تبلیغات اسلامی کردستان دبیر خانه تحویل نماید.
بازگشایی پاکت های دریافتی ساعت ۱۱ روز سه شنبه ۱۰ بهمن ۱۴۰۲ خواهد بود.

جهت اطلاع از شرایط و فرم ثبت نام به اداره تبلیغات اسلامی شهرستان بانه میدان جهاد و یا واحد حقوقی اداره کل تبلیغات اسلامی کردستان مراجعه نمایید.
متقاضیان محترم می توانند در ساعات اداری از ساعات ۸ لغایت ۱۲ جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن های ذیل تماس حاصل نمایید.

تلفن تماس۴۱_۳۴۲۲۲۰۴۰
آقای حسن احمدیان)بانه( و یا با شماره های ۰۹۱۸۳۷۷۰۹۰۵؛ ۰۹۱۸۳۷۱۱۹۸۷ آقایان اصلانی و فرزامی )اداره کل(

در اجــرای مــاده ۷۳ قانــون آیین دادرســی 
مدنی بدینوســیله اعلام می گــردد: رای قطعی 
۰۱۱۰۱۸۱۰۱۸۴۰۲۰۱۱۸۱مورخ ۶ /۹/ ۱۴۰۲ خانم آزاده 
علیمردانی توسط هیات بدوی رسیدگی به تخلفات 
استان  پزشکی  علوم  دانشــگاه  کارمندان  اداری 
مرکزی صادر گردیده است؛ بدینوسیله به نامبرده 
ابلاغ می گردد این رای قطعی است محکوم علیه در 
صورت اعتراض می تواند حداکثر ظرف ســه ماه از 
تاریخ انتشار به دیوان عدالت اداری شکایت نماید 
از کشــور مدت مذکور  در مورد محکومان خارج 

شش ماه می باشد.
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی اراک

آگهی ابلاغ رای قطعی
اداره کل تبلیغات اسلامی استان کردستان

سپرده شرکت در مزایده)ریال(قیمت کارشناسي )ریال(مستاجر فعليمتراژشماره مغازهردیف

 ۱۰۰ متر ۱۳ بانه۱
۳۵۰/۰۰۰/۰۰۰۱/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰سردار عزت پناهانباری ۴۰ متر

۴۰/۰۰۰/۰۰۰۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰پویا چوپاني۵۲۲ سنندج۲
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مهلت شرکت در مزایده از روزشنبه ۳۰دیماه ۱۴۰۲ تا پایان وقت اداری دوشنبه ۹ بهمن ماه ۱۴۰۲ است.
پیشنهاد های فاقد سپرده،مخدوش و مبهم از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مهلت ارسال پاکت های پیشنهادی تا ساعت ۱۰صبح مورخ ۱۰ بهمن به ادرس سنندج ، خیابان امام رو به روی خانه کرد اداره کل تبلیغات اسلامی کردستان دبیر خانه تحویل نماید.
بازگشایی پاکت های دریافتی ساعت ۱۱ روز سه شنبه ۱۰ بهمن ۱۴۰۲ خواهد بود.

جهت اطلاع از شرایط و فرم ثبت نام به اداره تبلیغات اسلامی شهرستان بانه میدان جهاد و یا واحد حقوقی اداره کل تبلیغات اسلامی کردستان مراجعه نمایید.
متقاضیان محترم می توانند در ساعات اداری از ساعات ۸ لغایت ۱۲ جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن های ذیل تماس حاصل نمایید.

تلفن تماس۴۱_۳۴۲۲۲۰۴۰
آقای حسن احمدیان)بانه( و یا با شماره های ۰۹۱۸۳۷۷۰۹۰۵؛ ۰۹۱۸۳۷۱۱۹۸۷ آقایان اصلانی و فرزامی )اداره کل(

در اجــرای مــاده ۷۳ قانــون آیین دادرســی 
مدنی بدینوســیله اعلام می گــردد: رای قطعی 
۰۱۱۰۱۸۱۰۱۸۴۰۲۰۱۱۸۱مورخ ۶ /۹/ ۱۴۰۲ خانم آزاده 
علیمردانی توسط هیات بدوی رسیدگی به تخلفات 
استان  پزشکی  علوم  دانشــگاه  کارمندان  اداری 
مرکزی صادر گردیده است؛ بدینوسیله به نامبرده 
ابلاغ می گردد این رای قطعی است محکوم علیه در 
صورت اعتراض می تواند حداکثر ظرف ســه ماه از 
تاریخ انتشار به دیوان عدالت اداری شکایت نماید 
از کشــور مدت مذکور  در مورد محکومان خارج 

شش ماه می باشد.
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی اراک

آگهی ابلاغ رای قطعی
اداره کل تبلیغات اسلامی استان کردستان

سپرده شرکت در مزایده)ریال(قیمت کارشناسي )ریال(مستاجر فعليمتراژشماره مغازهردیف

 ۱۰۰ متر ۱۳ بانه۱
۳۵۰/۰۰۰/۰۰۰۱/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰سردار عزت پناهانباری ۴۰ متر

۴۰/۰۰۰/۰۰۰۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰پویا چوپاني۵۲۲ سنندج۲

   شــرکت امدادخودرو ســایپا در گامی نوآورانه، 
خــود را برای ارائــه خدمات امــداد تخصصی به 
خودروهای الکتریکی آماده می کند. این خدمات 
با هدف حمایت از مالــکان خودروهای الکتریکی 
در آینده نزدیک و همزمان بــا ورود خودروهای 
برقی به کلان شــهر تهــران به مشــتریان ارائه 
خواهد شــد و در ادامه با توجه به استفاده بیشتر 
مشــتریان از خودروهای الکتریکی در شهرهای 
بزرگ، ارائــه خدمات امدادی به مشــتریان این 
شهرها در دستور کار قرار خواهد گرفت. تعمیرات 
تخصصــی در مواقع اضطراری، شــارژ الکتریکی 
درصورت نیاز، تامین قطعات الکتریکی در هنگام 
ارائه خدمات امدادی، حمل خودرو به نزدیکترین 
محل تخصصــی تعمیر خودروهــای الکتریکی، 
پشتیبانی تلفنی و مشاوره فنی، ارائه آموزش  لازم 

به مشــتریان برای بهره وری بیشتر از خودروهای 
الکتریکی از جمله خدماتی اســت که شــرکت 
امدادخودرو سایپا برای مشتریان در ردیف برنامه 
های توســعه ای خود در حوزه خدمات امدادی 
به خودروهــای الکتریکی قرار داده اســت و در 

فاز اول در شــهر تهران به مرحله اجراء در خواهد 
آمد. شرکت امدادخودرو ســایپا در حال حاضر با 
توجه به گستردگی ناوگان خدمات امدادی خود 
در کشور به مشتریان گروه خودرو سازی سایپا و 
همچنین ســایر خودروهای تولید داخل و خارج 
در قالب اشــتراک امدادی، خدمات ارائه می دهد 
و سایر دارندگان خودروهای سواری نیز می توانند 
با خرید اشــتراک خدمات امــدادی کوتاه مدت 
و یکســاله از طریق مراجعه به سایت و اپلکیشن 
شرکت امداد ســایپا یا تماس با ۰۹۶۵۵۰ نسبت 
به ثبت درخواســت خدمات امدادی اقدام کنند. 
همچنین مشــتریان می توانند جهــت دریافت 
خدمات خودرو در محل مشتری و یا خرید کارت 
طلایی سایپا با شماره تلفن ۰2۱۸۴۴۴۴ داخلی 

۳ تماس حاصل کنند.

همزمان با واردات و تولید خودروهای الکتریکی:
امدادخودروyسایپاyخودyراyبرایyارائهyخدماتyبهyخودروyهایyالکتریکیyآمادهyمیyکند
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